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(a) l. - 206 - J .N. LLOYD. 

~HI~ N~T LLO~ (Duly sworn, states): 

JX.A,MINATI~ BY J.'flR.-k MO~: 

Mr. Lloyd, your age?--Twenty threeyears old. 

Were you born in this country?---I was born in 

Neck, Basutoland. 

And you were educated in this country?---Yes. 

Including a University education?---Yes. 

Do you know the accused in this case?---Yes. 

When did you first meet him?---I first met him 

in Julyt 1963. 

Can you recall under what circumstances?---I was 

working on a part-time basis at Post newspapers, in Johannes-

burg, and he came into the office in order to give a state­
as chairman 

ment on the Olympic Games in his capacity/of the South Afri-

can Non-Racial Olympic Committee. 

Now, at that stage your acquaintance did not go 

any further?---No. 

When did you meet him again?---I met him again 

in December of that year. 

1963?---1963. 

Where, and under what ci~cumstancos?---I methim 

on various occasions. I cannot recall them exactly, but I 

met him at my flat and I met him at Post newspapers, where 

I was then employed on a full-time basis, and I met him at 

various Liberal Party Functions. 

Did you get to know him quite well?---I got to 

know him fairly well on a basis of shared political interests. 

That was in December, 1963?--·-Yes. 

Now, did you continue to meet him ,in the en-

10 

20 

suing months, or did the acquaintance lapse again?~-No, I 30 
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(a) 2. - 207 - bN. LLQ.m. 

continued to meet him during January and February , fairly 

regularly. 

On the same terms as before?---Yes, much the same 

terms as before. 

And did you have any discussions together? You 

two?--Yes. 

Of what nature?~,--Mostly political discussions. 

Now, how did these political discussions come 

about then?---We were both, as I said, members of the Liberal 

Party. 10 

Yes?---He was the Chairman of SANROC, and at 

that stage was interesting me in the work of SANROC, and 

that was the general tenor of our conversations. 

Now, what happened in regard to SANROC, Mr. Lloyd? 

---Later, in February, IVir. Harris was banned, and after a 

short while I took over as acting-Chairman of SANROC, 

So you got to know him quite well?---Yes, I did,. 

Were you firm friends?---Yes. 

During that year you were on holiday, were you 

not?---This is in 1964? 20 

I am sorry - t his year ?---Yes, I went on holi-

day this year. 

Can you tell us when that was?---That was about 

the second week in J anuary •••• No, excuse me, July. 

You were away in Natal?---I was away in Natal. 

And when you returned, can you remember the date? 

---I returned on Monday , July t he 13th. 

That was a public holidg.y?---Tha t was a public 

holiday, yes, 

When did you next see the ac ~used?---I then saw 30 

him the next day - Tuesday, July t he 14th. 
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(a) 3. - 208 - J.N. LLOYD. 

Under what circumstances?---He phoned me at my 

place of employment and asked me to meet him. He picked me 

up in a Volkswagen Kombi, which he was driving, at about 12 

o 1 clock on that day, and we went together to a drive-in 

eating place, at the end of Eloff Street Extension. 

Yes?---He told me then that then •. that almost 

all t:b.e members of the African. Resistance Movement had either 

been detained or had fled the country and that before Hilary 

and Ronald Mutch and Rosemary Wentzel had fled, the previous 

week, they had left in his possession oxplo ;:;ives equipment. 10 

He indicated that he and I were the only two members of the 

African Resistance Movement s -t.jiJ.l at ls.rge inside the country. 

Yes?---He suggest,-:d ·chen -tl1at it would bea wise, 
per-

practical move to/form an act of sabotage in order to 

emphasize that the Africa..'1 Resistance Moverrent had in fact 

not beer~ crippled. He suggested t~1<:m J~hat a likely target 

was one, a post office. 

Yes?---He then made with me to have 

dinner with he and his wife c1.1 that rsxt Friday - July the 

17th. I went to di.:.mer with the a ccused a...'1d his wife, on 20 

that evening, and he then told me that he had decided 

against the post offlce as a pr·obabl~; tc.rget and had decided 

instead that a railway station, or an undPrgronnd parking 

garage would be a more suitable target .. I had strong ob-

jections to these t1voy as targe·~s, because of the possible 

loss of life L1volved, a':1d -vre had some considerable argu-

ment on this point .. His coLbent:-:.on 1ras that any possible 

risk of life involved :i.n strikJng at such -:;a:rogets would be 

justified as a long term pol5.-tical move, He foresaw it as 

being a strategL:: move which -vrould foreshorten any political 

struggle of vio~ .ence in this conn try, a':~d i.::1 that way save 
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(a) 4o - 209 - J.N. LLOYD. 

many lives. He also said that every precaution under the 

circumstances would be taken to safeguard lives, and he ••• 

he said that there would in no way be a direct attack on 

anybody, or on anybody's lives. 

Yes?---I still had objections to this plan. He 

told me that •.. as to the plan of a railway station- stri-

king at a railway station ahd during this time, although it 

was not specifically mentioned, we did speak about "the" 

railway station. It wasn't specifically mentioned as the 

Johannesburg Railway Station, although to my nind it was the 10 

Johannesburg Railway Station. He said that he had a plan 

to ring up the Railway Police some time before the bomb 

placed on the station. was about to explode a.11.d that in this 

way the people would be cleared out of the way. We did 

not come to any conclusion that evening and we left •.• I 

left after eleven, some ti~e. 

Yes?---Se to:d me that he had in his possession 

explosives which had been ha:d.ed to him, as I have described 

earlier, and some of the3e were being kept in a railway 

waiting station in a su:..tcg_se, for which he had a ticket 20 

which was placed inside the \'lashing machine in his kitchen. 

I think that was the limit of our conversation. 

Did you leave him that evening, then?---Yes. 

Did you see him again?--I saw him next on 

Tuesday, July the 21st, whf~n he came to my flat to see meo 

I had beer_ se.:1rched and q·J.estioneds.,. ·~ not searched, 

questioned by the SsC''.::.r:.:.t:r Police that afternoon and I had 

then said to him that I ·;nought j_t -v·muld be wise if we were 

extremely ca">.l: 'j ious a.'"ld r'a: "Opped any plans, or any moves 

that we might have had., r,5 .. nce it v-ras quite likely that they 30 
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(a) 5 .. - 210 - ~N. LLOYD. 

were keeping some w·atch on me, and our conversation at that 

stage was interrupted, and we left, later. 

Did you see him again, after that?---I next saw 

him on July the 24th at the Security Branch headquarters. 

You, in fact, had been detained on Thursday, the 

23rd of July?---I was detained just after 2 o'clock on Thurs­

day, July the 23rd. 

The initials A.R.M. - what does that stand for? 

Is that the African Resistance Movement?---Yes. 

You told the Court that you and he were active 10 

members thereof, is that correct?---Yes. 

Now, at your conversation where you discussed 

postoffices, and railway stations, was it a matter of a 

casual discussion, or v1as it a serious and long discussion? 

---·It was a serious discussion. Not very long, in the first 

j_ns tan c EJ • 

And on the second occasion?---Yes, we had a long 

discussion there, centrrng mainly, as I say, on the problem of 

whether to undertake a sabotage job in which lives were in-

volved, since it had always been a scrupulous pOlicy of the 20 

A.R.M. and before it the National Committee of Liberation 

to svoid any possible loss of life. 

What was your attitude?---My attitude was that 

no loss of life was justified. The means just were not 

justified. 

If that was so, what was the accused's attitude 

if the conversation took such a long time?---The accused's 

attitude was that the possib::..e risk, w·hich he emphasized as 

a slight risk, was justified. 

On what basis?-·--As I explained earlier, on the 30 
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(a) 6. - 211 - J.N. LLOYD. 

basis of loss of lives - of saving lives in the long run. 

Now, when you speak of saving lives in the long 

run, did you infer from that that lives would be lost in 

the short run?---Yes. 

· . What gave you that impression?---From the nature 

of the proposed jobs. 

The proposed job in the station, can you recall 

that in more detail?---We never discussed any details as to 

how it should be done. We had in fact got tied down in the 

question of risk, as a principle. 

You refused to have anything to do involving 

risk or recklessness?---Yes. 

And did the accused try to persuade you otherwfse? 

--Yes. 

Can you recall in more specific detail the ar-

guments contra to your views?---At the previous sabotage 

undertaken by die African Resistance l"vlovement, and that had 

been at targets such as pylons and railway signal c~bles, 

10 

and had been, as far as i nfluence on t h e public was concerned, 

remote, tha t the undertaking of sabotage attempts at public 20 

places was des igned to make a bigger impact on people who 

would not otherwis e be disturoed by a pylon coming down in 

some remote country area. In this way he foresaw that people 

would demand that some full and proper investigation be made 

into the situation in the country - the citizens in this 

countryJ foreign investors would likewise put pressure on 

~RrsG~xgrnment f or a change of policy and he for esaw that in 

the 11 apartb eid" policies of t his Government would 

be brought to a swift end. 

How woul d an explosion in a place , like , say 30 
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(a) 7. - 212 - J.N. LLOYD. 

a station, achieve that?--In that it was a place that people, 

ordinary people, went every day of their lives - that were 

familiar with the station, and that this explosion would 

happen on a stttion, and that it would have a far greater im-

pact ••• 

At l a.m. in the morning, or in the morning, 11 a.m. 

or an;y time of the day - was that ever discussed?---No. I 

don't remember that there was any specific mention of time 

but I seem to think that we both assumed that it would have 

been done, for most effect, at a busy time. I don't remem-

ber specific mention of it. 

~~OODIB: No further questions. 

J;LR!,JJ.ii .. ~L£€§: Would your lordship allow the cross-examination 

to stand down? 

BY THE COURT: 
~~-----

Yes, certainly. 

MR. MOODIE: 
~::..';'~· ~ I han. rather anticipated cross-examination 

to follow, and now I have nothing to carry on with. 

DISCUSSION ensues between Court and Counsel as to the dura-

tion of the trial. 

- AT THIS STAGE THE COURT ADJOURNS -

----oOo-..:.. __ 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



(a) 8. - 213 - J.N. LLOYD., 

ON RESt.JlVIlNG AT 10 a.m. ON TUESDAY, 13th 0 CTOBERt 19G4. 

~ffi. PHILLIPS addresses the Court and says that he has no 

questions to put to Sergeant du Proez, and asks that cross-

examination of the witness Lloyd be deferred, until such time 

as the Defence have the report of Professor Hurst - the 

psychiatrist examining the accused. 

MR. MO~~f! addresses the Cottrt, stating that the witness 

Lloyd only gave evidence on facts, and because of this he 

finds it difficult not to oppose the application for the wit-

ness Lloyd's cross-examinat ion to be deferred. 

BY THE COURT: What do you say about that? Could you not 

start the cross-examination and later have the v-ri tness re-

called? 

MR. PHILLIPS: J.'.ly lord, that is a possibility, if your lord-

ship regards that as desirable. 

BY THE COURT: It would assist everybody if you were to 

cross-examine him on the merits, and reserve your rights to 

cross-examine him further, if you feel so advised. 

----oOo-----

JOHN NESBIT LLOYD (Still under oath): . . - ,., -= 

Mr. Lloyd, you are a member of the African Resis-

tance Movement?---Yes. 

From about February of this year?---From about 

December of last year, v.rhen it was still the National 

Committee of Liberation. 

And it became the African Resistance Movement in 

May of this year, did it?---Yes., 

And you par ticipated in the activities of that 

organisation?---Yes . 

10 

20 

And then, on the 23rd of July you were detained? 30 
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(a) 9. -214 -

---Yes. 

Yes. As, what is called, a 90 Day detainee, is that so?---

And you have been in detention ever since?---Yes. 

And still are?---Yes. 

Now, you met the accused, as you have told his 

lOrdship, originally when you were working part-time on the 

Post publications?---Yes. 

And then you developed an interest in his activi­

ties for this body known as S~1ROC?---Yes. 

And indeed, when he became banned, you took over 10 

f~ wtfi1ecac±ina cbairman of toat body?---After a short interval n Leon aaams was act1ng Cha1rman. 

But you became t he acting chairman of it?--Yes • 

.And you had other legitimat e political interests 

together with the accused, but in addition to that you were 

associated with him in the African Resistance Movement, is 

that right?---Yes. 

And you and he got onto quite close terms? You 

became quite friendly?---Yes. 

And as you have told his lordship it was a funda- 20 

mental principle of this organisation, to which you and t he 

accused belonged, that the violence which they engaged in 

was to be against obj ects only? Not persons?---Tha t is 

correct, yes . 

£11 of you were agreed on that?---Yes. 

And then, during the early months - I wonder if 

you can tell me if this is correct - that between about 

February end July of this year the accused apparently had ••• 

wasn't called upon by this organi sation to participate in 

any of its activit ies?---Yes, after the accus ed was banned , 30 

about in the middle of Februar y , it was decided that he should 
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(a) 10. - 215 - J,N. L~ ... 

be left out of activities so that ••• well, that was a security 

measure prompted by the belief that a banned pers on was ob~ 

viously a man likely to be watched, or some check kept on him. 

Well 1 whatever the reason was, that .was the fact 

of it - he was in fact left out?---Yes. 

vfuen you came back from Natal on the 13th of July t 

the a ccused contacted you with the object, apparently, of 

putting you in the picture of what had been happening? Is 

that right?---He contacted me on the 14th of July. 

Yes, I know- the day after you got back?---Yes. 10 

But apparently the object was to put you in the 

picture?---That is correct. 

And he told you about the fact that the Nutch's 

had left?---Hm. 

And that a man called Lewin had been arrested?--Hm •. 

And s o on. Now, you s ay he also told you that 

a store of explosives had been left in his car? Is that 

correct?---That is correct. 

And this - on t he 14th of July he, told you that 

these explosives were t emporarily in a left luggage room 20 

at the railway station?---That is correct. 

But of cours e there was no intention of leaving 

t hem there permanently?---No. 

And the question was to discuss, and to decide 

where these explos i ves should ~inally be put?---Y!3S• 

Now, Ivir. Lloyd, I unders t and t hat you offered 

to put them in your locker a t t ho Pretoria Golf Club, is 

that correct?---At Zwartkop Country Club . 

But that offer t he accused reject ed?---Yes. 

And t hey were i n fact , as we now know, t aken t o 30 
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(a) ll. - 216 - J.L. LLOYD. 

33 Oxford Road, where they were kept in a cellar?---Yes. 

You know that?---He told .me •• he told me before 

he took them there that he intended to take them there. 

So you were aware of the fact that these explosives 

were going to 33 Oxford Road?---I did not know the address. 

I knew the woman who. • • who •••• 

You knew the wife of the man who has given evidence 

here, who lives at 33 Oxford Road?---Ann Swersky. 

Yesl So at any rate, you knew, as he did, that 

there were these explosives and various other objects in 10 

addition to explosives, like detonators, manuals and so on 

that were being kept at this residence?---Yes. 

Were you told that it was to be put in the cellar? 

---No, I did not know that. 

Now, at that particular stage, the accused pointed 

out to you that you and he were practically the only two left 

at liberty, of the people who had been active in this organi­

sation, is that right?---Yes. 

And he also pointed out to you that the police 

had apparently captured a substantial store of explosives 20 

at the Cape?---Yes .• 

And he said that the police may very well assume 

that they have got all the explosives, and that they have 

got all the peple who matter, is that right?---I don't 

remember him saying that. 

But did he not follow that up by saying that in 

these circumstances, at this stage, it i s probably adlisable 

to lie low, and not stir up a hornets nest?---No. 

Well , the accused will say that , in fact , that 

was the attitude tha t he conveyed to you at that time. I a~ 30 
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(a) 12. - 217 - !L_N. LLOYD .. 

speaking now of tile 14th of July! You say that you have no 

recollection of his saying that to you?---No. On the contra­

ry, as I said yesterday in evidence, the accused thought it 

would be a good ic.ea to make a sabotage attack, as soon as 

possible. 

Did you agree to that?---I agreed with his theory. 

Well, I den 1 t know· if it is very significant, one 

way or the other, but the accused will say that his attitude 

was that this v-ras a time to lie l01-r, and that it was your 

view that some more spectacular dernor st:;:--:-ti.on should take 10 

p1ac·a at that, and at any event, you reached agreement about 

that. On that final poin-t you do agree with me?---Yes. 

Tha t you did read :: agreement tb.at t h ere were to 

t e acts of sabo tage?~----Yes., 

ll.11d ;you discussed, en that occasion, and again 

on t h e 17th of J uly - t hat ";Ta~3 a - I forget vrhat night that 

v:·as of t he we Gk .• c •• ·r-·.,--.I t waD a F.r i d<:.S night .. 

A Frid t;,y nig!:-~t, tb .. -. 17th, and then on a subse­

quent occasion as 11:0~ .1 J you d :Lscu:=st:,~d ~,.:-ilat proj ects you were 

to take part i.r:?----Yes ~ 

BefJre I r,;;o on t o :hat , is it correc t that during 

the period be·~·ree.r-... ~.' ;;'··::.:"',) ? "':7 and Ju l y of 1 96 4, there had 

a:pparently bee·.1 s u gges tions tha t post boxes should be 

a ttacked, i n v 1:ious places?---~es , t hat i s correct. 

ArJ.C.. jhe met hod of operati on in the cases of the 

:pos t boxes , wo.£, to h: J.Ve b een t h a t som ::: th i n g i nfl ammable, 

like pet!'ol , was t o Je p:xt ins i de t he post box, and some­

thing to i g nii f the petrol, i s tha t rightl1---Yes. 

So tb a t t h e content s of t he post boxes would be 

burn t ?- - Yer:: " · 

20 

30 
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(a) 13. - 218- J.N. LLOYD • . 

Various attempts and efforts had been made to 

reconnoitre suitable post boxes?---Yes. 

In all of this, of course, you participated?~--l 

did not do the reconnoitring, but I participated in the job, 

as such. 

Now, then, when it came to the 14th of July and 

the subsequent discussions, is it correct, Mr. Lloyd, that 

there were three projects that actually enjoyed your attention? 
be 

The one was something to/done at the Pretoria Post Office. 

One to be done at a parked car in a parking garage, and one 10 

to be done at the Rilway Bation?---That was on the 17th July. 

Not on the 14th at all?---No. 

You didn't discua> it on the 14th at all?---No.-

Well, again it doesn't really matter whether it 

was on the one date or the other, but there were these three 

projects?---Yes, 

And the idea was that you and he as the two re-

maining members of the organisation, were going to carry out 

these three projects?---There in fact had been no decision• 

I had put up the idea of t he post of fice as an alternative 20 

to the two projects - the station and the underground park-

ing garage, both of which I obj ected to. 

Let us just examine that a little more·. While 

you were in Nat al did you do a survey of t he Pietermaritz-

burg Post Office?---No. 

Did you tell the accused, at t he conver sation 

that you had with hi m, that you s uggested the Pietermaritz-

burg Post Office?---No, I suggested that it was a likely 

target. 

And it was your s ugges t i on too, t ha t t he Pretoria 30 
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(a) 14. - 219 - L_rL LLOYD. 

Post Office should be a target?---Yes, it was. 

And there too it was in connection with the 

posting boxes, was it, in the Pretoria Post Offi ce, that you 

concentrated on?---Yes, the parcel posting box. 

You actually came over to Pretoria on s9me 

occasion, and on your return •.. discussions you had with the 

accused after your return from Pretoria, you indica ted to 

him by your two clenched fists what the size of the apperture 

of the posting box was, is that correct?---Yes, that is so. 

So that it would ••• to indica te how l arge the 10 

objects could be that you could put in?---Yes. 

And then the idea of the parking garage 1-ras that 

a bomb of some kind was to be placed in a car in a parking 

garage, is that right?---I dontt remember the details of t hat. 

Well, it was something of that kind. If the 

accused s ays that that we.s the idea - it was a car that was 

actually to be attacked in a parking garage - would that be 

correct?---Quite likely . 

There was no intention to injure anybody, was 

there?---No. 20 

And then, as f ar as t he s tation is concerned, 

the original proposal in regard to the s tation was that a 

bomb should be left at the station at about 11.30 at night, 

is that r ight?-- ... No, I didn 1 t hear ••• I don ' t know anythi ng 

about that. 

Is it possible that you have forgotten about it? 

- We did not make any specific diseussion about t ime. 

No, you may not have gone into precise details, 

but I put it to you that t here was a suggestion that this 

should be done late at night . In f act , I want to put i t to 30 
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(a). 15. - 220 - I_tN. LLOYDt 

you that these three projects that I have mentioned to you, 

Pretoria Post Office, the parked car in the parking garage; 

e.nd the stntion were discussed simultaneously?--They were 

all discussed on the one evening. 

Yes, they were all discussed Rt the same time? 

---Yes. 

And the tenor of the discussion was that the 

station job was to be done by the accused, and the other two 

jobs were to be done by you?---No, there at that time had 

been no such arrangement at all. 

No, there may not have been a finally concluded 

arrangement, Mr. Lloyd, but was th~t not what was in contem­

plation?---No. 

Was it not in contemplation that all these three 

would be done on the 24th of July?--No. 

Well, the accused will S<:tY thc;t in fact it wo.s. 

It wr>,s on the 24th of July that these were to be done. That 

10 

he was to be responsible for the sto.tion, you for the p8.rked 

c~ which was to be done i n the a fternoon, and the Pretoria 

Post Office the,t night. Is that correct, l\'Ir. Lloyd?---No. 20 

Who do you suggest was s upposed to do the Pre­

toria job, if not you?---In f ac t no decision h~d been made 

as to what job to do. 

No, I know! No fino.l decision w~s made - I 

agree with you. The discussion was not concluded. It was 

intended to be resumed a t a l ater stage, is that right?--­

Th&t is quite right. 

But in your discussions, what you projected was 

that t he accused woul d be r esponsible for the station and 

that you would be responsible for the other two?---If we had 30 
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(e.) 16. - 221 - J,M. LLOYD. 

decided on any one job, which we had not, I would have done 

the Pretoria Post Office, but it would have been to the ex­

clusion of the other two. 

Well, the accused will say that the course of 

the discussion was that you contemplated three attacks on 

that one day - he to do the one at the station - you to do 

the one in the afternoon at the parking garage - and late at 

night the Pretoria Post Office, the same night. That was 

what you were discuss1ng, although you reached no decision 9 

about it?---No, I don't t hink we ever discussed the possibility 

of doing three jobs at the same time. 

Now, you say that you had dinner with him on 

the 17th?---That is correct. 

The night of t he 17th, and there was a discuss i on? 

---Yes. 

Have you not forgotten an additional occasion on 

which you met the accused before you were detained? Mr. 

Lloyd, didn't you have lunch with him on the 18th, the Satur­

day, at Turner's Hotel?---Yes, that is quite correct. 

Yes, that is right! At Turner's Hotel, on the 2C 

Saturday, you had lunch with him, and you continued your dis­

cussion?---As far as I remember ••• I must remember this is 

the firs t ti.rne I recall this Saturday meeting. As far as 

I can remember t he purpose ru!d the i ntention of t hat Satur­

day meeting was to discuss the Olympics question, which was 

due, and that was the reas on we met at furner 1 s . I don't 

remember any discuss i on regarding t his sabotage attempt, 

The accused will say, again it doesn 't matter 

very much whether the discussion was only on t he 17th, but 

t he accused will say tha t in f act t he dis cussion continued 30 
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on the 18th, when you had lunch toget her. .And then, as you 

have told his lordship, there was an arrangement that the two 

of you should meet on the 2lst.---On t he 21st? 

Yes. That was the day on vJhich, in t he result t he 

accused came to your flat.---I don't t h ink there v-ras an 

arrangement. The accused did come t o my flat. 

The accused will say, and I ask you to accept t his, 

that there was an arrangement t hat you were to have met, I 

think, at a coffee bar. That you vere to have met, I think 

it was at a coffee bar, at some refreshment place, and that 10 

you didn't turn up, and so he came to your flat. Again it 

isn't very important, but do you recollect that?---I don't 

recol+ect the appointment. 

But he did come to your flat?---That 1s correct. 

And it is correct that you had been visited that 

afternoon by the Security Branch?---I hadn't been visited. I 

had been to the Security Branch headquarters, and I had been 

questioned there. 

And you pointed out that you were t here under 

surveilance? and that it would be advis able if thes e pro- 20 

jects were, for the time being, not t aken any further?--­
That is correct. 

But there was no final abandonment?---No. 

There was still the intention of t aking ••• having 

dis cussions again at a later date ?---Yes . 

Had you not in f act agreed to meet the accused 

on the 23rd?---Yes I had. 

Then you were detained on t he 23rd, s o t ha t dis­

cussion never took place?---That is correct. 

Now, you see, in regard to these three projects 

that I have been discussion with you , a do ctimen t has been 30 
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put in to .lis lordship, yesterday. It constitutes Exhibit 

"H{J) ''. If you would just look at that document. Exhibit 

~l" . It lists garage, station, post office and has 

various times, apparently of detonation planting and under 

the heading of "Buy", it says "B" or "A11 • Do you see?--Yes. 

Now I am not suggesting t hat you drew up this 

document, or that you participated in drawing it up. I want 

to make that clear. It was drawn up by the accused. That 

has been proved. Now, I am putting it to you that this 

document was drawn up by the accused,as he will say, as a 10 

record of the discussions - more than one discussion ~ t hat 

he had had with you, and at a time when it was still contem­
plated that these three different projects would take place 

on the same day.---This may have been the accus ed's idea, 

but it was not mine. 

Mr. Lloyd, you see, what I am suggesting to you 

is that there are two persons, apparently refer red to there, 

by the letters "B" and "A", as the person by whom this i s to 

be done. The accused will say tha t "B" was yours elf and 

"Au was himself. Do you see that?---Yes. 

Now, you said to me "the accused may have had 20 

that idea, but it wasn't mine", is that right?---Yes, 

Did you get the impress ion that he thought t hat 

so~nething of this kind was probable at least , i f it had not 

been firmly arranged?---No. 

Did he give you the i mpression that he was going 

to carry on with a projoct?---No, I told him to hold things 

off. I didn r t wa ... 11.t to have t he station or the underground 

parking garages done . 

Now, there was also another document handed in, 

yesterday, and that is Exhi bit "H(4)" -this is a draft 30 
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a typed draft, of an open letter, to the Prime Minister, 

which contains some threats. Did you see this draft?---No. 

Are you sure, Mr. Lloyd?---I am quite sure. 

The accused will say that he showed you this 

draft?---That is not true e 

He won't say that you expressly approved of it, 

but he will say that you did not disapprove of it?---No, I 

have never seen this before$ 

And he will also say t hat the threats that are 

coxfuined in it were intended to be no more tha:-1 t hreats. That 10 

there -v;ras no intention, at any time, of carrying out the 

threats that are "therein contained., Would you have been a-

ware of that?---That might be s o, but he never discussed 

this with me. 

Yes,he may not have discussed this 1vith you, Mr. 

Lloyd, but he says that he showed you this? He showed you 

this draft of the actua~- typed document, not s o?---No, he 

did not,. 

From \"Tha t you kr.~.e~·~ of the his to:ry of this organi-

sation to vvhich you 1Jot"h_ belorged , would you have regarded 20 

it as an empty thr3<?~t, if t hreats of t hat kind were made? 

---I haven 1 t read the dcm;;..t'I. ·3r~ t, 

The thre~ts arc to lif e?---Thre&ts to life? 

Thres. Ls to l i.fe?- - -I would say i t wouldn't 

have been -Jarri sd o·xt, i n ·vi ew· of the hi s tory of t he A~R.Nc 

Not cr:.ly the h i story of t he organis ation, Mr. 

Lloyd , but als o t he per;::; or:"l.J.i t j_83 of t he peopl e , with whom 

you were associc·.ted i n tl1is orgardf'l ::o ... tion?---Yese 

Is it n~ t cor r ect t o say t ha t they were , inso-

far as yo11 knew t~1.r:m , all people vho "\JOUl d n ever have de- 30 
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liberately taken a life~ in pursuance of their object?--'":"Xe~, 

I would have said that they would have been the last people 

to do tha·i;. 

Now, then, in regard to this question of the 

station.. You have told us that you attempted to dissuade the 

accused from putting a bomb in the station at all?---Yes. 

There was no discussion between you as to where 

this bomb would be placed?---No. 

Could you recall that there was ever a mention of 

the left luggage office? ---I think earlier. I don't remem- 10 

ber it in that conversation, but I think earlier it had been 

suggested as a possibility, hq.t I am not sure \~Then. I think 

that might even have been in May or June. 

Well, I just want to put it to you that there 

was, at one of your discussions, a suggestion by the accused 

that possibly a bomb might be left in the left luggage office, 

to go off at 11.30 at night, because the left luggage room 

closed at 10. 55 p.m.?---Yes, there had been some discussion. 

There had been some discussion on those lines? 

---Yes. 

And the idea would be that it would go off at a 

time when there would not be anyone around at all? ---Yes. 

So that there could not be any danger to any­

body?---That is right. 

And that was the sort of tenor of your conver­

sations, and that was the directions in whi ch thes e things 

were aimed?---No. On this evening I think we both assumed 

that if there was going to be a bomb put on the station it 

would be a possible risk t o lif e. 

20 

We wil l come to that just nowl I am justtalking 3C 
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about generally, when acts of sabotage were contemplated by 

the two of you, and members of your organisation, with whom 

you discussed it, it was always with a view to creating a 

spectacular demonstration of some kind, is that right?--­

That is correct. 

The more spectacular t he demonstration could 

be, you felt, the 1nore valuable it would be to your cause?--­

That is quite right. 

Because the more people knew about it, the more 

they might become worried about the situation in the country? 10 

---That .E quite right. 

And the more they might become disposed to try 

and exert some influence on the powers that be in order to 

bring about a change?---Quite right. 

Was that the whole tenor of the thing?---That 

was the whole tenor of our conversations, yes. 

On the particular eveni ng that you are spC!king 

of, you say that the accused put the point of view that •.• 

to blow op a pylon somewhere in a remote.area didn't seem to 

have much affect on peopl e rs opinions?---That i s correct. 20 

Because members of the public themselves were 

not frequently in those places, and t hey regarded t his as 

something remote from thems elves?---'.rhat i s quite corr ect. 

'l'hey didn 1 t appear to have any sort of impact 

on their own lives?---Hm. 

And woul d not dispos e them , i n all probability 

to try t o do anything about the grievances that you were try­

ing to agitate them about?---Yes. 

I s t hat righ t ?--- That is right. 

So that his version was t hat what was required 30 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



(a) 22. - 227 - J.N. LLOYD. 

was something more spectacular?---Yes. 

That is to say, it should be in a place where 

the public find themselves frequently , from time totime, is 
that right?---That is right. 

And that this would bring home to them what was 

in fact happening in this country? These acts of protest 

by people like yourselves, is· that right?---That is right. 

And that is why he thought of t he station?--Yes. 

And that is why you thought of t he Pretoria 

Post Office?---Yes. 10 

Because these are prominent places?---Yes. 

Prominent in people's minds?---Yes. 

And also, if it happened in a place like the 

post office or at t he station there would probably be people 

who would actually see it happening, is that right?---This 

was the idea on the station. The idea I had for the post 

office was t hat it would explode late at night. 

Yes, but if it were at the station it woUld be 

a spectacular sort of demonstration - one would expect a 

flare, and a nois e , and people would see it, for themselves? 20 

---That i s correct. 

Apart from only reading about it in the news-

papers, or hearing about it on t he radio?---Yes. 

And that was what the accused had in mind, 

wasn't it?---That is right, yes. 

And I put it to you, Mr. Lloyd, that that was 

all t hat he had in mind - a spect acular demonstrat ion in 

a place which would bring s omet h ing home t o t he members of 

the· public and which might very well be seen by many members 

of the public themselves , is that right ?--- Yes . 

And then , i n regard to t he question of possible 30 
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danger, he said to you, did he not, and in fact he assured 

you that he had planned to issue warnings in advance of t his 

bomb being exploded, is that right?---Yes. 

He said that he had considered the question of 

placing the bomb there, and he had worked out that he would 

telephone the station police, in advance of t he explosion of 

the bomb, and give sufficien t time to enable them to clear t he 

affected area of the station?---That is quite correct. 

That is what he said?---Yes. 

And I put it to you, Mr. Lloyd, t hat you had no 10 

doubt that he himself believed that?---Yes, I think he did. 

He fully believed that what he would do would 

have the effect of avoiding injury or death to people, is 

that right?---Yes. 

So much so that really this issue, insofar as he 

was concerned, appeared to be a closed one - t hat didn 1 t 

really require any further discussion. He was satisfied in 

his own mind - rationally or i r rationally- he was satisfied 

that he could take, and viOuld t ake s teps , that would avoid 

injury to people?---I think that he conceded t o my argument 20 

that whatever steps were taken, there was s till a possible 

risk of life• 

Well, both of you t al ked about t he fact that 

it is impos sible to have explos ions anywhere wit hout some 

poss i bl e r i s k to somebody, i s t hat right? Even if you blow 

up a pyl on in a country area, is tha t right?- - -N0 , I don 't 

thi nk t hat we di scussed that. 

But t here mus t als o always, when you ar e handling 

expl osives , t her e mus t always be s ome risk to somebody , no t 

s o?---I suppose s o. 30 
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And I think you put it yesterday, if I got your 

words correctl~, you said his attitude was that what risk 

there might be - the risk that might possible be - was a 

slight one?---Yes. 

And I put it to you t hat in fact, as you indi­

cated to me just now, he made the impression upon you that 

he was convinced in his own mind that t here would in fact be 

no harm done to people, is that right?---That is difficult to 

answer because I donrt think that he ever quite eliminated 

the risk. As you poined out, any explosion carries a risk, 10 

but I think he did think that no one would be hurt. 

That is all I am asking you to s r:s . That so f ar 

as you were in a position to judge; you knew him well, you 

had associated with him in one way or another for a consider­

able period of time - is tha t right?---That is quite right. 

And you were dis cussing these matters as 

friends, and as colleagues , in this organisation, is that 

rigpt?---Xhat is right. 

And so far as you were able to judge , from t his 

conversation that you had vJi th him, here was a man who genuinely 

believed that what he was going to do would in fact no hurt 20 

people, right?---No, I t hi nk he always believed that there 

was a risk. 

There was a risk , but he believed that he had 

taken all necessary s teps to eliminate the risk, did he 

not?---This was the basis of our argument the Friday evening. 

You may not have agreed with him - I am not 

discussing for a moment your attitude at the time. I am j ust 

asking you to tell us what your appreciation was of his atti-

t ude of mind? And I am putting to you that hi s attitude 30 
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of mind was that when you handle explosives in a public 

place, you must always ••. there will always be some slight 

possibility of risk, at least, and that he believed and 

tried to persuade you that he had done everything necessary 

to eliminate the possibility that people would be injured, 

is that right?---He believed that he had done everything under 

the circumstances to eliminate the possibility, but he recog­

nised that the circumstances of exploding a bomb in a public 

place were not conducive to avoiding risk to life. 

But he told you that what he proposed to do was 10 

to make telephone calls to the railway police?---That is right. 

And to tell them that there was a bomb ?---Yes. 

And to tell them where the bomb was?---Yes. 

And to warn them that the bomb would go off at 

a time which he would tell them.---Yes. 

And to ask them to ensure that that area where 

the bomb was placed should be cleared?---That is right. 

That is what he had in mind?---That is right. 

And he believed that that would have the effect 

of clearing the area where the bomb exploded?---Yes. 20 

·Did hemention to you, by any chance, that he 

expected use to be made of the loudspeaker system? On the 

railway station?---No.· 

He didn't mention that to you?---No. 

You know of course that there is such a system? 

. ---No. 

Hav e you never been to t he J ohannesbur g Rai lway 

Station?---Yes. 

Don't you know that the loudspeakers makd all 

s ort s of announcement s to members of the publ i c?---Yes ••• 40 
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BY THE COURT: Which are always inaudible! 

CROSS~EJUNINATION BY IVlR. PHILLIPS (Continued): 

At .any rate, you have no recollection of his 

gctually specifically mentioning that to you?---No. 

But you have told us what he said he intended 

to do and what his conviction was as a result of that?_--Yes. 

And I think at the risk of going over something 

that I have already put to you, I just want to get you to agree 

with me that his object in this was to create a spectacular 

demonstration?---That is right. 10 

In the hope that it would impress people, is 

that right?---Yes. 

In the hope that it would impress persons both 

here and elsewhere - that is to say both in t his country 

and elsewhere, and that it might have ••• in the hope that it 

might have some effect on the powers t hat be to influence 

them to change policies of which he and you both disapproved? 

---That is correct. 

Mr. Lloyd, what you have told me from these 

·answers, agrees very largely with what the accused will say 20 

took place. I mus t put to you one thing with which the 

accused disagrees, and that is that you say that he expressed 

an attitude that a possible risk- slight though it would be -

was strategically justified because it would have t he effect 

of s aving more lives in t he long run!---No, I remember that 

very clearly. 

Do you s ay t hat h e actually said that?---He 

actually said that. 

Well , the accused will deny that he in fact s a i d 

that. The accused will say that the attitude of the two of 30 
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you was that you both appreciated that in handling explosives 

there must always be some risk and that in this particular 

instance he himself was convinced that what he proposed to 

do about it would avoid that risk, and he tried to persua,de 

You of that as well, did tJ.e?---Yes, he did try to persuade ·me. 

So far as you personally are concerned,. no 

charges have been brought against you, have they?---No. 

And this charge is brought against your former 

co-member of the African Resistance Novement, t he accused, 

and other charges are being brought agains·t other per sons 

who were members at the same time as you were, of the Afri­

can Resistance Movement?---I believe so. 

Well, you know that they ar e due to be tried 

on the •• I think •• the 9th of next month?---Yes. 

So far as you are aware no charges are to be 

brought against you?---I have been told nothing about that. 

Have you been promised any inducement if you 

give your evidence satisfactori.ly?--No. 

10 

Have you been told that when you have been here 

and given your evidence in this case, and poss i bly in other 20 

cases you will be allowed to leave the country?---No. 

Is it not correct, Mr. Lloyd, that employment 

has been obtained f or you outside t he country?---I don't 

know whether it has been obtained. 

But it is being sought?--My mother is, yes. 

In the belief t hat you will be avai lable to 

take it up?---Yes , I t hink s o. 

I put it to you, Mr. Lloyd, tha t alt-rwugh many 

of the t hings t hat you have said to me , which I have indi­

cat ed to you , are in agr eement with what the accused will s ay , 30 
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that you have here and there, and particularly on that last 

point that I mentioned to you, you have tried to play down 

your own part in this matter and perhaps to blacken a little 

the part played by the accused, because you believe that _it 

will be in your own interest to do so?---That is not true. 

That is what the accused will say when he gives 

evidenceJ My lord, subject to any additional questions which 

I may ask your lordship 1s leave to ask at a later stage, that 

will conclude my cross-examination. 

BY THE COURT : Yes, well, you may reserve that right. 10 

RE-.EX.ANINATION BY :HR. MOODIE: 

When it was suggested to you that the accused 

believed that he had done all to eliminate risks, was that 

your inference you made from what he told you?---No, I didn't 

believe that all risk then had been eliminated. 

It was suggested to you that the accused be­

lieved that he had done all to eliminate risk - was that in 

fact your inference from what he told you, that you drew?--­

No, he didn't believe that all risk had been removed. 

lflR. 1.\'IOODIE: No further questions. 

BY ASSESSOR - MR. VAN DEN BERGH: 

Mr. Lloyd, as I understand your evidence, while 

you were discussing this station project, you personally were 

against this, because you expected lives would be lost, is 

that so?---Yes, I was against it, because I expected lives 

would be endangered . I di d not know or expect t hat they 

would be lost. 

And that you tried to impress upon the accused? 

---That is right . 

20 

And he didn't agree with what you said?--No, 30 
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he believed ••• 

You could not persuade him to leave this alone? 

---No• 

MR. VAN DEN BERGH: No further questions. 

BY ASSESSOR - MR. HART: 

Mr. Lloyd, I just want to ask you one or two 

questions arising out of these discussions you had, that you 

have spoken about. You to.ld the Court that there were three 

projects that you had i.n mind - one being the station. Now, 

was it to be the Johannesburg Station, or any other particular 10 

station?---As I said yesterday in evidence, I cannot remem-

ber any specific mention of the Johannesburg Station. I can 

not remember an instance where the accused said the Johannes­

burg Station, but it might have been so, because I remember 

we spoke of the station, and to my mind that was the Johannes­

burg Station. 

You were talking in Johannesburg?---We were in 

Johannesburg, in Roodepoort, and in Johannesburg. 

And as you answered learned Counsel, I think, 

here, there was specific mention made of the Pretoria Post 

Off ice?---Yes. 

Had you committed yourself in any way to being 

a party to sabotage at the Pretoria Post Office?---Yes, yes. 

There was al s o t alk of an undergr ound parking 

garage"---Yes. 

20 

Had you decided on any particular gar -age?---No. 

Was it to be one of the underground parking garages 

in Johannesburg?---Yes, I think •.. yes, it would be one of 

t hem in Johannesburg • . · 

And was the idea of the dis cussion to the effect 30 
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that you were to participate in taking whatever steps had 

to be done?---Well, it would have depended upon what decision 

we finally came to. 

H~d you not any discussion as to the precise 

methods that were going to be adopted?---We never got 

passed the •••• we didn't get down to precise methods. We 

were discussing mainly the principles of whether it was justi­

fied and in terms of political expediency, what sort of ••• 

In relation to the discussion about the station, 

do I understand you correctly then that it had not been 10 

determined whether a bomb was to be exploded in this suit-

case, or whether a bomb was to be in some other container? 

---No, it had not been decided. 

Had any precise locality been discussed?---No. 

MR. HART: No further questions. 
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PAUL HOUGAARDT CRUYWAGEN, b.v. 

VERHOOR DEUR MNR, MOODIE: 

P • H. CR UY WAG EN. 

U is senior 4 inspekteur van ontplofbare stowwe, 

Johannesburg?---Dit is reg. 

En wat is u kwalifikasies?---B.Sc in toegepasde 

industriele skeikunde, Universiteit van Kaapstad, 

Hoelank di~ns het u in die'D~partement!---Agt jaar 

en 10 maande as inspekteur van springstowwe. 

Op 24 Julie van die jaar op versdek - wan die Spoor-

weg Polisie is u na die Johannesburg St~sie1---Dit is reg. 10 

In die hoof portaal daa.r van die stas:ie'?--- die 

hoofsaal van die stasis, ja. 

En u hst ins~eksie daar gedoen~---Dit i~ reg. 

Dit is naby plat~orms 5 en 6?---Dit is reg. 

Wat•was die uitslag van u inspeksie, mnr. Cruywagen? 

---Ek het gevind dat daar 111 ontp.bffing plaoesgevind het. 

Daar was b aie s k a de. Ek het die ton eel onderso ek, en 

gevind dat daar '11 gat in bie omtrent 4 duim dik LYetonmuur 

geruk was wat tussen die wagkamerdeel en die trappe wat 

afgaan na die• platform to e. Die gat was- kleins.r~ aan di.e 20 

wagkamer se kant maar grater aan die trappe se kant, ' wat 

daarop dui dat n hoe o'fltplofbare stof baie naby .aan d aardie 

muur moes on:t'plof het - di t word. aangedui deurdat die gat 

kleiner is aan die wa gkam er se k a nt as aan di e ander k a nt. 

n Hoe ontp-lofbare stof, b.v. iets s.oosammondinamiet. 

Is dit n hoe on.tplofbare s tof?--Dit is n hoe ant- .. 

plofbare s tof. 

K-an u dit beskryf aan die Haf?---n Hoe ontplqfbare 

stof is n ontplofbare -stof wat met n hoe spoed ontplof teen-

oar i e t s wat met n l ae spoed art p lo f sao~ b •• v. bus krui t. 30 

Dit is waar di. e verskil kom, jy kry daardie eff~k wat hy hom 
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feitlik n hou slaan, en die konkreet daar wegslaan, uit die 

muur uit, 

Is jy in staat om te se of daar baie ofmin ontplof-
\ 

bare stof gebruik was( . )-:--Dit is nie moontlik om te s~ 

-presies hoeveel nie, maar ek sou s@ so om en by 10 spring-

patrons van een duim by 8 duim sou omtrent daardie skade 

gedoen het wat daar was, aan die muur, 

Nou u het ook n geleentheid gehad om me beedigde 

verklarings te lees van mnre. Wilcox, van Rooyen, Venter 

en de Kock van die Suid-Afrikaanse Buro van Standaarde?--- 10 

Dit is reg, Edelagbare. 

Dit is Bew. J,l, 2, 3 en 4.Die het u al gelees en 

bestudeer mnr. Cruywagen?---Dit ~s reg. 

Nou kortliks soos u mar sal opmerk in dele wat 

daar by die toneel gevind is is spore van nitrate en 

nitrite, ammonium soute en so aan gevind?---Dit is reg. 

Watter a fleiding word d a ai\.en gem aak ?--- Daar is 

ammonium soute in ammondinamiet en na so n springstof ont-

plof het sal n mens dikwels ammonium soute, nitrate en 

nitrite aan voorwerpe kry wat in die onmiddellike omgewing 2[1 

~n die ontploffing gewees. het •. 

Dan in verband met die bewysstukke 4, ( a }(b)(c) en 

(d) dit is del e wat by die toneel gevind is. Die feit 
teken s va n 

dat/nitr a t e e n nitrite en sou te daar ge vi nd i s , s trook dit 

met u ondervinding, mnr. Cruywagen?---Ja. Die s tukke van 

die tas moes natuurlik b a i e naby di e ontploffing gewees ~et 

om daardie tekens daaraary te toon. 

En ook Bew. 5 - wat is di t?----Dit is n stuk van me 

bank, Edel ag b a r e ~ wat afgebreek was bai e naby aan die plek 

wa ar di e ontploffing plaasgev ind h e t . · 

Daar is ook tekens van hierdie stowwe daar?---Ja 

30 
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dit sal daar aangedui word. 

Nou soos opgemerk in die medigde verklaring van mnr. 

Venter is daar load tek ens gevind. Nou · kan u di t verklaer, 

asseblie f?---Ja, soos mnr. Venter oak in sy verklaring noem 

baie van die petrol in het loodverbindings in om dit meer 

plofvry te maak, en die load kan heelwaarskynlik afkomstig 

wees van petrol af wat ook aan hierdie voorwerpe sal sit. 

Die loodverbindings bly agter en dan kry mens load oak op 

die voorwerpe. 

Nou k an u n m ening ui tspr eek van u waarnem ing s daar 10 

hoe die ontploffing plaasgevind het? Op watter wyse was 

dit gedoen? ---Die ontploffing, daar is aan my getoon dat 

hulle daar gekry het n sakhorlosie, daar is dele van n 

battery gevind en stukkies draad wat by my die vermoede laat 

ontstaan het, en ek is amper seker dit is wat gebeur het, 

dat die batterye was in series geskakel met elektriese 

doppies en deur die horlosie. Die horlosie werk daar soos 

n skakelaar; sodrB hy omloop tot op n sekere tyd maak hy 

elektriese kontak soos wanneer n mens n lig sou aanskakel 

en laat dan die stroom deurvloei. Die stroom wat deur die 20 

elektriese doppie vlo e i veroors aak d at die elektriese do ppie 

ontplof. Die elektriese doppie is natuurlik in een van die 

springpatrone aangebring. Mens maak n gaatjie in een van die 

springpa trone s od at di e do pp i e maklik en vr yli k daar ka n 

inpas, draai hom daarna vas sodat hy nie weer kan uittrek 

nie. En die ontploffing ~n die springdoppie di~ veroorsaak 

da n n atuur l ik jo u din ami e t - l a ding on t p lof fin g .. 

DEUR DIE HO F: En die p etro 1 ?--- Ek dink daar was oo k g e-

tuie da± daar n stuk handvatsel daar gesien is, wat soort­

g e l yk i s a an n handva t s e l van n ka n wa t o ns l a t er by Oxfo1 d- 30 

straat gekry het, en ek dink daar was so n kan oak in 
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hierdie tas gewees. 

Bewysstuk 2 ne?--Ja dit is hierdie handvatsel wat 

daar gesien is. Hierdie handvatsel lyk vir my baie die-

selfde as die handvatsel aan n kan wat ons gekry het by 

Oxfordstraat. 

DEUR DIE HOF; U meen die kan was val petrol?-~Ja, hy was 

of vol petrol, of daar was n goeie hoeveelheid petrol in. 

Dit is moeilik om te s6 presies hoBveel, want die ontploffing 

van die dinamiet sal natuurlik die kan breek, en die petrol 

versprei, wat natuurlik geweldige brandwonde sal veroorsaak, 10 

baie meer as wat die dinamiet alleen sou veroorsaa~. Die 

dinamietontploffing sal mense net in die onmiddellike omge­

wing beseer, en mensa bietjie ~rder weg miskien doofheid 

veroorsaak maar die petrol gee natu urlik n baie grater 

effek en kan brandwonde veroorsaak oar n baie grater afstand. 

VERHOOR DEUR MNR, MOODIE (VERVOLG): 

En wat sal die gevolg wees a s daar metaal stukkein 

die tes was, ander metaal stukke, met hierdie ontploffing, 

wat sou die gevolge daarvan wees? ---Die metaal stukke sal 

natuurlik deur die ontploffing teen n geweldige spoed weg- 20 

geslinger word, en kan enigiets van 400 na SOD miskien tot 

1000 jaart trek, die hang af van die grootte van die stuk 

metaal, en as iemand natuurlik in die pad van son stuk 

met a al kom dan h a ng dit a f waar die s ke r f hom tref of dit 

dodelik sal wees of hom net verwond. 

Op die 24ste Julie die jaar, op versoek van mnr. 

Britz i s u na Dxfordweg 33 , Joh a nhes burg?--- Dit was di e 

25ste. 

En daar i s u ver s oek om n hoeveelheid t ass e te be-

s igtig7---Dit was . t ass e soortge lyk a an h i erdie t a s s e wat 30 

voor die Hof is, Edelagbare. 
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Kyk na die Eewysstuk E, dit is tatas wat geneem is. 

---Wil u h§ dat ek een vir een •• ? 

Nee, u kan dit deurblaai, en bevestig d~t dit wel van 

die tasse wat daar gekry is, en die inhoud daarvan is?---

Dit is van die tasse wat daar gekry is, en die inhoud daar-

van wat in hierdie bewysstuk is, Edelagbare. 

Het u n lys van die gemagtigde antploffingstowwe 

wat daar gevind is?---Ja, ek het n notatjie gemaak daarvan. 

Ek het daar gekry 82 een duim by 8 duim ammondinamiet 
werkings vertragings 

springpatrone, 10 elektries/ springdoppies, . die tipe wat 10 

deyr Rolfes gemaak word 16 gewone eletriese spring-

doppies, 10 doppie lonte, on trent 6 voet lank, n pakkie 

met 10 lont aanstekers, 3 elektriese ontstekers vir brand­
knal lont of 

tau en 10 lengtes/cortex - dit is die totale inhoud van 

springstowwe wat in die tasse was. 

Nou daar word beskr yf in die klagstaat, klagte nr. 

2 die volgende artikels, ek ek sal hulle voorlees, en u kan 

vir die Hof s~ of di t gemagtigde ontplofbare stowwe is wat 

u daar gekry het?---Die ohtplofbare ~towwe wat ek nou ge-

noem het., Edelagbare, is almal gemagtigde ontplofbare 

stawwe soos afgekondig by Goewermentskennisgewing Nr. R. 

2132 van 28 Desember 1962. 

Dit is 82 -lx8 ammondinamiet springpatrone vervaar-

dig deur Modderfontein wa t in drie afso nd erlike p a kki es 

opgemaak was in plastiek, is dit korrek?---Dit is reg. 

Tien elektriese werkings-vertragings van die tipe 

wa t de ur Rolfe s Ltd. gemaak word ?---Dit is r eg . 

Sestien elektriese springdoppies?--Dis reg. 

Tien doppi elonte?--Dit is reg. 

20 

Party gee l gemerk, a lm al omtre nt 6t vei lighe ids lon t . 30 

---Reg. 
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Tien lontaanstekers, n pakkie met kodemerk 1039. 

---Dis reg. 

Drie elektriese ontstekers vir brandtou?---Dis reg. 

En tien lengtes cordex.---Dis reg. 

Wat is cordex?--Cordex is knal lont Edelagbare. 

Dit is dieselfde ding. Dit is n koord wat oomblik ontplof 

as mens een punt ~n hom deur n dop pie laat ontplof, dan 

trek daardie ontploffingsgolf teen 20,000 voet per sekonde. 

Nou u is ook gevra om sekere boeke nate gaan,mnr. 

Cruywagen. Hulle is gemerk met Bewysstuk nommers. Kan 

u net die nommer no em, en kortliks die boek aan sy Edelagbare 

beskryf, dit sal voldoende wees.---Bewysstuk H.lS is n 

boak wat gemerk is "Technical Manual" - dit bevat beson-

derhede oor die gebruik van springstowwe - hulle beskryf 

die tipe springstof wat mens kan kry, die voorsorgmaatreels 

wat mens moet neem met die garuik daarva n, hoe om eenvou­

dige ladings te maak, hoe om jou ladings op te konnekteer, 

elektriese konneksies, en dan tipes ladings in die algemeen 

wat mens kan gebruik, en dan gaan hulle aan van Hoofstuk 

7 tot 13 oor hoe springstowwe gebruik word vir spesifieke 20 

aftakelingswerke. Daardie werke van die aftakelingsdeel 

di~ is geneem uit Bewysstuk Hl4 waarin daar n boekie voor­

kom van die Britse Militere dink ek, en groat dele daarvan 

i s woordeliks hieruit g eneem, en da ar is ook f oto s tatiese 

a fdrukke in hierdie Manual wat uit hierdie boekie uitgeneem 

word. 

Die vo lg e n de een ?---Die vo lg e n de e en H. 28 i s s ocrt­

gelyk aan H.l4 behalwe dat dit vir my lyk mt is n our uitgawe 

va n dieselfde bo ekie wat in H.l4 inges it is. H.lO is ook 

10 

n boekie i ngesit wa t ook ha nd el oor di e g abr uik v an spr i ng- 30 
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stowwe, aftakelingswerk oar myne en meer oar militere tipes 

springstowwe en goed wat gebruik word vir oorlogsdoeleindes 

en s kade a an te do en. ~ is n soortgelyke boekie waarin 

daar oak oar fopmeganismes en landmyne en sulke soort van 

goed behandel word. H.29 is n boek van The Institution of 

Civil Engineers. Hier is daar van beJa ng bladsye 862 tot 

899 - d it han del oar The Use of Explosives for Demolitions 

en hierin behandel hulle hoe n siviele ingenieur spring-

stowwe gebruik om sekere strukture af te breek - hier is 

b,v. prentjies in hoe hulle n brug hiersa heeltemal aftakel 10 

met die Qebruik van springstowwe. Bew, H.l3 en H.l2 is 

fotostatiese afdrukke van hierdie besondere hoofstuk uit 

hierdie boek van The Institute of Civil Engineers. En 

Bew H.17 i s n gewone handboekie wat in die Jand uitgegee word 

deur mnre. African Explosives and Chemical Industries oor 

die gebruik van springstowwe. 

OP DIE STADIUM ~RDAAG DIE HOF VIR 
DIE TEEPOUSE. 

BY HERVATTING OM 11.30 v,m .• 

Mnr. Moodie; Geen verdere vrae, 

MNR, PHILIPS: Geen vrae, 

DEUR ASSESSOR VAN DEN BERG . 

Mnr. Cruywagen u het aan die Hof gese wat u meen 

wat die l ading wa s wa t gebruik was .---Ja . 

Nou volgens u mening mnr. Cruywagen, is ek reg as 

ek ~arvan aflei dat n persoon wat naby daardie houer was 

s e l ewe was beslis in g e vaar?---Dit i s r e g Ed el agb ar e . 
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JANET MARGARET HELMSTEAD, s.s. 

EXAMINATION BY MR, MOODIE: 

Mrs. Helmstead, you reside in Johannesburg?---Yes. 

And at Parkhurst. Where are you employed?---At the 

University of the Witwats::srand. 

In what capacity?---Lecturer in Mathematics. 

And you were detained under what is known as Section 

17?---Yes. 

And still are so detained?---Yes • 

• Now do you know the accused in this matter, Harris? 10 

---Yes. 

Now when did you first meet him? --- It was about 

•• between the 6th and the 9th July • 

Of this year?--This year, yes. 

Where did you meet mm?---I met him at His Majestyts 

Theatre in the foyer, at the show Ninotchka. 

That was on the 9th July 1964 ?--I am not sure 

whether it was the 9th. It was the week during which the 

9th was. 

In that week. Now what happened on that evening? ~n 

----Mr. Harris met me in the foy er of His Ma jesty's, and 

asked me if I would meat him there again at interval. This 

was before the film began. But I did not meet him there 

a t the i nt erval , because he ~m e to speak to me in my seat 

either before the film began, or at the interval, and asked 

me if I would come and speak to him and his wife who were 

sitti ng a few ro ws behind. 

Yes?---And I went and spoke to him there. I left 

my husband who was sitting with me, and he said that he 
remove 

want ed to I l th e conte nts of my cupboard at the Univ ers i ty 30 

of the Witwatersrand in my office. He said that I could 
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examine his credentials in any way I chase, and he asked 

far my talephane number in order to contact me. He said he 

would came and visit me at · my hauee. 

BY THE COURT: 

He wanted to remove the contents af •• ?---My cupboard. 

What far?--He did nat explain. 

Had you known him before?--! had seen him before, 

but I think that was the very first time I had spoken to 

him. I can't remember anything else in the conversation 

except that he said that he had been trying to contact me 10 

that day, but he did nat know haw to. He only knew that I 

was a lecturer at the University, but he did nat know my 

address. Sa I gave him my telephone number, and I went 

back and sat next to my husband. 

EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTINUED): 

When next did you contact him, or he contact you? 

---His wife phoned me the following Saturday, about 12 

o 1clack, and said that she and her husband would come .and 

visit me at my house at about 2 o'clock that afternoon. 

And what happened then?--~t about 2 Otclack that 20 

afternoon Mr. Harris walked up to the gate - he had parked 

his car a little way dawn the road, and his wife was sitting 

in the car - and he spoke to me and my husband far same time. 

1 
About 15 minutes, think it wa& Th en my husband left 

to play tennis •• ! am sorry, it was just before my husband 

left to play tennis. He said he wanted to get something 

from me. I danft think my hu s b and heard him s ay th at, and 

I gave him the key to my office at the university, and to 

the cupboard in my office at the University. Then my husband 

left t o play t ennis , an d I s ugges t ed th a t Mrs . Harris cam e 30 

and wait i ns ide the haue while Mr . Harr i s went t o fe t c h the 
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things from the cupbG.&~rd at the university • 

. BY THE COURT; 

What things?---Well there were three or four small 

suitcases in my office. cupboard. 

Were they1 empty?---No. I don tt know what they con­

tained, but Mr. Higgs, who was also in the Mathematics 

Department at the Univers:ify had asked me if he could hide 

dymanite in my cupboard. 

EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTINUED); 

Did he go off with your keys?---Yes he went off 10 

with t he keys, and he was away about an hour, I think • 

That is an estimate. 

Yes? When he returned?--When he returned I said t o 

him something like "Was it alright 11? and he arnwered i n the 

a f firmative. Then he stayed for tea for about 15 minutes, 

I think, and then he le f t. 

Did you see him again ?-~~No. 

Alright. Now I want to take you back io your cup -

board. You saw him at the show, and he said he wanted 

to remove the contents of your cupboard. At that time 20 

wh a t was in your c upbo ard?---There wer e three or four small 

suitcases. 

Did you open them at all 7--- N.o. 

Di d you t est th em to see i f ther e wa s anyth i ng i n 

them?---I half lift e d one of the suitc ases, an d it felt 

heavy. 

Can you describe some of the sui t cases , or all of 

them?---They ~ere brown- I don't know whether they were all 

brown, but some of them were brown. And they were about •• 

one of th em was abo ut 2 f eet by 1 8 i nches by 6 ircl-es I t h i nk 30 

and another was smal ler , i t was abo ut 1 8 i nches , I think , by 
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15 by 6 - but those are estimates. And the other suitcase 

or sui teases, I don't know what size. I can 1t remember 

the different sizes. 

Now you said that the accused said to you you ~an 

examine my credentials. Wha~ did he mean by that?---Well 

I took it that herreant that •• ! don't know •• Mr. Higgs had 

not told me that he would send Mr. Harris to remove these 

things from my cupboard, and I did not expect Mr. Harris 

to come and remove them, so I took it that he wantD me to 

test him in some way, but I did not, 

Had you ever seen the accused before that day?--­

Yes I remember seeing him at Film Society meetings a long 

time ago, and also I think I might have seen him at Liberal 

Party meetings, and I had read about him in the newspaper. 

So you did not worry about credentials, you simply 

accepted that he was Harris, and that he warted. to remove 

the contents of your cupboard?--Yes, I thought since he 

knew about it he must know Mr. Higgs, 

Now in fact, after the last time you saw Harris, 

10 

did you go back to your cupboard?---After the last time? ?0 

Yes.---Yes, about in the following week, I don't re­

member what day, I returned to the University, and I looked 

inside the cupboard, and the suitcases had been removed, 

MR, MOODI E; No furth er question s , 

CROSS-EXAMINATION BY MR, PHILIPS: 

No questions. 

MR, MOODIE INFORMS THE COURT THAT THE FOLLOWING WITNESSES ARE 

IN CONNECTION WITH A STATEMENT MADE BY THE ACCUSED BEFORE A 

MA GISTRAT E. MR. PHILIP S I S NO T OBJ ECTING TO TH E ADMI SS I BI LI TY 

OF THE STATEMENT, WHICH AMOUNTS TO A CONFESSION. 
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JACOBUS RUDOLPH BODENSTEIN, b.v. 

Adjudant-offisier, Suid-Afrikaanse Pol.iie, Pretoria, 

verbonde aan die Veiligheidsafdeling, Afdeling Noord-Trans­

vaal. Op dia llde September em 2~55 n.m. het ek die be­

skuldigde in die Pretoria tronk, in die aanwesigheid van 

Majoor Bfitz verwittig dat hy nou onthef word van die be­

palings van artikel 17 wet 37 van 1963. 

VERHOOR DEUR MNR. MOODIE: 

Ja?---Dit is dat hy nou nie meer .ingevolge die be­

palings van die 90 dae klousule aangehou word nie, waarop 10 

hy my gese het dat hy goed verstaan wat die posisie is. 

Ja?---Majoor Britz het hom daarna meegedeel dat hy 

hom arresteer op n klagte van Moord, en op twee klagtes van 

s abotasie. 

Ja?--Hierna het Majoor Britz en ander lede van die 

Suid-Afrikaanse Polisie en Spoorweg Polisie hom geneem na 

Pretoria Wes Polisies tasie, waar hy amptelik aangekla is. 

Ja?---Later in die Stasiebevelvoerder se kantoo~, 

in die aanwesigheid ~n die beskuldigde het Majoor Britz my 

meegedeel dat die beskuldigde hom gevra het om n landdros 2u 

te spreek, en my gevra om die beskuldigde na die landdros 

te neem. 

Ja?--Ek het die beskuldigde na landdros Barnard ge­

neem om 3.55 n.m. 

Ja?--Ek het hom aan die landdros oorhandig., in sy 

kantoor. Die lan ddro s en die .beskuldigde was alleen in die 

ka ntoor , e n he t die d eur v an binnek ant to egesluit. 

Waar was u gewees?--~ Ek het buitekant gewag. 

En was ~ i8 beskuldigde heeltemal normaal gewees 

daardi s d ag ?---Hy was normaal gewees . 

Geen invloed is op hom uitgeoefen nie?---Nie deur my 

30 
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nie, en nie in my aanwesigheid nie. 

J.R. BODENSTEIN. 

J. L. BARNARD. 

Hy het vrywillig saam met u gegaan na die landdros 

toe?--- Ja. 

MNR. MOODIE: Geen verdere vra3. 

KRUISVERHOOR DEUR MNR. PHILIPS: 

Geen vrae. 

JACOBUS LODEWIKUS BARNARD, b.v~ 

VERHOOR DEUR MNR. MOODIE: 

Mnr. Barnard, u is addisionele landdros te Pretoria? 

---Ek is u Edele. 

En op die llde September van die jaar was u op kan-

toor gewees?--- Ek was. 

En die laas te getuie het beskuldigde na u toe 

gebnng op kantoor?---Dis reg. 

En sal u vir sy Edelagbare s@ presies wat gebeur het 
• 

daar?---Ek het bes kuldigde in my kantoor geneem. Die deur 

was gesluit, en die venster was toe - net beskuldigde en 

ek was aanwesig in die kantoor. Ek het hom gevra wat hy 

daar willom maak, en hy het gese hy wil aan my n verklaring 

maak. Daarna het ek alles genotu l eer wat tussen my en 

beskuldigde plaasgevind het. Hy het va~kies om Engels te 

praat. Ek het s e kere vrae aan hom gestel en sy antwoorde ge-

notuleer, en die sal ek nou ui tle es . "Do you .und ersta nd 

the warning jus t given to you?" dit is n waarskuwing wat ek 

hom gegee het, dat hy nie verplig is om n verklaring aan my 

t e m aak n ie , maar i n di e n hy een sal m aa k s.a l di t neer geskryf 

word, en mag dit as getuienis teen hom gebruik word. Sy 

antwoor d was "Yes." (Getuie lees die verklaring uit aan 

die Hof ). . 

Dit s al ingehandig wor d as Be wy ss tuk " F". Geen ver -

10 

20 
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W.H. BRITZ. 

dere vrae. 

KRUISVERHOOR DEUR MNR. PHILIPS: 

G~en vrae. 

WILLEM HERMANUS BRITZ, nag onder eed, (herroep) 

U Edele, op die 29ste Julie het ek bewysstukke 

Hl en H2 plus die sakboek van die beskuldigde, Bewyssuk 14C 

het ek ontvang van speurder-adjudant offisier Dirckerr en 

op die 30ste Julie het ek dit oorhandig aan speurder ser-

sant du Preez, die handskrif deskundige. Op die lBde 

September het ek oak oorhandig aan mnr. Hay Bewysstuk 6, 7, 1[ 

7(a) en lBK. 

DEUR DIE HOF: 

Wat is?--- ~ewysstuk 6 is n horlosie, 7 en 7(a) is 

die gedeeltes van die horlosie wat op die Johannesburg 

stasie opgetel is, en lBK is die horlosie waarop die vin-

gerafdruk gekry is. 

VERHOOR DEUR MNR. MOODIE: 

Het u dit terug ontvang van mnr. Hay?---Ek het dit 

terug ontvang van mnr. Hay; hy het dit in my teenwoordig-

heid ondersoek, ~n ek het dit onmiddellik weer teruggekry. 20 

Nou op di~ llde September is die beskuldigde arres-

teer op hierdie klagtes?---Dit is korrek. Hy is in my teen-

woord igheid deur ad judant offisier Bodenstein in kennis 

gestel dat hy onthef is van die bepalinge van artikel 17 

van die Regswysigingswetsontwerp, dit is die 90 dae aanhou-

dings klousule , en daarop het ek hom gearresteer e n in 

kennis gestel dat ek hom op n aanklag van moord en twee 

aanklagte van sabotasie arresteer, en ek het die gewone 

waarskuwing a an hom uitger eik . Ek he t hom a fgeneem na Pr e­

toria Wes Po lisies t asie, waar hy f orm eel aangekla gewees het . 30 
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Nadat hy aangeda is het hy my versoek om ~ landdros te 

spreek, en ek het mnr. Bodenstein gevra om die nodige reel­

ings te tref om hom na ~ landdros te neem. 

Is hy op enige manier beinvloed om enige verklaring 

te maak?---Nee Edelagbare. 

Is dit heeltemal vrywillig gedoen?--- Dit is heel­

temal vrywillig gedoen, 

En was hy in ~ normale toestand gewees? Sober?--­

Hy was normaal gewees. 

En u was saam met hom na die klagtekantoor toe waar 10 

hy aangekla is---Ja Edel e. 

U is~ Vrederegter, en hierdie plekke wat hy uitge­

wys het aan u is dit heeltemal vrywillig gedoen?---Ja. 

Hy was nie beinvloed op enige wyse nie?--Geensins. 

En die laaste bewysstuk, ]_~~ die is ook by die 

Stasie gekry?--Die het e k ook by die Johannesburgse stasie 

gekry. 

Ek het dit vergeet om ~ nommer te gee, dit is die 

stuk plank. 

MNR, MOODIE: Geen verdere vrae. 

K R U I S V E R H 0 0 R DE U R M N R ._El:jj .. L,.J P S : 

Geen vr ae • 

DISCUSSION BETVJEEN L~!..f;__COURT AND MR. MO_QJ]IE RE. THE CLOSING 

20 

QF THE STATE CASE. MR. MOODIE INFORMS THE COURT THAT HE CANNO T 

CLO SE THE ~TATE CASE UN TIL HE LE ARNS TH E NATURE OF THE CROSS­

EXAMINATION OF WITNESS LLOYD, AND ALSO WJLL AS K LEAVE TO LEAD 

REBUTTING EVIDENCE SH.OULD A PHYCHIATRI ST BE CALLED BY THE 

DEF ENCE. MR, PH J LIP ~....Bl_Q!d..ES T f) A PO_S TPO NEMENT UNT IL TH E 19t h 

OCTOBER J964. MR . MOODIE REPLIES ~ MR. PHILIPS SUB~1ITS TH.AT 
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FRm1 f'{)NDAY THE PSYCHIATRIST WILL BE ABLE TO ATTEND COURT 

AND LISTEN TO THE ACCUSED 15 EVIDENCE AND BE AVAILABLE TO 

GIVE EVID~NCE H1MSELF, IF CALLED UPON 50 TO DO. 

LUDORF I J; 

If it should be necessary, I repeat the order that 

I made last Thursday in regard to the consultations with 

the accused by a psychiatrist 9 on the same conditions as 

I imposed in that order, and the matter is remanded to the 

19th October 1964, 

THE COURT AD ... f URNS, 
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ON RESUMING AT 10 a,m, on tha 19th OCTOBER 1964, 

MR. MOODIE TO THE COURT: 

That will be the case for the State. 

S T A T E C A S E, 

) ) ) ) ) 

MR, PHILIPS; I call as my first witness the accused, 

FREDERICK JOHN H AR R I S , s • s • 

EXAMINATION BY MR, PHILIPS: 

Mr. Harris, you are the accused in th~ case?--Yes. 

Would you tell the Court your age?--! am 27. 

And what was your profession?--! am a school teacher. 10 

Are you married?---Yes. 

Have you any children?---Yes, one child. 

How old is that child?---About four and a half 

months. 

Where were you educated, Mr. ·Harris?---First I 

went to Rosebank Convent. 

Is that a Catholic School,---Yes. 

Are you a Catholic by religion?---No. 

And where did you go from the Rosebank Convent 20 

school?---! went to theDanie Theron School. 

Is that an Afrikaans school?---Yes. 

An Afrikaans Primary School ?--... Yes. 

Were you at that stage Afrikaans-speaking?---No. 

It was during the w&, and we were living out there, and 

transport was difficult and my parents thought it was a 

good idea anyway, so I went to that school for 3 years. 

Did it cause you any language di fficu 11?1?--- Wel·l, 

at first I did not speak any Afrikaans, but eventually at 

one stage my Afrikaans waS better than my English. 30 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 253 - ACCUffiJ. 

And did you go to another school after that?---Ja. 

My parents thought that I would have trouble going to an 

English-medium high school, and they wanted me to do that, 

so they switched me to Rosebank Primary. 

That is an English-medium school?---Yes. 

And from there did you go to an English-medium 

high school?---Yes, I went to Parktown, Parktown Boys. 

And did you matriculate at Parktown Boys High School? 

---Yes. 

What class pass did you obtain?--! got a first. 10 

Did you get any distinctions?---English and Maths. 

And when you matriculated, what did you do?---Well 

I wanted to go to University, but I did not really know what 

I wanted to do. Also, my parents could not afford to send 

me so a friend of my fathers's said that if I did engineer­

ing (he was an engirieer, this friend ifmy fathers') if I 

did engineering then he would pay for me to go to univer­

sity, and then I would, after I had qualified, I would join 

his firm·. 

And did you therefore go to university?---It was 20 

in 1954 •• yes, I matriculated in 1953, it was in l54, and 

I went to university to do mechanical engineering. 

And how long did you continue with that course?--­

Well I thought I could do it, I mean, I thougt I could 

handle the course, but I did not like •• 

For how long did you continue?---! did not like it, 

so I dropped it after the first quarter, after half a term. 

And what did you do for the remainder of that year? 

---I got a job at Anglo-American. 

And then at the end of that year did you return to 30 

University?--Yes, you see my mother is a teacher, and she 
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thought it would be a good idea if I did it and you must 

also go to universiw. 

---Yes. 

So did you gob ackto university?---Yes. 

And did you embark on an Arts course?---Yes. 

With the intention of doing teaching thereafter? 

It was a sort of combined course. It was a B.A. 

and I also went to a sort of part-time classes at the 

college. 

College of Education?---Yes. 

What were your major subjects in the Arts degree? 1r 

---English and French, 

And did you obtain the Bachelor of Arts degree?--­

! did a full major in English and a sub-major in French, 

and I got my degree. 

In 1957, is that correct?---Yes. 

And once you had obtained the bachelor's degree, 

did you then attend the College of Education?--Yes, then I 

went and got my diploma. 

Did you spend a year obtaining a high school teacher 1 s 

diploma?---Yes. 20 

And having done that did you teach at any schools? 

---Yes, I •• 

Just tell us the names of the schools you taught 

at---I taught at Hyde Park for 18 months, one and a half 

years, 

Yes , and then?---And then I wanted to go over seas 

to study further, and I had been accepted at Oxford and my 

wife and I thought that we could do it, and I went overseas 

in the middle of th e year - tha t was the middle of the second 

year I was teaching. I taught for 1 8 month s and then went 30 

overseas, and I went to Oxford for a term. It was supposed 
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to be for a full course but it did not work out, We had 

financial difficulties. We had relied on my wife to earn 

the money •• 

Is your wife a teacher?--Yeah. 

And Was the intention.that she would teach while 

you were studying at Oxford?---She got a job at Abingdon, 

it is about 12 miles away •• 

Was that the intention, that she would teach while 

you were studying?---Yes. 

And provide the means for you to live on?---Ja. 

Did she become pregnant?---Ja. 

And ~s it not possible for her to continue to teach? 

---Well she was pregnant in about say August or September-., __ 

and she taught until about Christmas and we came back to 

South Africa in about •• in January. 

And when you came back to South Africa did you 

resume teaching?--Yes I taught at Randfontein. 

And then?---Well I taught at Randfontein for that 

year and then, you see, I was hoping to go back to Oxford 

10 

and they said that if I did an Honours degree here ~hen 20 

I could go back there, perhaps and do a Masters here and 

then go back to Oxford. So I had to go back to Wits to do 

my Honours, so I went b ac k p art •• full-time at first. That 

was the year after I taught at Randfontein, I went back 

and I taught there •• ! studied there, fulltime, for about a 

couple of month s , and then it was not working out financially 

and then I had to get a job again, because it was not 

working out. We did not earn en~h. 

Yes , so wh er e did you te a c h then7--Well I had a 

bit of trouble at first, because it i s difficult to get a 30 

teaching job in the middle of the term. I was lucky, because 
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I found an Indian school, a private Indian school,. that was 

short of teachers. 

You taught there for some timi?---Yes, I taught 

there for more than a year. 

And then after that, during 1964 up until July where 

were you teaching?--- And then I taught at the Indian school.. 

I am just trying to keep it a little shorter, if I 

can. Where did you teach during 1964 up until July?---! 

taught at Damelin College. 

And meanwhile, were you studying part-time?--Yes. 10 

For what degree?---Honours in Politics. 

Were you a member of a political party?---Yes, I 

was a member of the Liberal Party. 

When did you join that party?--- I think it was 

early 1960, yes it was the year we went overseas~ 

And were you active in that Party?---Well not at 

first, but when we came back. 

Now reference has been made here by witnesses to an 

organisation known as SANROC.---Yes. 

South African Non-Racial Olympic Committee I think 20 

it is - is that right? Were you interested in that organi­

sation?---It was called •• the name was ~anged actually be­

cause the International Olympic Committee asked us not to 

use the word 'Ol ym pic ' b ecause we~re not reco g nised , s o we 

actually called it th e South African Non-Racial Open Committee 

for Olympic Sports, but we still called it SANROC. 

An d wer e y o u i nteres te d i n t h e body?- - - Yes I was 

very involved - interested and involved in it. 

Who first interested you in it?---Well when I was at 

t h e Indi a n s c ho o l a co uple of t h e people t here were ih t e r este d 30 

and they asked me around to meet the President. I met him ••• 
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Who was the President?---Dennis Brutus. 

And did you *an take any office in that organisation? 

---Well I went along to a couple of committee meetings, 

and then the Vice-Chgirman died. They had two vice­

ch~irman, one of them died, and they made me vice-chairman. 

And thereafter did you take any ather office?--­

Well th~n later the Chairman went away •• went overseas, and 

they made me Chairman. 

Now when did you become Chairman of SANROC?-~-I 

would say about •• at the time that Ragnasamy (?) went over- 10 

seas, about mid-t63. 

And did you perform any missions on behalf of 

this body overseas?---Yes. The I.o.c. the Inter-national 

Olympic Committee was having a meeting in Lausanne in 

Switzerland, and it seemed from the age~da that there was 

a possibility that the whole South Afric~ ~estion would 

come up. 

When was this?---That was in June 1963. 

And did you go overseas to attend that meeting? 

---Yes. 

And did you perform any ather services on behal f 

of SANROC while you were overseas?---Yes, we had had a 

letter from the Italian I.O.C, member saying that he 

s uppor t e d us , and I saw him and spoke to s om e ne wspap er 

men there. He called them in. And the~ in England •• we 

have got some people there who sort of correspond with us 

and help us , and th ey organised that I spok e to s ome n ews ­

paper people again. 

Then you returned to South Africa?---Yes. 

20 

And wh at happe ne d to Denn i s Brutus?---Well he was 30 

banned, and then he had to leave SANROC becuase in terms 
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of his ban he could not belong to it, or h~ve anything to 

do with it. He was the President. 

Yes?---And then he came to a meeting and,,it is 

quite a long story, but eventually he was found guilty of 

defying his ban in coming to the meeting, and he left the 

country and then he came back •• he was brought back to the 

country, and eventually he was sentenced to 18 months in 

gaol. 

Did this in any way affect you?---Yes, I felt it 

was pretty unfair. 10 

Did you take on any other office as a result of 

this ?---Well I was the Chairma,n already. 

And were you to attend any other overseas meeting 

on behalf of SANROC?---Well the sort of main meeting was 

supposed to be at Nairobi originally, and then it was going 

to be in Germany at Baden-Baden. And they suggested th at 

I should go to this meeting to put the point of view of 

SANROC and I was supposed to go. I went to see somebody 

in Durban first, and then •• on the way to this meeting, 

and then I was at Durban Airport, and I was stopped from 20 

going, and my passport was withdrawn. 

So you were unable to attend this. meeting?--! did 

not go. 

And what happened t o your job a t the Indian school "? 

---Oh because of all this I lot my job t~e. 

Now c an you tell us when this was?---It was Septem­

ber 1963 . 

So you were prevented from a ttending this meetin g 

ov er seas , a nd you ,also l os t your j ob , you s ay, a.t the In­

dian school ?---Yes . 

Now between that date, Septan ber 1963, and the be-

3 0 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 259 - ACCUSED. 

ginning of 1964 did you have any job?---Well I tried to get 

a part-time job with a dairy but it did not work o~ so I 

did not h ~ve a job .• 

Then when did you join •• did you ever join an organi­

sation called tha African Resistance Movement?---Well it 

was not originally called that. It was called the National 

Committee of Liberation. ~hen I joined it it was called 

that. 

And when did you join it?--- About September, 

thereabouts, 1963. 

What were your feelings about politics in South 

Africa? Did you feel strongly or otherwise about it?--­

Very strongly. It is funny, I did not feel strongly about 

South Afr i can polit i cs, really, until I went ov erseas, and 

then I sort of •• particularly at Oxford, you know, people 

used to ffiY "Where are you from?" and they asked me ques­

tions about South Africa, and I f ound I did not know. I 

mean, they asked me factual questions, and I just found 1 

was very ignorant, and then I s tarted reading about it, 

10 

and I felt mu c h more South African then than I had bei:lre. 20 

Did you be com e very interes t e d in po l it ics , then, 

as a res ult of this?--Yes , very ITUch so, actually up to 

that time I was go i ng to major in philo sophy, I thought 

p hilosop hy was my field , arid t he degree I was going to do 

at Oxfor d was going to be baaically philosophy and economics 

9nd just a lit~ bit o f politics, but then I changed my min d . 

And ·r sort o f s wi i:<h e d from philo s ophy to politics . 

Now when you joined this organis ation call ed the 

National Committee of Liber ation, what were its obje c ts, as 

you unders tood them?-- - Well , t o do s abot age i n s uch a way 30 

that it would put pressure on th e Government to reconsider 
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the situation. And •• yes. 

Well, what was the object of putting pressure on 

the Government? What were you trying to persuade ~r induce 

the Government to do?---To make concessions, not to have 

such a rigid policy. 

BY THE COURT: 

I mean •• 

What sort m concessions? --- to make some sort of 

movarent towards allowing everybody a say eventually in the 

running of the country. 

You mean the uni.ersal franchise.--It should move in 10 

that mrection definitely - yes definitely. 

BY ASSESSOR HART: Towards one man one vote?---Yes definitely. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

And you say the methods that this organisation pro­

posed to use were?---Well I then gathered that it had al­

ready been in existence and active, and it had demolished 

pylons, electricity pylons am railway signal cables. 

BY THE COURT: 

Is this the same organisation thatformed the b3sis 

of the trial before my brother, the Judge-President?---! 2U 

don •t know. 

Keown as "The Rivonia Trial" ?---No. No, no, no, no. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED); 

Well I think •• may I try an d c l ear th at up a littl e 

bit my lord? It was alleged in the Rivonia case that the 

accused I think were Communists, or Communist-inspired. 

This org an i sa t ion th at yo u joined , wh a t do y ou say in r ela t i on 

to its affinity with Communism?---Well it varies from indi­

vidual to individual, but I suppose it varied between being 

non-Commun is t a nd anti-Communi s t , d epending on who you sp oke 30 

to. 
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And you say its methods were directed against pylons 

and that sort of thing?---Yes. 

This sabotage, was it intended to be aginst people 

as well as property, or against property only? ---No it was 

just against things. 

And what was it intended to show to the country at 

large, or to the worJd at large, insofar as its members ac-

tivities were concerned?--It was supposed to show that 

there was discontent. There were people who were very 

I 

opposed to the decisions of the Government. 10 

Was there any intention with regard to affecting 

people 1 s views; or affecling the life of the country at 

large?---Yes; we all hoped that •• that you would not have 

such an inflexi~ situation. I mean, it is like the 

difference between the French and the British, the French 

Revolution, they would not make conces s ions and it all 

blew up, and the British made concessions and never had a 

revolution. 

Was that what you had in mind in joining this or-

g anisatio n ?---Yes. 20 

Now when did it change its min d?---About the time 

of the Rivonia trial, just after Eas ter, Apr~l, May. 

Of this year?---Yes. 

It changed its name then to the African Resistance 

Movement, is that right ?---Yeah. 

Now did you ha ve contact with members of this or-

g anisat ion at l arge , or wasyou r co nt act a r estri ct e d o ne? 

---I had contact most of the time with two or three people. 

Well , to be speci f i c , did you mee t th e wi tness 

Ll oy d in t his org ani sat ion?---Yes . 3 0 
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When did you first meet Lloyd, apart from this organi-

sation?---I think he came , up to Johannesburg, on holiday­

I think he was -still at University, it was the mid-yw r 

holiday in 1963. 

And then did you meet him in connecti on with any of 

your other activities?---Well you see he was working part-

time at Post newspaper, which has mostly got a non-white 

readership, and SANROC used to try to get statements into 

POST as often as possible, and he was working there, and I 

went along to see him there. I also knew him through the 10 

Liberal Party. 

I see. So it was through SANROC and his position 

as a journalis t, and through your common interest in the 

Liberal ~arty ?--Yes . 

Now when did you meet him in connection with the 

African Resistan c e Movement?--! knew him a bit more early 

in 1964, I mean, I got to know him fairly well then. I met 

him a few times. And that was February, or thereabouts -

February March that I found out that he was i n it. 

Did this organisation have any sort of formal 20 

exis t e nce - did it c all m eetin~, and th a t type of th ing? 

---I think it was an organietion, I mean •• it was organis ed 

in t h at you knew w~ther you were in or not, but I did not 

meet mor e t han a co uple of people . 

The po~nt is, was it ~e sort of organisation whi ch 

had large meetings, or was it organis ed on a cell system?--

Yes i t was organ ised •• ! ga there d tha t it was organised with 

lots of groups, and you be longed to one little group. 

And did you know, as you hav e said, only the p eople 

i n your o wn c ell?--- Yes . 30 

Now can you tell us, round about May o f this y ear 
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were there any pr~cts which this organisation had for 

sabotage in or around Johannesburg?---Yes, There was a 

plan to blow up some pylons. 

Yes well I am not really concerned with the outside 

ones, I am speaking specifically of ones that you had some­

thing to do with, and where you did some reconnoitreing. 

---Yes, in about May this year there was a plan to set 

fire to posting boxes. 

Post-boxes?--Yeah. Not the boxes you get your 

letters from, the boxes that you put them in. 

Is that the ones you get your letters from?---No, 

not the ones you get your letters from. 

Oh the ones you put your letters into?--Yes. 

I see. 

BY THE COURT: Were those postboxes at the post offices?--­

The ones that you put your letlers into, at po~t offices, 

or you know, at the side of the road. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

Including pillar boxes then?---Yes. 

And what service did you render in that regard?--- 20 

Well I was asked to go out and scout for them. 

Scout for them in what sense?---Look around and 

see where there were posting boxes, and see whether they 

were the right sort of postin~ boxes, whether the openings 

were big enough, and things like that, whether they were 

appropriate.· 

Yes, but apart from their being appropriate, and the 

openings being big eoough, were there questions of whether 

the post boxes wsre in suitable positions?---Yes. 

10 

Were you asked to report on these matters?---Yes. 30 

And what was the intention in regard to these pillar 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 264 - ACCUSED. 

boxes or post boxes? What was going to be done?--The idea 

was that the letters would be set fire to. 

And what materials were going to be used for that 

purpose,do you know?--! think they were going to use some 

sort of little plastic containers, plastic envelopes, or 

something, with petrol inside. 

Was the intention to create an explosion, or to 

create a conflagration?--To create a fire, to burn the 

letters. 

Now apart from that that you were doing, you told 10 

us, the scouting for these boxes, did you have any other 

activities for this organisation between about February of 

this year, and July of this year?-- Including February? 

Yes, during that period, roughly- did you have 

any other activity?--Yes I wen~ out on one sabotag~ trip. 

Now when was that?--It was the end of February, 

beginning of March. 

And that was a damp squib, it did not come off?--­

It did not explode. 

Now from then onwards until the month of July, did 20 

you have •• were you approached by the members of this or­

ganisation to take part in any other activity?--No,they 

left me out. 

And what was your feeling about that?---Well, I had 

a feeling that they were, I suppose, looking down on me a 

bit. It did not make sens e to me in one way, becaus e th ere 

they were, I klew that they were doing something, things, or 

planning things, and they did not tell me what it was in 

de t ai l at a ll, and th ey di d no t br ing me in on it. 

Did anythi ~ g e l se happen t o you in connection with 30 

your organisational life early in 1964? Did the Government 
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take any steps against you?--Yes on February 12th I was 

banned. 

Did that have any effect in regard to your activities 

in the Liberal Party or in SANROC?--Yes, I was very active 

in both, and then it all stopped, · it had to stop, because 

I could mt be active in anything, any organisation. 

I sec. Were you obliged to cease your activities 

in all thas e bodies that you had had anything to do with? 

---Yes. I mean, they were not specified, but t~e sections 

of the ban worked out that way. 10 

Were you prohibited from attending gatherings?--Yes. 

Did it affect your ability to go away on holidays?-­

Yes, well not just holiday~, it restricted me to the magis­

terial district, not municipality, the magistrial district 

of Johannesburg and Roodepoort. I l.n.ed in Roodepoort. 

Now then Mr. Harris, what happened early in July 

of this year?--Well it was •• I can remember, it was the 8th 

July, and a certain person came to my house, certain two 

people, certain persons came to my house, and told me that 

there had been a lot of arrests, and a lot of these people, 20 

I don tt t hi!l k all of them, but a lot of these people were 

involved, or had been members of the A.R.M. and that the 

whole situatio;, seemed fluid and that they had to, these 

two p eop le , were r e- assessing th ei~ s itu a tion. So the y said 

to me that they might have to leave the country. 

Were they members of the A.R.M. too, these people 

who c ame to s e e you?---Yes . 

Who were they?---Your lordship, I donft 

think it is fai r for me to say who they were. I mean.,.. 

You ar e i r s o mu ch troub l e that you s hould not pr otect 3 

others at th:is s t age . If that is what you prefer you may.---

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



-266 - ACCUSED .• 

Thankyau. 

EXAMINATION BY MR, PHILIPS (CONTINU&D~: 

You say they were members a f the A .• R ,M, Nr.. Harris '2 

---Yes. 

And they were talking about people who had been 

arrested?--Yes that is right. 

And were the people who had been arrested also mem­

b er s a f A ~ R • M • ) ---Yes .• 

And what did these two people say to you that they 

themselves were likely to cb, or likely to have to do?--- 10 

Well I gathered that either or bath of them might have to 

lea..e South Africa, and that this could happen at any time 

and then they asked me to go aut, and they said they wanted 

to talk about me, so I went aut, And then about 10, 15 or 

20 minutes later I came back, and they said that •• ane of 

them I had nat met before and one I had met before, And 

they said to me that I should know mare than I had known, 

because if they were to lave there was ,hardly anybody left 

and it was very important that the organisation had to 

carry on. 

So did they impose an~ additional duties or res­

ponsibilities on yau?--Yes. 

What were they~--Well they told me where everything 

was kept, the dynamite and the detonators, and things, and 

they explained a bi. t to me. 

Explained a bit . to you about what?--About how to 

use them. 

20 

How to use them for what purpose?--For making explo-

sions . 

Yes ?--They told me how to connect things up. And 30 

• • • 
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Had you had any previous instruction in this art 

of making explosives7---The previous time I went I was •• 

No, must answer my questions - had you ever had 

any previous instruction in the making of explosives7--No. 

Had you any scientific training?---No. 

Now that was on the 8th July that these people came 

to you, is that right?---Yes. 

And they told you where you could fire! the materials 

and they gave you some instructions. Now what happened the 

following ~ay?---Then the following day one was arrested, 10 

and one left the country. I heard he left the country. 

Now what was your feeling in that regard in regard 

to this responsibility that they had now placed upon you? 

·--Well I felt very strongly about it. I felt that the 

whole situation was a very •• very critical, extreme one, 

and that it was my responsibility. They hadchosen me ou·t, 

and made me responsible, so I had to do something. I mean, 

I had to carry out the responsibility properly, and ••• 

Did you accept the responsibility that they~aced 

on you?---I did not argue about it at all. I felt that it 20 

was necessary that the whole thing ha d to go on, and they 

made me responsible, and I was going to make it go on. 

Well now, what did you do as a result of this? 

You to ld us one man was ar r es t e d on th e 9th July, and th e 

other man left the country on the same chte, cpparently.--Yes. 

Now what did you do as a result of that? We h·ave , 

had th e evidence of J ane t Helm$ t ead h ere .~--Y es . 

Well will you tell us what you did in that regard? 

--She is quite right. Well she had the safekeeping of th e 

dyn amit e and qui te a lot of s tw ff , so . I we nt to her. Do you 30 

want me io go over it? 
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Well no, is it corra±? She has given the evidence, 

and it has not been challenged.---No she is quite right. 

That you approached her at a cinema.--Yes that is 

quite right. 

And you told her that you were going to come and 

fetch the contents of the cupboard in her room at the uni­

versity, is that right?--Yes. 

And then did you on the •• and did you then go to 

her house on Saturday the 11th July---Yes. 

And did she give you the keys of her roomat the 10 

university?--Yes. 

And did you go to the university?---Yes. 

And in the cupboard in her room what did you find? 

--There were three suitcases, three or maybe four, three I 

think, brown suitcases. 

---Yes. 

Yes - did you take those suitcases away with you? 

And return the keys to her, is that right?---Yes. 

Now what did you do with those suitcases, and with 

their contert s ?--Well they were locked, so I had to cut 20 

them open. I used my penknife and I cut them open. I cut 

around the locks and forced them open, and then chucked the 

sui teases away, and I ran oved •• transferred what was in the 

suitcases to some other suitcases I had. 

BY ASSESSOR HART: 

What did they contain?---Well one contained I think 

only dyn amit e , and one contained books and p apers in a big 

heavy plastic bag, and there was some wire, and some torches 

and some watches, and a clock 9 and •• 

MR. PHILIPS : WEll perhaps we can sho rt en this , Mr . Harris . 30 

•• - --Oh t hing s like that . 
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You heard the evidence of the police who said what 

they found in the suitcases at 33 Oxford Road.---Yes. 

Now are those the contents of which you are now 

speaking?---Yes. 

And you say that you transferred those contents in­

to suitases of yours?---Yes. 

And what did you do with those suitcases once you 

had now transferred the contents?---Well for a couple of 

days I put them at the left ~ggage at the station, the Jo­

burg station. 

Yes evidence has been given about the fact that 10 

there were left luggage labels on them. Is that correct? 

They were kept in that cloakroom?--Just for about 3 days. 

Yes? Would it be from the 12th July to the 15th, 

or thereabouts7--Yes about then. 

And there was one set of articles in these suit­

cases, brass articles that were shown to the Court, des­

cribed as some sort of pull release mechanism. Have you 

any idea what those are, or were?--There were a lot of 

little things, like detonators ~ I suppose they were those. 20 

I remember one of the people toJd me that the detonators 

were little aluminium ~bes, like miniature cigarettes. 

These articles are of a brassy colour, evidence 

was given here, I think they are called pull release switches. 

---I remember seeing them. They lookd like little bullets. 

Now have you any idea what those were?---No I did 

not know,did not have any idea, except what the detonators 

were - they· had been described to me. 

Now then you have told us that these suitcases into 

which you had put these contents ~e now kept in the left 30 

luggage room at the station?---Yes. 
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In the meantime Mr. Lloyd, State witness, has told 

us that he was away on holiday until ihe 13th July. Is that 

right?~-He was away for about a week, I think. Or less even~ 

And he told us that you and he met on the 14th of 

July, is that correct,---Yes. 

Where did you meet?---We met outside POST, his 

offices, and then it was lunchtime, and we went •• ! drove 

him down to that drive-in Cafe outside the Ice Rink. 

Is that at the Southern end of Eloff Street?---Yes. 

And cah you tell the Court what the discussion was 10 

that took place there? Between you and him?---Well, I put 

him in the picture, you can say, I told him what had hap­

pened while he had been away, that took some time, and then 

I told him that I had fetched the things, and we discussed 

what was going to happen. He had just come back from Natal. 

And what was the content of that discussion?--­

Well when I got these things, the dynamite and so on, I 

felt that it gave me, having these things, well even before 

I got the things, when I knew where the ~ngs were, ~au 

can say when I had access to them, from then on, from 

when these two blokes came to the house, I felt in a very 

powerful position. It gave me a sense that I could do 

t hings , I was po werful. Tha t I co uld, and of c ourse I kn e w 

that I should, do something. And then the first thing I 

thought was "What must I do ? 11 Well it seemed to me, look, 

Dr . Ver woerd is a ver y int ellige~ t ma n, He is very edu­

cated, he has got several degrees. Well I know myself, you 

look a t the situa tion, and for a W1 ile you think about it a 

cer t ain way. And t h en something h appen s an d you l ook at 

20 

it differently, you realise that:pu had misunderstood it, 30 
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say, up to that point. And I felt that he was like that" 

I mean, he got a scholarship for Oxford when he was very 

young. He did not go, I think he turned it down .and went 

to Germany, but he got a scholarship for Oxford when he was 

at school in Rhodesia, and I thought : here is this man, 

he is very intelligent, he must understand. He must have 

read a lot of history, he must understand that the situation 

is crazy. I mean, this is the classic way to create a 

disastrous situation, what he is doing, and I felt I must 

do something about it. So I drafted a letter, : and 10 

drafted ~nether letter •• 

Yes, let me interrupt you- a document has been 

handri in as part of the State case which appears to be a 

typed draft of an open letter to Dr. Verwoerd? ---Yes. 

Is that the document you are now speaking of?--­

Yes it is one , I did t~a, that is the one. 

And what did you hav e ~ mind when you drafted that 

document7---It seemed to me •• I heard Prof. Lemay once say 

he came back to South Afric a in 1961, he had been overseas, 

he came back and he said he thought the ice was beginnin g 20 

to era~ t the situation was becoming more fluid, and I 

thought a little thing, or a big thing •• any key thing, would 

cause the ice to crack, and it had to happen. I thought 

if I send this l e t ter to Dr. Verwoerd, and I send copies 

to the newspapers and the news agencies, then it will jolt 

him. It will make an imp act on him, a nd th e n his thinking 

wi l l start again in different c hann els , and once he i s 

thinking again about the situation, reassesses th e situation, 

put it that way - once he r eassesses the s itu ation, then i t 

is pretty s traightforward . I mean , any reassessmen t of 3 0 

th e situation, hem lSt think along the lines of some sort of 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 272 ACCUSED. 

progressive (with a small 'p') progressive change. 

The document that has been handed in is purely 

a draft. --I don't understand. 

The document that has been handed in, of which you 

have seen a photostat I think?--Yes. 

Is that purely a draft? 

BY ASSESSOR HART: (to Mr. Philips) 

Mr. Phillips, excuse me, there are two.---! th~nk 

with respect, sir, that you will find that the one is 

probably a continuation of ' the other. It looks like that to 10 

me. Originally I thought they were two documents, too~ 

They are exhibits marked H3 and H4.--They do look 

to me as though the one continues from the other. The 

shorter one appears to me to be a continuation of the 

longer one, 

BY THE COURT: Yes it may well be, Mr. Philips.--That is 

how it appeared to me my lord. 

EXAMIN'\ TION BY MR, PHILIPS (CONTINUED): 

Mr. Harris what I was asking you was: was this, 

the document or documents that have been handed in, is 20 

that purely a draft, typed by yourself, of a letter that 

was proposed to be sent? Is that right?--Yes that is 

right, 

And was the proposal to send it to the Prime 

Minister himself, and also as you said, to newspapers and 

news agenc i es ? I s th a t r i ght ?---Yes , I rem ember , i t 

started off "Dear Dr.Verwoerd". 

Yes, we have seen the draft of the letter. But was 

t ha t the intent io n~ th a t i t was to be distributed i n t ha t 

way?---Yes. 30 

And was it in fact ever sent?---No. You see, I will 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 273 - ACCUSED. 

tell you what happened, I drafted it sometime after John •• 

during his absence, John Lloydts absence, and I thought 

about it, and it seemed to me to be the answer, th~t it 

would just strike homa And I felt that there are key times 

when a certain little move, or a certain move, can shift 

thingsj ahd this could be it~ I showed it to John when 

he came back1 ahd I was very keen on it, and John and I 

sat there• First of ali i tbid Him about what had happened, 

and then I showed him this thihg 1 and he read through it, 

and then he said •• well he said fit wontt workt and he 10 

pointed out to me that Dr. Verwoerd would know, through 

the police, that the organisation was s~ashed up, and he 

would just chuck it away. 

You heard Mr. LloydTs evidence to the effect that he 

denied that he was ever shown this draft at all. Is that 

evidence true?---No,; I showed it .to him then. 

And you say that he. suggested to you that this thing 

1r.0uld be quite ineffective?--Yes, well he showed me •• you 

know, he made this point about Dr. Verwoerd not being affec-

ted. I thouqt he would be, and he said he would not be, 20 

because of his knowledge. And he said •No, there is no 

point in just sending let te:rs. You must do something .• -' 

Now Mr. Harris, the letter contains a threat to th e 

lives of white persons.---Yes. 

Is that correct?---Yes. 

Was that a serious threat ?--No, not at all. It was 

partof th e for ce o f the lett er~ you could say, th e s t rength 

of the letter. 

Was there any intention of c arrying out th a t thr eat? 
was 

---Not a t . all. I mean, th at/the who le point. The who l e 30 

organisation was like that. It was an organisation ~signed 
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to demonstrate. 

BY THE COURT: 

What is the point of saying it if you donft mean it? 

---Well you see, I dontt know if you have ever seen those 

little drawings that looks like the underside of a stair-

case, and you look at it for a while, and then somebody 

makes one of the lines in it darker - I remember somebody 

doing this with me - and then suddenly you realise you are 

Hot looking at the underside of the staircase, you are look-

ing down on a S8ircase9 but they have hot changed tHe draw- 10 

!ng, W~ll the ide~ was that this lette~ would~~it would 

hit Dr. Verwo erd sort of men tally in such a way that he would 

see things quite differently - you see what I mean? 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

Now having made this draft, and having shown it to 

Mr. Lloyd with the reaction which you say you got, did you 

in fact ever send it off?---No. I mean, he sort of, he 

said it would not work. 

So you never sent it off7---No. 

And what did you do with this draft that you had 20 

typed?-- I • Wiill it turned up hem I mean, I put it away.. 

And was it found then with the explosives and other 

articles that was found at 33 Oxford Road?--Yes it was 

produced here with them. 

Was it contained in one of those suitcases? ---They 

were all in s uitc ases yes . 

Now who put it into that s uitcase?--! put everything 

in the suitcases. 

Who took th e police to 33 Oxford Ro ad to find these 

suitcases and th eir conte nt s ?--! took them there. 30 

L Now in your discussion with Mr. loyd on the 14th 
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of July 1 the one that you told us was taking place in a 

Kombi at the southern end of Eloff Street - what was your 

attitude in the circumstances then prevailing of the African 

Resistance MovemeNt? --- I suppose you could say it changed 

a bit. Firstly I thought there is no need or point to do 

anything in the way of actually doing something, I mean, 

actually having sabotage at this stage, at that stage• 

That was when I explained things to John, and I showed him 

this letter. And then he showed me that I was wrong, and 

then I accepted - he said there was no point in just making 10 

threats, sending letters, nothing is going to happen, It 

is much better to do something, so I accepted that. 

You heard his evidence in which he said that he was 

in favour of lying low, and that you were the one who in­

sisted that action was necessary on that occasion,--He has 

got it wrong, . It was,,,at first I was in favour of doing 

nothing, and then by the end of the hour or so we talked 

then I had accepted that it was right, 

BY ASSESSOR HART: 

Did he persuade you then Mr. Harris?---Well he 

showed me that I was wrong about not doing ,,about you know, 

not going ahead. 

Well persuade you that the time was now right to 

do s om ethih g act ive?-- ! dontt want to say that he per s ua ded 

me, . but he showed me that it was right. · 

EXAMINATION BY MR, PHILIPS {CONTINUED): 

I s t he po s ition tha t your mi n d was r ecep tive t o 

the suggestion, and he was making the suggestb n?--Yes I 

suppose so. 

And you accep t ed wh at he said?---Yes , 

And did you finally end that particular conversation 

20 

3 0 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 276 - ACCUSED. 

in agreement with one another?--Yes. I •• when it ended 

•• well he suggested, when he.said it was a good idea to do 

something, he suggested that he thought the Pretoria Post 

Office was a good idea. 

Are we now talking still of the conversation on the 

14th?---Yes. 

Or are you inclutiing other conversations that you 

had with him---No you just asked me about the 14th. 

Yes?---Then he suggested that •• for example, the 

Pretoria Post Offi~e. And I said O.K. fine. And by the 

end of that conversation it was agreed between us that he 

would do the Pretoria Post Office, and I would do something, 

but we had not got round to discussing wht I would do. 

Now did the fact that you had possession of the dyna­

mite at this stage, did that in any way affect your atti­

tude?--Well I felt •• it •• quite frankly, I donlt know why 

they chose me, I mean, rather than John Lloyd, but I suspect 

that he was away, so they did not have any option. But I 

felt, still I felt •• I felt very •• well I felt very honoured 

10 

you might say to have been chosen by them and then when I 20 

had the dynamite, or when I ••• yes, when I had the dynamite, 

I felt that this gave me •• it gave me a feeling of being a 

very powerful person. A person •• an individual, who by chance, 

just by fluke, it had so happened, things had worked out, 

and I was in •• I was in an important, very important, very 

powerful position. 

BY ASSESSOR HAR T: 

When these two men who gave you these instructions 

on the Bth July, did they tell you wh at you had to do?---! 

woul d not say •• no, I would not s ay in s tructions . They did 30 

not say 'you must go out and do thisl but they said it is up 
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to you to be the sort of continuer of activities. 

Did they make any suggestions to you as to what 

should be done with the dynamite?--Do you mean specific 

suggestions? 

Yesa--Nol 

It was left entirely to you?-~-Yes. 

Entirely to your discretion?---Yes. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS( CONTINUED): 

Did you discuss with Lloyd the possession of the 

dynamite?-"-Yes. I m13an, I told him what I had got, and 10 

whl3re I had got it, as far as I knew what I had got¥ 

Did you tell him where it was at that time?---Yes. 

Where did you tell him it was?--It was at the s tation 

waitingroom, left luggageroom. 

Did he make any suggestion as to where it should be 

kept?---Yes, he s aid that it would be a good idea if he had 

it, and kept it at hi s golf locker at the Zwartkops Coun­

try Club. 

Did you accept that sugges tion?---Well I said 1Let 

us think about it 1 because I d i d not want him to have th e 20 

stuff. I said "Letts, think about itr and then when I s aw 

him again, the whole position chang ed, it was not necessary. 

Did Lloyd say anyth i ng abou t pla c es i n Na t al? Was 

there any reference to places there in Nata l?---Yeah - he 

had just come back from Natal, and he said that he had look P ~ 

a t t he tMari t zburg Post Of f ice . Tha t is wh en he was t a lking 

about Pretoria Pos t Office, he said he had looked at the 

'Marit zburg Post Offic e an d that was something possible. And 

he also said , as he was getting out of t h e car, back a t POST 

I remember that very c l ear ly, he sai d that he kn ew a f armer 30 
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somewhere in Northern Natal, and that if we wanted to 

keep anything, we could keep it there. He had not dis-

cussed anything with the farmer, but he said he thought the 

farmer would be prepared. •• would be sympathetic. 

Wss there any reason why you would not let 

Lloyd have the dynamite7---Well~ I thought I would rather 

have tHe dynamite • 
. I 

Well can you explain to the Court how you your-

self were feeling, how your thoughts and your feelings were 

developing at that particular time?--Ybw meari just en the 10 

14th? 

No,. l am speaking about that period, round about 

th,e one tt-e t we have been ta.ki.ng about, from early in July 

say the 8th , or earlier, and throughout that period that 

we are now busy with.---Well you see, I felt that the 

situation was a pretty terrible one, pretty critical period 

in it, and it so happened that I must do something, I must 

act ... And then first there was the letter idea, and then 

that fell away and then there was the idea of some sort of 

action,. and from when he said to me, when John pointed out 20 

to me the futility of sending the letter, then I knew that 

it was up to me to act, to do something. I me an,. I dontt 

want to~~I want to make it quite clear~~he said he did not 

pu s h me ,, I f elt, I mus t ac t,, I mus t do something, it i s 

absolutely up to me •. And then, and then, when I had the 

dynamite,. I think I s aid, , it gave me a feeling of power and. o 

and I f e lt t Thi s i s th e only t h ing ' f rom abo ut •• f r om abo ut 

that time you can say, I felt that something must be done. 

I did not put to him about doing th e sta tim then, be c ause 

i t did not come up i n that co nv ersation •.. 30 

But trying to get a picture of your mental attitude 
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at the time, what I want to knoW is, were you thinking 

about this now casually, ---No, no• 

Dr was it occupying ~ gbod deal of your thought? 

---I was glad, it was a holiday month, and I finished my 

exam marking by the 28th when they finished, well they were 

writing exams to about the 3rd, and I was free. I mean, I 

had some plans, but they were flexible plans, you can put 

it that way. And •• this was, this was of terrific importance 

and I was lucky that I had the time to think about it. 

Well were you spending a little of your time, 10 

or a great deal of your time thinking about this?--No, •• 

B Y THE . CD U R T : 

Had it become an obsession? That is what your 

counsel wants to know?--! would not put it as strongly as 

that. I mean, it was the most important thing to me. It was 

a thing which I knew was •• of •• overriding importance to me. 

Ja •• that month I was supposed to be doing some notes for 

the college, and also my dissertation for my Honours de­

gree, and I got some books aut o But it just did not seem 

to me that those mattered. Well they did matter, but they 20 

did not matter at all in comparison. So it was •• I just 

knew this I had to do. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTIN UED ): 

Were you able to continue with your work on your 

dissertation? during this period?---! did not do any work 

that month. I should have, b ecause it was supposed to be 

in the middle of Septemb er , and •• th er e was no other holid ay 

before then. I had the books, I had some books at home, 

I h ad got them out earlier, about 6 weeks earlier, a nd I 

had not got round •• ! ne ver got ro und to doing anything. 30 

Now you told his lordship just now that you, what 
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was in your mind at this stage then was the idea of dDing 

something spectacular, what you called a pivotal act~ Now 

did you think, or what did you think, the sort of effect 

might be that such an act might have?---I suppose I shifted 

my thinking a little bit in that initially i had been 

thinking it was something that could go straight from me 

to Dr. Verwoerd, and it will hit him~ and he is a key man, 

and it will be a very direct approach, process, and this 

approach will be a very direct process, and he will act on 

it. But then I was thinking differently, and I thought.,! 10 

thought that a spectacular sort of showing of the continued 

existence of sabotage organisation will put pressure on 

him via the intermediate stage of people, of the public~ 

And I thought of the station idea on the basis of its going 

to be the waitingroom of the station, I thought there would 

be an explosion ther e ••• 

The waiting room you say?--! mean the Left Luggage 

room. Ja, there will be an explosion at the Left Luggage 

room, at about an hour, half an ho~, after it closed. 

Then that would be something which •• you know, a lot of 20 

people go t hrough the s t ation, and they would l eave their 

things at the Left Luggage and they collect their things -

it will be something which would have much more •• incomparably 

more in fact ,. absolut ely in comp arably more impac t on them 

and the population will realise, and then of course, Dr. 

Verw~d, the Prime Minister of the Country, he is sensitive 

to wh a t the popul ation realises , and in th a t way he will ac t . 

I will tell you what I had in mind, he will call a convention. 

A national convention, like the ones we had before Union, 

in 1910. I had b e e ~ r eading a boo k by Thompson , L.M. 30 

Thompson, and in that book it describes how you had the whole 
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conventiont ahd it seemed to me •• I was very impressed by it. 

It Beemed tb m~ that this is a very good •• a terrifically 

sensible way to make dec isions about a country. 

BY THE CO U R T : 

Who would be at this convention?---W.ell I did not 

sat of go into great detail, but there would be representa­

tives •• this is how it wasin Thompson, there would be re­

presentatives of all groups; there would be representatives, 

basically you might say on a political level, but sort of 

representative say of •• any significant group, any signifi- 10 

cant grou~, irrespective of colour, irrespective of •• say 

it could be religion. Say a certain church decided that 

they wanted to be represented as a church there to protect, 

say the Orthodox J ews want to be represented th&e, well 

then there would be s orne sort of basis that they would have 

a representative, and then they could argue their own case 9 

for anythmg which affected their interests. You see the 

idea, as I got it from Thompson, and lots o f other reading, 

was that by doing this, th e phrase came up, that you can 

rule by coercion or consent, and th a t this would be a way *20 

of ruling by con s en~. You can ei ther co erce people, or you 

can rule with their consent, and th a t this would be a terrif­

ically good way of ensuring th at you rule with consent. 

EXAMINATION BY MR. PHI L!_PS.---l£.0 NJ_I NL!ED): 

Now Mr~ Harri s , wh e n you sp eak about this pivotal 

act that you were beginning to contemp late, you indicated 

to hi s lords hip th a t t he intent i on was th a t th i s wou ld 

affect public opinion?--Yes , yes ~ of course. 

Did you think th at it would h ave a considerable 

e ffect or a s light effe ct ?--No I thought , a t this period, a t 30 

that period in South Africa, I felto.it isjust ready for some-
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thing to •• the sort of turniNg pbirlt; ctossro~ds~.ju~t teady 

for something to happen •. 

BY ASSESSOR MR. HART: 

Was it your idea, Mr~Harris, that the destruction 

of pr ivat'e property would m ak 8 a greater impact than th 8 

destruction of Government property? such as pylons and the 

like?--That was •• that was not •• I •• that was not the main 

idea.The main idea was that it would 4e something which ••. 

you know previously the sabotage had been pylons and cables, 

to hang and gone out in the veld ••. 

To put it in a very simple way~ did you feel 

that it would be more effective to hit the pockets of the 

people?---! did not think so very much about that, I thought 

more about people will realise- you know, their suitcases, 

their suitcases will be damaged in the waitingroom, the 

10 

left luggage room, and it is a place that an ordinary man 

knows about, goes to, passes past, where the •• you know, . 

there is a pylon right out, miles from anywhere, the ordinary 

person never sees it, whereas this would be so~hing which 

would have direct pressure on public opinion. 

AT THIS STAGE THE COURT ADJOURNS. 

ON RESUMING: 

FREDERICK JOHN HARRIS, s till under oath: 

EX AM I NAT I 0 N BY M R • PH I LIPS { CONTI N U ED) : 

Mr. Harris I think you told the Court, .before 

the adjournment , . that you con s ider ed th e pivotal act you 

had in mind would have some profound effect on public 

opinion, is that it?---Yes. 

20 

Did you fee l th at you were entirely a voluntary 

agent in this matter, .or otherwise?---Well nobody f orced me. 30 
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zt was my idea, and it was my decision. Nobody pushed me, 

nobody forced me. I made up my mind that I was going to 

act, I mean, I felt I had to act, in terms of how I felt. 

What was the intention and your cor:~templation at 

that time in regard to ~nger to persons?---Well this •• you 

are asking me now about •• ? 

At this time when you were conceiving this idea 

of a spectacular act?---No theidea was it would be in the 

Left Lu~ge, it would be at night, there would be nobody 

around, there would be no damage, no danger. 

What was your attitude at that time in regard to 

individuals? Did you intend it, or contemplate it?--No, 

not at all. It just did not come into my mind, because it 

was not relevant. You know, I mean, there was no intention 

other than directing an act towards these things. 

What is your attitude in fact to violence to 

human beings, Mr. Harris?---! am completely against it, Mr. 

Philips. I mean, that is one reason why I belong to the 

Liberal Party, it is a non-violent organisation. 

10 

And what has been your history in this regard, 20 

in regard •• 

BY THE COURT: What do you mean, a non-violent organisation? 

--Well if you have a look at its Party handbook •• 

Do you regard the African Resistance Movement as 

a non-violent movement?--! meant in terms of- .towards per:' sons. 

(to Mr. Philips) I am sorry, you asked me something? 

EX AM I NC\ T I 0 N BY M R • P H I LIP 5 ( CO NT I N U ED ) : 

What has been your attitude in regard to vio.lcnce 

to people throughout yoDr life?---I have been very against 

it. I mean, we used to have inter-House boxing at school. 30 

There were five houses, and you got a point for every entrant 
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and then I thihk two pb:i.his for every tnatch that was won• . 

So of course, there was a lot of pressure on everybody to 

box in each •• from each House~ because.if you could just 

flood the entries, even if you did not win any, you still 

got a point that way. I used to fight against it, I would 

not box. And I played cricket, and tennis, and I swam, 

but I did not play rugby, because I saw some of my friends 

got badly bashed at rugby, and it nauseated me. 

Now wre t did you think would be the effect of 

violen~e to people in political demonstrations of the kind 10 

that you had in mind? ---That would be quite •• entirely 

ill-chosen, you might say, because it would add a •• it 

would have the reverse •• yes, that is right, that is a good 

way of putting it, it would have the reverse of the effect 

that I was after. I was trying to create a sort of fluidity 

in the situation you can say, and anything like that is 

not going to make people, I mean both public opinion and 

Dr. Verwoerd, is not going to make either of those more 

flexible. It is going to make them less flexible, more 

resistant towards change. 

In this particular period that we are speaking 

of, that is in the early part, up to the middle of July, 

were you able to concentrate on your work at all?---Well, 

I knew thct tim e was pass ing, and I ha d to get this disser­

tation out of the way, so a couple of times I went into the 

room, the room I use as a study and sat down there. But I 

jus t did not get down to it , I me an, I did no t get down to •• 

I had quite a lot of facts that I had got earlier in the 

year, but I could not ge t them into a sequence. I had 

20 

difficul ty in con c entrating on i t. 30 

And what was your predominant feeling during this period? 
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And were y:JU happy or unhappy?---Oh I was happy. It was a 

holiday month, and I had a holiday feeling, you could say.; 

Did you in earlier periods suffer at all from headaches? --

Yes I had a lot of headaches. 

Now during this particular period in July, were 

you suffering from headaches at all?---! was lucky, you 
the children 

know;; they/looked after themselves; I did not have eny 

ih Julyj a~ hdt mLch& 

And what did you generally feel about life at 

that time we are talking about?--! felt it was going well• 10 

I felt that I was happy; 

Now when you finished your conversation with 

Lloyd in the Kombi on the 14th of July, had you reached 

any conclusions or agreements, you and he?---Well, we had 

agreed to do something~ We had agreed that he would do the 

Pretoria Post Office, and I would do something~ but at that 

stage, at that meeting, the idea of the station had no t 

come up. 

When was he to do the Pretoria Post Office?---

Well ul timately it was to b e don e on the 24th. 20 

At that date ha~ no date been fixed?~-I dontt 

think it was finalised th e n. 

When was it to be do ne , by day o r by night?---

Oh, the Pretoria Post Office was to be done by night, yes. 

And what sort of form was it to tae, do you know? 

---Well he said he knew the Pretoria Post Office , and that 

is why he thought of it, I suppose, and he spoke of some 

sort of bomb in the posting box, and he said that he was 

go ing over to Pretori a quite so on, and th a t he would go and 

look. 30 
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Now on that same day that you had this conversa­

tion with Lloyd, did you meet anybody else with whom you 

discussed things that became relevant?---Yes, I met Ann 

Kerson (?), 

What is her present name?---Swersky. I knew 

her most of the time as Kerson, but then she got married. 

This is the woman W1 o lived at 33 Oxford Road, 

is it?---Yes. 

Yes? And did you visit her?--Yes I did. 

And did you have a good opinion of her intelli- 10 

gence?---Oh gee •• I knew her pretty well •• I had known her 

for about 2 years, and I had had a lot to do with her be-

cause we were doing the same courses and during these 

courses we discussed essays, and she lent me books and notes 

and I knew, •• ! knew very well that she was a very, very 

intelligent, very superior girl. 

When you went to see her on the 14th JL.iW, did you 

have any intention of divulging to her what was going on? 

---No, not at all~ 

What happened in fact?---Well she phoned me up 20 

and said 1 How do you like •• t 

Yes, but when you got them, when you arrived at 

her house, without the intention, and • ,before you went, 

of confiding in her, what in fact happened? Did you con-

fide in her?---Yes I did, I just felt tHere is Anne 

Swerksy, she is very intelligent, s he isa very nice girl. 

I have a high opini on o f her. I though t s he had a high 

opinion of me, in fact I was pretty sure she has got a 

high opinion of me , and I felt like t a lking, and I did talk 

to her . 

What did you tell her?--- I told her pretty well 

30 
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everything, as far as I can remember. 

Yes but •• relevant to what we are talking about 

at the moment?--! told her that I •• that I had been put in 

charge •• ! told her that I was involved in sabotage, and that 

I hadreen put in charge of it, and I explained to her that 

it was up to me to do something, and by then I think •• yes, 

by then or the next day I had had the idea •• I saw her a 

couple of times, I had had the idea of the station, and I 

expla.ined to her about that. 

Did you tell her about the discussion with Lloyd? 10 

Or did you tell her about the things that Lloyd and you 

had talked about?--Oh yes, yes. I told her •• 

You say you had also had the idea nf the station? 

---Yes. 

Did you mention that to her ?---Yes. 

Was there any . other object that was mentioned? 

---Yes. 

Lloyd admitted that there was a discussion about 

an underground garage.---Yes. 

Did you discuss that with her as well?--Yes I 

discussed that with her, I can remember that very distinct-

ly. I discussed with her the Pretoria Post Office idea 

whic h had come up fir s t, a nd the Station, th e wai ting room, 

the Left Luggage Room at the station, and finally the idea 

of the car. And I felt very •• ! was glad that I had the 

ch ance to talk to her, because I could explain to her how 

I was the •• I was the bloke who had to do these things, I 

was the key bloke. 

20 

Did she make an y s ugges tion to you in regard to 

any of these projects that you had in mi nd?--Well she did 30 

not really suggest, but just in chatting about them, she 
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mentioned tha~ in Israel, I ~hink it must have been just 

after the War, when the British occupied Israel, Palestine 

as it was 1 in Israel• there had been something simil~, and 

she mentioned that on one occasion, or various occasions, 

there had been,the Israeli underground ~d put through 

phone calls to warn the British about the planting of bombs. 

I would not say she really suggested that. 

Did this give you any idea?--It did not at the 

time, but a little bit later I suddenly realised that this 

was a natural from the pOint of view of niche-ing in with 10 

the idea of some sort of demonstration at the station. It 

just clicked into place, and immediately I realised that 

•• well you see, even then I was completely in favour of 

doing the station, but when this idea fell into place, this 

added to it, added an element to it, then I •• I •• co~etely 

accepted it straight away, and then I felt it has got to be 

this way, because Fate has given me another bit of the 

jigsaw, if you like. 

Why did you consider the Station a good idea, 

even before you had this notion from Mrs. Swerksy?--Well 20 

I travelled through the station, and I suppose it was in 

my mind, and essentially because there were a lot of people 

in the station 7 a lot of people who go through in the 

morning and the afternoon, and it is near their lives, so 

it is not ••• it is close enough to have effect on them. 

And when this idea was suggested to youof a warning 

prepar ato r y to placing the bomb at the station, wh a t did you 

then begin to think about, in relation to the station?---

Well then I thought: thi s is th e way in whic h you can hav e 

your d emons tr a tion , but you c an ma ke it e ven mor e s uccessful 3 0~ 
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You can have a demonstration with people within sight and 

sound of it. And that is why I just jumped to the idea 

straight away. It seemed to fit in perfectly with my think­

ing but to tak~ it a stage furthert to make everything better. 

Did yo Li find at that stage trn t your mind was in 

a state of doubt, at did you have any certainty abdut the 

notions that you were entertaining?--Nd I did not have any 

doubt. I mean, I was absolutely positive about it. I knew 

what I was doing, and 1 knew what I was planning, and it 

made co~ete sense. I was not at all doubtfulo 10 

And what is your feeling when one ~ts a cer­

tainty of that kind about something that has got to be 

done?---Well I donrt know, I will have to give you a bit 

of background. I don't know ... I have read a bit of Hindu 

philosophy, and I don 1t remember reading it but I suppose 

I must 1-a ve, some Jung, because I believe it is also in 

Jung, I thought it was Hindu. Thsr e is an idea of a sort 

of collective unconscious, it is a foreign idea to Chris­

tians really, because Christianity as a philosophy, not as 

a religion but as a philosphy lays so much strc8s on the 20 

individuality of the individual, each individual being en­

tir~ independent of everyt other individual, and no links 

between them. But quite a lot of think ers think that, like 

an i ceberg with a point above th e sea and mo s t o f it b elow, 

there is a sort of linking between the ron- conscious, sub-

conscious part of us, human beings. I know the best way 

I have e ver heard it e xplai ned i s wi t h o ther ani mals . I 

know a perfect example is with spiders. You know they 

have had exp eriments , th ey can t a ke a sp ider, ha tch it in 

cap t i vity, comple tely away from a ny other spiders , so there 30 
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is no question of anything being learnt from other spiders, 

and that spider can still spin webs perfectly. And one of 

the theories to explain this is that it is sort of getting 

knowledge through the collective wisdom of all· the spiders, 

and I believe that this is also a phenomenon which applies 

to human beings~ Not as consistently as with perhaps 

spiders, perhaps because they are so primitive ••• organisms, 

but with human beings you get •• ! mean, most of us have 

them at times, or a lot of us have at times, a feeling of 

absolute knowledge. You are faced with a choice - should 

you go to town, or should you stay at home and garden. 

That is a small example, and then you just know- you hae 

just got a feeling of knowledge, that this is what you 

must do. And my experience has also always been that 

this is absolutely right, you must do it. And I felt it 

was of that order.. It was a very wil'le decision, a very 

wise piece of knowledge that I had. 

Now did you meet Lloyd again after the 14th of 

July? ---Yes I met him during that week. 

He told us that he came to dinner at your house 

on the night of the 17th July is that correct? 

---'::0NTINUED ON PAGE 291 -
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EXAMINATION ~y WlR, PHILIPS ( CONT.INUED) a 

You told us that he carne to dinner at your 

house on the night of the 17th of July, is that correct? 

-That is true, but I me t him before that too. I met 

him some time befo+e that, during that week. After the 

14th and some time before that. 

He also acceded to a suggestion that he bad 

lunch with you at Toner's Hotel on the Saturday, the 13th 

of July- is that right?---He did not have lunch with me , 

I had lunch with him actually• 

Now, at these meetings that you had on the 

evening of the 17th and lunch on the 18th, what was the 

discussion between you?---Well, there was another meeting 

between the 14th and the end of the week, and at that 

meeting, there was ••• I put to him the idea of the station. 

He had not had that idea before, and he agreed it made 

sense. 

Vfuat idea was it t hat you put to him about 

the station?---The left lugga ge idea, because I had •••• 

10 

That a bomb was t o be placed in the lef t 20 

luggage room?---Yes. 
At what time of day?---At night, after it 

was closed. 

And what was his reaction to that?---He 

accepted that. 

Yes , did you tell him who was to carry that 

out?---Yes, that he would do the Pretoria Thing. 

Yes?---Tha t I would do the left luggage. 

Yes?---And I also put to him- the idea of 

a car in a parking garage , and he t o do it, and t he... 30 

Was that accepted or not?---Yes, because he 
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said that he would scout for it, he would look around. 

And when was that to be done? By day or 

by night?---That was to be done in the afternoon. 

Was any date fixed for these various acts?­

Yes, they were to be done on the 24th. 

Was that mentioned to Lloyd?---Yes • 

. And was he in agreement with that?---Yes. 

Were they all to be done on the srune day?---

Yes. 

Now, a docun1ent has been handed in to his 10 

lordship, in which there are cryptic letters and figures 

which appear to indicate tides of placing and detonation, 

and also indications of who was to do each specific act. 

Was that drawn by you?---Yes. 

Drawn up on your own?---Yes. 

Was it as the result of the discussions that 

you had had?---Yes,. I discussed these three t hings with 

Lloyd, and then I went away, and noted them down. 

BY T~ COURT TO WITNESS: Why was it necessary to note 

them up?-e--I do not know. Just to •••• I think better on 20 

paper, you might say. 

~UN.i~TION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

And was this docwnent retained by you?-Yes. 

Do you know where it was left?---No, I cannot 

remember where it was lef t. 

BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS: You have t wo letters 

1 ... & B - to whom do they refer?--A was me and B was Lloyd. 

EX.o'uVIIN.I~ TION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

. .'~nd then you and Lloyd had lunch to gether on 

the Saturday?--Yes. 

And at t he lunch on the Saturday , what was 

30 
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the discussion betv'leen you?-Well you see, by then I bad 

had this idea, and I had grafted it onto the original idea 

of the left luggage explosion, and I :put it to Lloyd at 

that discussion, sort of on a changed basis. On the basis 

of doing it in the afternoon vvi th the warnings. 

res, did you explain to him what you inten­

ded to do?---Yes, I explained to hi~m. 

Now, what exactly did you intend to do?---I 

ex:p~ned to him that this was obviously a far superior 

idea, from the :point of view of impa ct, and the question 10 

of danger came up, and I explained to him that there would 

not be any danger, because there would be these warning 

telephone calls, and consequently the station will be 

cleared, and danger was not relevant. 

BY ASSESSOR MR. HART TO WITNE..e.§.: Who brought up the ques­

tion of danger Mr. Harris?---Well, I did not bring it 

up I do not think, because I mean, it did not occur to 

me. 

Did Lloyd bring it u:p?---He must have brought 

it up. 

EXAMINATION BY MR • . PHILIPS ~CONTINUED): 

And did -you speak to him a bout the warnings 

that you would give?--Yes , I told him that. 

What was your view about these warnings? Did 

you believe that they would be efficacious, or not?--

I ha d seen the concourse ••• the flow of traffic of traf-

20 

fic on the concourse, completely switched by an announce­

ment on the :public ~ddress system. They have got special 

loudspeakers in the concourse, and it has got ••• they carr,y~a 

I do not know how many they have got. You can hear them 30 

everywhere , and I had seen this happen, and my reasoning 
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was that I and the police ••• that the police would use 

the loudspeakers, and the concourse will be cleared. 

But what was your view about the efficiency 

of the •• the effectiven ess of your warnings? Did you 

believe that they would be effective or not?---No, I 

had no doubt that they would be completely effective. 

And what was your impression about Lloyd by 

the time you had finished discussing this with him? Did 

you think you had suoceeded in persuading him that it would 

be effective, or not?---I do not even think it was a mat- 10 

ter of persuading. I explained to him how I felt, and 

that settled the matter. 

Well, what was your impression of his view 

by the time you had finished discussing i t?--He had accep·­

ted my view. 

Now, at your lunch at the Turner's Hotel, 

were you talking about the same things, or Mr. Lloyd said 

that you were talking about SANROC and other matters?--­

No, he is confused there. We might have mentioned SANROC 

but most of the lunch at Turner's Hotel was talking about 2g 

this. 

Now, at this stage, on the 17th and the 18th 

of Ju~y, was there a final concluded arrangement between 

you, or were there still discussions to take place?--No, 

it was not f inalised, it was tentativ e s t i l l . We arranged 

that we were to meet again at the Zanzibar Coffee Bar 

opposite the Reps, on the Tuesday. 

That would be the 21 s t of July?---Yes. 

Well, did you go to that Coffee Bar on the 

2lst?---Ja, I went there., 30 

And did Lloyd come?--I sa t t here f or jus t 
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about half an hour, and I met some friends actually, and 

told·them that I was waiting for somebody who had n6t 

turned u:p and chatted to them for about close on half' an 

hour, and they were go:lhg to the play at 8. That is how 

I know it was close on half an hour, and that was about 

five to eight they left, and. I left shortly after. 

So Lloyd never came?---No. 

What did you do?---I went u:p to his flat, 

which is quite near. 

Yes, and you saw him there?··--Ja. 

And what did he tell you?---Well, he said 

that that same day he had been questioned by the :police, 

and therefore, he did not think we should have any dis­

cussion then, and then somebody else crune in casually, 

and as he and I were walang out, we arranged to meet againo 

So, nothing further was discussed that day? 

-No, there was very little discussion that day. 

Where were you going to meet again?---On the 

Thursday at the •••• 

Thursday was the 23rd?---Yes. 

You were to meet again?---Yes. 

And what happened on the 23rd?---Well, I went 

to the place where we were supposed to meet. He never 

turned up, and then I heard he had been arrested. I 

heard later that night. 

He was arrested on that day?---Ja. 

In the cours e of the discussions that you 

had with him, was there any reference to the ingredients 

that would be used in this bomb?---Qh yes. 

And what, when I say this bomb 1 I should 

have said, the bombs for the various projects that you 

10 

20 

30 
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had in mind., what was to be used at the Pretoria Post 

Office for instance?---The :Pretoria Post Office was to 

be some sort of dynamite and a small quantity of petrol. 

It bad to be small because it could not go through a sack . 

- m~at was the purpose of the petrol?---To 

make a flare, because it was supposed to be at night. 

And what was to be used in the underground 

parking garage?--The same. 

And at the station?---No, wait a bit - yes, 

that is right, at the station the same, 

And what was the purpose of t he use of petrol 

at the station?---Well, originally it was to ••• what was 

the purpose of the petrol at the station? That was to 

make a flare, the sar.o.e as Pretoria. You see, I will tell 

you what I had in mind here, I had heard previously of 

the ••• I had thought previously of the posting boxes with 

the flares there, the petrol. 

Nov~ what, Mr .• Harris., was your notion of what 

would happen if you had an explosion of dynamite only, 

10 

without petrol?---Well, I ha d been told tha t dynamite ?.0 

had a demolishing eff ect if you placed it in a crack or 

in a hole, so that it was completely sealed of f , and I had 

the impression tbat i f it were not in that way , it would 

simply go off with a loud bang. I remember somebody s aid 

that the sabotage of the pylons obviously showed a cer­

tain amount of knowledge, because if you simply put 

dyna~mite next to a VYlon and set it off , you just get 

a bang. 

And wba t did you think would happen if a 

bomb were placed in a very large wall like t he main 

station concourse, and i t cont ained both dynamite and 

30 
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petrol ?-Well, from the dynamite you would get a bang, 

and the idea of the petrol was that you would get a flare 

so that the people standing around could visualise it 

quite clearly, you have the people standing all round, and 

that you would have your bang and a big flare, and you 

would have made your impact. 

Now, on the ••• you learnt on the 23rd of 

July that Lloyd han been detained?---Yes. 

Can you recall what you did on the morning 

of the 24th?--You mean in that connection? 

No, I want to know what you did on the mor­

ning of the 24th?-Well, I remernber visiting my mother, 

and I thiruc I finalised the bomb, or I had done that the 

previous day, I am not sure. 

Did you spend any time with your wife that 

morning, on the 24th?---She was at home. I must have. 

And now, coming to the afternoon, what time 

did you leave home, do you know?---About threeish. 

Had you been to town during the morning at 

all, the morning of the 24th?--I do not think so. 
' BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS; Was that from Florida, 

is it, your home?--Yes, near Florida. Between Florida 

and Roodepoort. 

g.AMIN.ATION BY MR. PHILIPS ( CONTINUED_l: 

That is where you were living?---Yes. 

Between Florida and Roodepoort. Now, you 

say you left your home in the afternoon, at about what 

time?---Threeish. 

Have you any recollection of the journey 

10 

20 

into town?---Well, you see, I have got a Volkswagen which 30 

has got chromium strips on the side, andsticking out very 
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round hubcaps, and over the week or two previously, I had 

carelessly bashed the side twice, and so I was v 0ry care­

ful driving out. I did not want to do it again. It is 

just stupid, you just drunage a car and it is pointless. 

So I drove out carefully • . I can remember driving out from 

the house ~efully. 

Yes, can you remember anything else about your 

journey into town?---I cannot remember anything about the 

journey into town. 

Where did you go to?---I went to the station. 10 

Can you remember driving to the station?---

Well, I cannot strictly speaking, r5nember arriving at 

the station, but I can rmnember wha t you might say, I 

can raaember having arrived as you might say, because I 

can remember standing next to the car and looking over. 

The car was parked, and looking over to the station buil~ 

ding, and I can remember putting in a couple of tickeys 

in the meter, and I can remember it di d not f unction, and 

you see, the meters they have at the station are a differ-

ent kind f rom the ones they have at the Municipality. 20 

The Municipal ones are German a nd the station ones are 

English. I do not think the station ones take a tickey, 

they jus t take five cent pieces. I put in t wo tickeys, 

and I can remember looking over and seeing the station in 

the background. So, I was at the station. 

Yes, now did you have wi t h you a suitcase}--­

I brought t hat vdth me, yes. 

l arge one. 

Wha t colour su i tcase was i t?---A brown one , 

Was it a large or a small one?---Quite a 

And did this cont ain a bomb?---Yes. 

30 
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Who made the bomb?M•-I made the bomb. 

Did it contain a timing device?--wYes• 

What was the timing device?---It was a modi­

fied watch that you •••• 

Of the kind that has been handed in as an 

exhibit in this oase?---Ja. 

Did you at any stage, before you reached the 

station, check the accuracy of that watch?---Ja, I checked 

the accuracy of it two or three days previouSly. 

Yes, I am not talking about two or three days 

previously, I am talking about that afternoon - did you 

check the accuracy of the watch at all?---You mean that 

it was keeping good time? 

Did you check the accuracy of it?---I am 

sorry, I am trying to work out - do you mean by checking 

the accuracy, do you mean keeping good t~ne, because I did 

not check that that afternoon. I set it that afternoon. 

Where did you set it?---Well, I must have 

set it near the Brixton Cemetry. I tell you why I say 

,,.. 

that - because I can remember winding it. I have got 20 

a sort of fair remembrance of winding at the Brixton Ce­

metry1 near the Brixton Cemetry, and then again at Johan­

nesburg Station, but dJriou sly they conflict, so doing it 

at the station is less likely, so you can obviously ••• 

you can work it out that it was at Brixton Ceme try. 

Do you remember that, or are you reconstruc­

ting that - do you know?--Oh , I have got a remembrance 

of doing it at the Brixton Cemetry, and another memory 

of doing it at the Johannesburg Sta tion, but I do not 

see that they can both be right . 30 

Now, you t old us that you have got a recollecti c : . 
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of being at the parking meter at the railway station?---Ja. 

Have you any other recollection of the trip 

in from your house to the station?--~I cannot remember it. 

And what is the next thingyou remember?-----I 

can remember very clearly being seated on the bench at 

the station. When I say very clearly, sometimes I have a 

feeling that I have got a particularly clear view of the 

world,. and it was like that. I was sitting there, some­

body asked me about it the other day, and I put it this 

way - this conveys it pretty wellc I was s i tting there, 

and it was like two cinerama screens. One in fro nt of 

me and one behind me, and people wer e around me,. and I 

was pretty clear ••• they were very clear there. I felt 

as though I was sitting in a ball you vvould say, in a 

glass ball and they were sitting around t he glass ballo 

That is a good way of putting it. Tr.i8. t conveys it. The 

suitcase was there in front of me on the right, and •• ,o 

Well, just let us get t~'lis - you say you 

were sitting on a bench?-·--Yes. 

Whereabout was t his bench in the station?-~ 

It was opposite the railway bus section~ 

Well, was it in a sb e~i. tor?.-Ye so 

In which shel te::::?-·--It ViB.s the five and six 

shelter. 

The shelter above pla t f orm.s f ive and six?--

Yes. 

And you were s3.. t t i ng on t his bench~ Now, 

there are two benches in thi s shelter , with a rubbish 

container betvveen them. On v1rich wero ycu si t t i ng -

on the right- or left hand cne ?--·-J,s I faced forward, 

I was sitting at the extreme rig~t-hand side of the two 
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benches. So the entry benches were on my left. 

Was there anybody elsa sitting i n that shel­

ter at all?---Well, ini~lly •• ,I have got two impressions 

sort of following each other. The first one, there was 

not anybody then, and then t here was a man there, but I 

do not remember his cominge 

Well, do I understand you to say that your 

first recollection in that regard is that it was emoty? 

--Yes. 

Besides yourself?---Yes. 

And then was it thereafter, there was a man 

there?--Yes. 

But you have no recoll ection of his coming? 

---No, he was there. I wa s jus t suddenly aware t hat he 

was there, 

You were sitting on t he bench, and you were 

facing towards the we s t?---Ye s . 

Towards the pa r ki.ng a r ea?,--- II/Im ., 

i•nd you say t h En:'e was a sui t case?---Yes. 

l ( 

And where was t he suit case?--On t he right 20 

on the ground slight ly i n front of me o 

Was that the su~tcase that you had brought? 

--Yes. 

Now, have you any .i."Gcollc;:;ti on of get ting 

f rom t he parki ng meter whe:::·e you left your car 1 t o the 

bench where you were sj_ ~ting?---I do not recoll ect that. 

I recollect being at t he met ert and t hen I can clearl y 

r emember being on the bench Q I do not r emember . 

And whils t si t t i :1g en t he bench, you r e­

member these rea.cticns tha t Y' t l have spoken of .. 

BY ASSESSOR MR c H.ART TO WI:..TNEf.Q) What t i me wa s i t Mro 
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Harris?---I remenber it was ••• when I was at the car near 

the meters, my watch was then between four and five-past. 

EXAMINATION BYMR. PHILIPS (CONTINUED); 

Do you remember what this man looked like, vvhom 

you found seated next to you?---I was aware that there 

was man there, but I ••• it just did not seem important to 

look or anything. I did not look. 

How long were you seated on the bench?---I 

would say a couple of minutes. 

And what do you recall then?---Then I remem- lO 

ber parallel with the Rissik Street Bridge 1 t here is this 

row of meters, and I recall being standing next to a 

meter, about three-quarters of the way along 1 and being 

a pit surprised, because I thought that that was where ths 

car was, and wondering where it was, and then looking along 

the row of meters, I was standing in line with the row of 

meters, looking along the ·.l:ow of meters 1 and seeing the 

car parked over to the right, and then I went over to the 

car. 

Now, you say that that is the first thing you 2'J 

recall after the recollection of being seated on the 

bench - is that right?---Yes . 

I just want to come back to your sitting on 

the bench again? You have told us about the feeling of 

being in a sort of a glass ball, is that right?---Yes. 

And you told us about the f eeling of being 

able to see all around you?---Yesa 

Did it give you any other sort of f eeling 1 

any other sort of reaction?--\~' all 1 I felt terrifically 

happy, ecstatically happy you can say. I felt happy, 30 

well, you a sked me bef ore , I hav e been f eeling happy t hat 
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month. I felt pretty happy that month 7 and I remember ••• 

when I looked across at the station, I remember looking 

across at a building and seeing the building there 1 and 

feeling happy.· It just seemed right the building stan­

ding there, and then I felt more so.o.I felt more strongly 

so, very strongly so, when I was sitting on the bench. I 

felt, you know, I felt.o.I felt an awareness of being 

part of the world, in a physical sense, and it was a love­

ly feeling, a very nice feeling" 

Was there any reference in your thoughts to 10 

anyone close to you? Anyone related to you?---Well, I 

quite often think of my mother when I amo•aat odd times, 

and I can remember very cleerly, that I was thinking 

of her. 

In what way?---Woll 1 I felt that I was doing 

something.~.it is very important t o me, that my mother 

must approve of me, and sh0 does, I know o•o•I f elt, I felt 

very ••• I felt very glad that she approved of me . I knew 

that she approved of me 1 and it was a very violent fee-

ling, to be approved of by your mother , is a very fine 20 

feelingl (Witness very emotional and upset) . You see, 

my mother has always said to me (wiG:ness seems to be 

crying ), you mus t guide yourself by V!hat you know to 

be right ••• that everybody has got his own ideas , but 

you must gu ide yourself by what you know is right , 

Okay, so I knew I was doing right~ and I knew that my 

mother knew I was doing right , so of cou.rsey I felt 

very happy1 

BY .A.SSESSOR MR. HART TO 'Y.:L~JiE~ ', :Ji<'i you know what you 

were doing Mr~ Harris?--I knew I v1as sitting -!::here, 30 

and I knew it was right f (Witness very 1 v ery upset). 
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WITNESS& And of course, if you get this feeling, then 

you know that i't is great. It is a very good thing to 

feel that. 

:EpUUvUN.l~TION BY MR. PHILIPS (CONTINUED]: 

Now 9 then you told us that the ne-xt thing 

you recall is being in the parking area again, and being 

surprised to discover that the car was not where you 

thought it was - is that right?---Ja. 

Now, what do you recall after that Mr. Harris? 

--Well, I can remember unlocking the car, because I can 10 

remember pushing the key in1 and then I can remember 

waiting at the Jeppe Street Post Office while a car pulled 

out for me to park. 

The Jeppe Street Post Offic e?---Ja . 

Is that the next scene that you recall?---Yeso 

Are you able to tell us how you got from the 

parking area next to the station, to the Jep pe Street 

Post Office?---I drove there. 
ber 

Yes, but do you rememjdriving there?---I do 

net remember it. I remember getting a t Jep pe Street Post 20 

Offi ce. There was a bloke oo•• 

Yes, are you able to tell his lordship what 
\ 

route you followed to the Jeppe Street Post Office?---Well, 

I suppose it was Wanderers Street, it is the most directo 

Yes , but do you know?---No. 

Or ·are you guessing?---I am working it outo 

Well now, did you s top at the Je ppe Street 

Post Office?--Yes , I can remember I was sitt i ng i n the 

car, stopped on the left-hand side of the road, 

Did you park the car?--Yes. 

Whereabouts did you park t he car?-In Jeppe 
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Street, a.bou:t three parking places east of the fi.I'st meter, 

in front of the Jeppe Street ~ost Office. 

Well, iet us just simplify that - immediately 

in front of the main entrance to the Jeppe Street Post 

Office, there are no parking meters?---Ja. 

Is that right?---That is right. 

Then are there parking meters both to the 

east and to the west of that no parking area?--Yes. 

Now, was this parking meter that ;you are 

speaking of, to the east or to the west of that area?--- 10 

To the east. 

And you say it was about the •• ?---About the 

third one from the end. 

Was it in order, or out of order, that meter? 

---No, it was not working~ it was faulty. 

Have you any recollection of a scene rela­

ting to your parking there?---Yes. 

What?---There was a grey A40 pulling out, 

with a national plate on the back, you know, like we have 

Z&, with a Portugal plate on the back , a P plate on the 20 

back. 

A P, i ndicating Portugal , this oar pulled 

out, and did you take its plaoe?---Yes. 

What oar were you driving?---My Volkswagen. 

\Vhat did you do then? Can you r emember what 

you did?--Ja. 

What did you do?---I went to the telephone 

booths in the corner of t he building . 

Where are these telephone booths? Which 

corner of the building?---The West corner of the building. .30 

Is that th e North-West corner of t he J eppe 
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Street Post Offioe?---Ja. 

Is there an entrance there?---Yes. 

And how many telephone booths are there?---

There are two there. 

And had y~u seen these telephone booths be­

fore?---Yes, you see, I had gone along a couple of days 

previously. I had made up my mind in advance to telephone 

from these booths. So I had gone along a couple of days 

previously and I had seen that you go in there, and then 

to the left there are steps up, and tha t goes to the pri- 10 

vate boxes, and these two booths are built in on the right, 

and I had noticed that they were doing something to the 

lift. They were doing ••• not just a small t hi ng, they were 

putting in a new lift or some thing , and there were some 

big girders and springs across there, and more ••• largely 

obstructing the way to the telephones. 

Now, what made you choose these particular 

telephone booths?---Well, I knew they would not be in 

use by the public, because of all t he stuff l ying around -

metal and rods and things lying around - pretty well 20 

blocked the way, · but they were not of ficially out of use, 

so you could go through, and I had gone through a couple 

of days before and had a look, and seen also that they 

ha d the new tickey box es there, and I checked and the 

tekephones were in or der, and these t ickey boxes are 

much better than the old on es - t hey stay in order. 

Well, did t h e f act that they were a new 

type , hav e any impor t ance t o you?--Ja , I knew t hat the 

new ones were more ef ficient - they worked. Whereas 

the old ones sometimes do not work. 30 

Had you pr ovided yourself with the means of 
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using a public telephone?--Ja, a couple of days before 

I had made a note and had collected some tickeys .• 

Now •••• 

BY THE COURT TO WITNESS,; A note of wha t?......;._That I had to 

collect some .tickeys • 

.EXAMIN;tTION BY MR. PHILIPS (CONTINUED) a 

Had you made a note of any telephone numbers? 

---Yes, I jotted down the telephone numbers in fact, of 

all the railway police, and of the Daily Mail, there were 

two telephone numbers there, and of the ••• I can actually 10 

remember those telephone numbers, and of the 22-4141 and 

22-l?ll, and of the Transvaler number. It was not a ·-.. 

centre of town number. 

You say you had jotted those numbers down? 

---Ja. 

Now, what did you do? Did you go into the 

telephone box?---Yes. 

And whom did you telephone?---I telephoned 

the last number on the railway list. 

Did you get through?---Yes. 

Did you speak to anybody?---Ja. 

A man or a woman?---.A. man answered the 

telephone. 

Ye s , and what l anguage did you speak?---I 

spoke English. 

And what did you say to him?---I said this 

is the Af rican Resistance Movement. There is a bomb in 

the centre of the concot~se, it will go off at 4.33. 

Please clear the concourse. n, not touch it, or it will 

20 

go off . 30 

At what time did you make that telephone call? 
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---Well, my watch was between 4.20 and 4~25. 

And did you sa,y anything else to this mani 

apart from what you had told us?---Just let me go over this 

- I said this is the African Resistance Movement. There 

is a bomb in the centre of the concourse. 

the concourse. It will go off at 4.33. 

if it is touched. 

Please clear 

It will go off 

Yes, were you asked any questions?---No. 

Were you asked any questions by the m.an?--..,.No. 

And what did you do then, having given this 10 

messaga?---I rang off. 

And what did you do next?---Then I telephoned 

the Mail and got through, but the switchboard said, sorry 

the lines are engaged, or they are all busy, or something. 

So I rang off, and I rang the Transvaler and I said to 

the girl I want to speal~ to somebody that is important, 

md she said what is the name, so I said it does not matter, 

it is about something urgent. 

What language were you speaking to the Trans-

valer?---Afrikaans. 20 

Do you speak Afrikaans well or badly?--~y 

Afrikaans is pretty good. I have got on my college 

diploma, you know at the end of your course you get a 

synbol A and a symbol E to indicate how good you are 

in English and Afrikaans, and there are three possibi­

lities in each case - you can have nothing or a small A, 

or a capital~ or nothing, or a small E or a capital E, 

and most people get - say they are English speaking, 

they get a capital E and a small A, and at the Afrikaans 

colleges, most of the people they get the opposite. They .30 

get a capital .A. and a small E. I f you are pretty bilingualt 
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you get a capital of each letter. I got a capital of each 

letter. I mean this is because I went to the Afrikaans 

schooll 

So you were speaking in Afrikaans. Now, will 

you tell us in Afrikaans what you said?---Ek hot ges~ min 

of meer die volgende - Dit is die African Resistance 

Movement. Daar is n bom in die hoofsaal - no, 'ja wag 'n 

biet jiee :Oaar is 'n bom by die stasie. That is what I 
. ' 

said. Dit sal om 4.33 ontpldf, of as enigeen daaraan 

raak~ as iemand daaraan raak~ I cannot remeraber the exac·t 10 

words. Stel die stasie in kennis, of verwittig asseblief 

die stasie • 

And anything else?---'I do not thinl~ so. 

BY ASSESSOR MR • HART a Mr. Harris' did you say tb any of 

these peopJa where the bomb was?--I said on the very first 

call I made, the police call, I said in die senter van 

die Hoofsaal, or ••• ;i.n English I was speaking then. In 

the centre of the concourse, or in the middel of the con-

course. 

Yes, did you tell where it was when you tele- 20 

phoned? Did you remember where it was?---I said that, I 

must have remembered where it was. 

Did you not mention that it was near plat­

forms 5 and 6?---No, I had this impression, I had vi­

sualised what would happen, and I had this impression of 

it being the middle, so that there would be people around. 

You see, all along I had this image in my mind of there 

will be people all r ound , and it will be in the middle, 

and that is why I said it is in the· middle, because it ••• . 

it was from what I visualised. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

30 
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In respect of this man that you spoke to at 

the Transvaler, Harris~ the evidence was given by Mr. van 

Roo yen., who is chief editor of the Transval.er, and he said 

that the man who ·spoke to him said "Daar is •n bom in die 

Hoofsaal van die stasie, as iemand aan hom vat sal hy ook 

ontplof. Dit sal om 4.33 ontplof - waarsku die stasie"?---

Ja. 

Is that a correct reflection of what you 

said?---It is as Close as I can remember. 

Well now, what time was it that you made that 10 

call to the Transvaler?-That was just after the first 

call 4.25/4.26 that call was. Say 4 ••• ja, 4.25. 

And then what did you do after having spoken 

to the representative of the Transvaler?--I telephoned 

the Mail again. I got through, and I put in my tickeys, 

but there was s.omething wrong with the box or with my 

tickeys, because they went right through. You know, 

there is a little opening at the bottom, and it can reject 

the money, and it rejected my tickeys. So I went out-

side and there was an African selling papers there, and 20 

I got some tickeys from h~u. I wen t back and telephoned 

again, and got through to the bloke on the Mail. 

And what did you say to him?--I said this 
is the African Resistance Movement, there is a bomb at 

the station which will explode at 4.33. It will ex-

plode if anybody t ouches it. Plea s e warn the s tation , 

and then I said to him at the end, we do not want any-

body to get hurt. I can remember that very clearly. 

And then, havi ng concluded tha t me ss a ge , 

what did you do? ... -Well, t he next place I went to was 30 

Damelin College,. but I cannot recollect going there. 

Are you able t o t ell the Court, how you go t 
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from these telephone booths at the Jeppe Street Post 

Office to the Damelin College?---Well 1 I left my car 

there and walked. 

Yes, but do you remember it?---No, I cannot 

remember walking, I can remember being there. 

Yes, now Damelin College is in a building 

called ••• ?---~npire State Building. 

Empire State BuK!ling in Plein Street?---Yes. 

Is it on the corner of Hoek Street, I think 

it is called, is it not?---It is the one next to the Metro. 10 

Yes, it is the one that runs next to the 

Metro Cinema?---Mm. 

Now, the entrance is in Plein Street is it? 

-Yes. 

Now, can you remember being in that entrance?-

--Yes. 

Now, what happened there? Did you take a 

lift up, or did you walk up?---I can remember walking into 

the foyer on the ground floor. It sort of tapers a bit 

narrower, and seeing Ivlrs. Bowden the caretaker standing 20 

there; and I said something to her, I chatted to her for 

a bit, and there was no lift. It had not arrived, the 

lifts were cursed in that building, but my office was on 

the fourth floor. I wanted to go to my office, and two 

of the floors are double floors more or less, or one is 

a double floor, and one is almost a double, so you are 

almost six floors up 1 so I did not want to walk, but I 

did walk. I walked up to the first floor, and then as 

I got there, on tbs first floor, a lift ••• there are 

three lifts, one of the lifts stopped on the first 30 

floor, the doors whizzed open, and I hppped in. As I got 
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there I heard the clunk and the doors opened, and I just 

went straight over to it, and then I. went up to the fourth 

floor. 

Where was your office?--on the fourth floor. 

Now, I have omitted some steps - I am afraid 

I have just got to back briefly. What clothes were you 

wearing when you left home to go to the station that after­

nonn?---I was wearing my green sports coat, and these 

trousers. 

Which trousers?---These ones I have got on 10 

now. I sQmetimes wear them separately. 

Will you just show them to the Court please? 

---These suit trousers, they are grey terylene. 

They are grey terylene?---Ja. 

And were you wearing anything else? Were you 

wearing a hat or ••• ?---I am sorry, I &u not sure about the 

trousers. I might have been wearing perhaps, some new 

trousers. I had some brand new trousers. Brand new, out 

of the box, and I might have been wearing them. They were 

greenish trousers. 

And what shoes were you wearing?--That is 

easy, because my left leg is shorter than my right leg. 

I had polio, and I have only got one pair that is built 

up, So I was wearing them, the ones that I have got on 

now - Velskoens. 

Were you wearing a hat?---I intended to 

take a hat wi th me, and I am ••• what time are you 

asking me about now, when you say? 

I run talking about when you left home to 

20 

go to the station?---Well, I had intended to take a hat 30 

with me in the car. I ~l pretty sure I did. 
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And do you ever wear glaases?---Yes. 

For what :pur:pose?---Reading glasses. 

Were you wearing glasses when you were at 

the station?---I had i ntended to, but I cannot be :positive 

whether I was wearing them then ••• there and t hen or not. 

Now, did you have any other clothes with you, 

besides the green sports jacket that you wer e wearing and 

these trousers, either grey or green?---Ja, I had with 

me a bag, a canvas and leather bag, and I had taken it 

with me, because I was going to collect some exam :papers 10 

from the college. They asked me to come in, so I went 

to the college, and in this bag, I :put I think the :pre-

vious day, I had put my brown suit. 

And where was that bag when you were in t he 

station?---In my car. 

And what did you do with that bag when you 

left your car at the Jep:pe Street Pos t Off ioe?---I lef t 

it in the oar. 

What did you do when you got to Damelin, to 

go to your office?--I had it wi t h me , because I can re- 20 

member swinging it, so I mus t have gone back to the car. 

I went up to the off ice on the f ourth floor •••• 

Well now, do you recall going back to the 

car? After the telephone messages that you gave?---No. 

Now, do you recall whether you had this bag 

with you when you were at Damelin?---Yes, definitely. 

Now, what did you do wh en you got to your 

offi ce on the f ourth f l oor ?---Well , I went in, I had 

been feeling :pretty happy up to t hat point, and then 

just for half a minute or aminute , I felt a bit less 30 

happy, and then I remember it was just about that time , 
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them, and I went into the general office; and ; felt 

chatty, i felt like talking to people, and there was a 

chap th.ere that I was quite friendly with, an Indian chap 

called Jumal, Joe " I know his name is not reallt Joe, 

but they always call him Joe. Actually his picture was 

in the paper, he writes a lot of letters in the paper. 

His picture was in the paper, about less than a week ago. 

He writes about religious subjects, and he knows a lot 

about various religions, and I am interested, not that 

I belong ·to any of them, but I am interested, and also, 10 

particularly, he is a nice chap, f riendly ·chap. So I 

went to where his office is, you have to go into a little 

office inside the main office, a little office inside a 

little office inside the main offi ce. He was not there. 

I think I asked the girl on the switchboard where he was. 

She said she did not know. I still felt like chatting 

and then I saw Mrs. Combrink. She was over on the right, 

I do not normally t al k to her really, because she is on 

the financial side, she is not on the ordinary college 

side, so I do not have anything to talk to her about. 2C 

She is collecting the fees and things, but I made a point 

of going into her offioe, chatted to her for a while. I 

think what she said here is pretty well right. 

You heard the fire brigade she said, while 

you were taldng to her, she heard the clanging of the 

fire brigade'?---Or sirens, I think it was. I am not sure. 

Yes'?---And then I asked her where the exam 

papers would be, I knew she would not have them. I asked 

her where they would be and she said Mr. Rosin, so i 

went to him. His office ••• he has got an office of his.. 30 

well, he shares an office, not an off ice of his own , on 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



-315- F.J. HARRIS. 

and I went into my office, unlocked and went into my 

office, and then there were books l ying around on my desk, 

and this reminded me that there was something I wanted to 

look up and somebody lent me a little brochure, and I 

looked for this to look up, I thought the answers to what 

I wanted to know might be in this, but I do not recollect 

finding it and I do not know the answer• 

What else did you do i n your office?---And 

then I recollect that I had my clothes with me and I changed 

from the green sports coat and the sports trousers into 10 

the brown suit. 

And having changed what did you do?---I planned 

it that way. I had had this in mind some days before, 

f rom some days before. 

:BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS: Was that in case any­

body had seen you at the station?---Wellr when I originally 

planned, I was going to ••• when I originally planned it, 

I intended that I would change, from the point of view 

of changing my appearance, yes. 

To create a sort of an alibi i n your mind, 20 

E that the idea?---To make me look different. 

alibi means elsewhere. 

I think 

Yes, yes, I think so. That is why I said 

a sort of an alibi. You wanted to chang o your appearance? 

---Jae 

I n case anybody had seen you at t he station? 

---Yes , I planned that several days before ~ 

~INATION :BY MR . PHILIPS (CONTINUED L' 
Now having changed Mr. Harri s , wha t did you 

diD ?---Well, then I recollected that I had to ge t these 30 

exam pap ers . So I went downstairs wi th my bag t o get 
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the same floor~ the third floor, and I went along to this 

third floor officei and I got the exam papers from Mr. 

Rosin, and I talked to him for a while. 

Yes well; he said that you talked to him 

for some 15 or 20 minutes - would that be correct?---Yest 

he is a friendly chap and I just ••••• 

Do you remember talking to him?---Qh yes. 

Now, what do you remember after that?---Qh 

yes, that is right. He asked me, I knew it was connected 

with him• He asked me if I would put some tickeys in 10 

the meter for him. His car was parked downstairs, and 

his meter was nearly expired, So he explained to me 

where it was, he told me the number of the car, and I 

put some tickeys in the meter for him. I remember I 

had the bag with me then, because I walked up to my 0 ar, 

and on the way I went past a fruit shop and I saw some 

fruit there that looked rather nice, and I bought some 

fruit. I popped the fruit in the bag, and then I went 

to my car; in Jeppe Street. I just left it there all the 

tune. 20 

Yes, now what do you remember after that? 

-I cannot remember after ••• I cannot remember after that. 

I can remember on the journey home, on the trip home in 

Newlands, tha t is just other side , the pl ace I am thinking 

of 1 just other side the Municipal boundary, between 

Johannesburg and Roodepoort, about quarter of a mile 

after that, there are two Caltex garages, and I got 

off and got petrol there, facing each other, and just 

after that there is a little oaf~ on the corner, and I 
' can remember being in this oaf~ and the oaf~ pr oprietor 30 

' ' was talking Afrikaans , a l ittle Greek shop , ordi nary Greek 
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Shop; was talking Afrikaans ina friendly way to a customer, 

and I remember it struck me as odd, because sometimes you 

hear the proprietor of a Greek shop using a f ew words 

of Afrikaans, but it was a complete conversation, and it 

sounded fluent and I was quite struck by t his, surprised• 

Do you remember anything else about your tra­

velling home from town to your house?---No, but that was 

the way I went through Newlands, the North way. 

Now, do you remember arriving home?---I cannot 

positively remember arriving home. I can remember being lQ 

at home. I can remember having supper, but I cannot 

remember actually arriving home. 

Can you remember he aring views of what had 

happened at the station?---Yes, I heard the news of what 

had happened at the s t a tion. 

And what eff ect did t his make on you?-Well, 

you know, I had a f eeling of deta chment, of ••• f irstly 1 

I felt this. The f irst thing I heard was, I t hink it 

said people had been injured at t he s t a tion. Well, I 

knew obviously it was ref err ilig to t hi s . To t he sta tion 20 

incident, but it did not make s ense, because I had knovm 

t hat people were not going to be hurt a t the sta tion, so 

it did not make sense to me that peo ple had been hurt 

at the station , because although I thought, some thing ••• 

there has be -::;n an e.A."}ll osion at the sta tion . That mus t 

be the explosion tha t I know a bout. Nevertheless, be-

cause I had known the nature of t hi s explo sion i n ad-

vance , the f act tha t people had been hurt a t the sta t i on, 

did not seem to make sense. It seemed very, very , dis-

~ant and r emote. That is when I heard the news. 30 

And t hen what did you do the r es t of the 
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evening or what y-ou can remember of i t?--I had supper. 

I think we had steak 1 I am not sure. I am not sure of 

that, and I bathed, and then ~vent to bed quite early. 

Did you go to sleep, Mr .• Harris?-Yes. 

And then we have been told tha t the police 

arrived at your house later that evening, is that correct? 

-Yes, they got there about 11, and I was fast asleep, 

because they had to bang like anything to wake me up. 

And then you were detained?---Yes. 

Now, you remained i n detention f rom the eve- lO 

ning of the 24th of July until the llth of September, is 

that correct?--I am not ••• yes, it vvas the 24th of July. 

I cannot, •• I mean I do not know about the exactness of 

the date. It was about t hen, it was the first week in 

September. 
. ' 
~ow, having done what you have told his lord-

ship you had done?--Ja . 

Taking the suitcase with the bomb to the 

station, and having heard wha t the consequences were of 

the explosion of that bomb at the s t ation, can you tell 20 

us, did you do anything about these various pieces of 

paper and notes and records that you ha d made relating to 

your plans? Did you make any attempt to destroy them or 

throw them away or anyt hing like t hat?---No, I did not. 

Were any of these papers - you have heard 

the evidence that papers were found in your car?---Ja. 

Apart from your house?---Ja . 

Were you aware of the fact that t here were 

these apparently incriminating documents in your car and 

i n your house?---Yes . 

Did you do anything t o try and make away with 

30 
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them?---No, I knew they were in my oar, because I wrote 

it on the back of a list I had made of things that had . 

to be done when the oar went in for servicing, and I always 

kept that piece of paper in the car. So I knew it was 

in the oar. 

Did you consider whether there was any dan­

ger to yourself?---No. 

Had you, prior to this occasion of tho 24th, 

ever believed that there was a possibility that you might 

be detained because of your connection with th e African 10 

Resistance Movement?--Yes, it seemed to me reasonable 

that firstly soma people had been arrest, whom I did not 

know had been African Resistance members, but who turned 

out to be, and then there was another set of arrests, 

and obviously this was from the first, and then there was 

a third set of arrests, and that brought the arrests, each 

time closer to me, and I knew during that month, I spoke 

to my wife and my mother about it, that it was quite a 

fair possibility ••• probability of detention. I even ••• 

May I put it to you t his way Mr. Harris, when 20 

you spoke to Mr. Lloyd on the 14th of July, on what basis 

did you talk to him as members of the .i6..R.M.? Did you 

think tha t there were other members still at liberty, or 

not ?---No, I knew •••• 

You thought tha t he and you were the only 

two left?---Yes. 

Now, did you know that Lloyd ha d been de­

tained on the 23rd of July?---Yes. 

Did you t hen think that you were now the last 

r emaining member of the A.R.M. at liberty?---It did not 30 

occur t o me r eally . 
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Well, did you do anything to try and ensure 

your own safety from arrest, or safety from responsibility 

for what had tru{en place at the station?---No, I just •••• 

no, I did not. 

Did it occur to you that you might flee, try 

and cross the border into some adjoining country?---No, it 

never occurred to me. 

Did it ever occur to you that there was a 

possibility that the people who had been members of the 

A.R.M. who were already in custody, might under interro- 10 

gation, refer to you, put the police on to you?---Well, 

earlier in the month, I thought that was possible, but 

not at this time. It just did not occur to me. 

In connection with your work for s • .tJ..N.R.o.c. 

do you know whether publicity had been given to you, your 

name in connection with that work?--Yes, several times 

there had been articles ••• news articles with photographs 

in the paper, and things like that. 

Were there references to you by name?---Qh 

yes, with my photograph. 

And were the photographs identified with your 

name?---oh yes. 

Now, on this evening of the 24th of July, 

in these circumstances, you have told us you had dinner 

and a bath and you went to bed, and you were asleep when 

the police came?---Yes. 

These documents that has been estaOL ished 

by evidence here, were typed on typewriters in your 

possession?---Yeso 

20 

Were you aware of the fact that t hose type- 30 

wri ters were in your house?--~:es , it was a little Olivetti 
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that I kept in thG study. I a.lweys kept it there,. a grGy 

one. 

·The explosives, you have told his lordship., 

had been deposited in. a cellar at 33 Oxford Road?-..--Ja. 

And was this cellar locked?---It had a pad­

lock on it, a Master padlock. 

Did you have a key to that padlock?--..;...I had 

a duplicate, ja. 

And did you keep that key on your normal key 

ring?-Well1 on my ordinary key ring 1 I just kept per- 10 

sonal things:, but there was another key ring that I kept 

my cellar padlock and the garage padlock. I put it on that. 

Well now, while you were.·.-.when your deten­

tion was still in progress, that is on the 1st of Septem­

ber, 1964. we know that t here was an identification parade? 

At which you were pointed out by two people 

who have given evidence here - Mrse Fogwill and Jansen. 

Now, oan you tell us what clothes were you wearing at that 

identification parade?---The police gave me my brown suit• 20 

Is that the one tha t ha s been handed in as 

an exhibi t in t his case?---Ja . 

Was there anybody else on the parade wearing 

a brown suit of that sort of colour?--Not that ••• no, nothing 

l i ke t hat. Ther e wore a couple of light col our ed suits ; 

sort of neutralish light colourw, and there were greys 

and blues, but there was no brown like that. 

And when thi s lady, Mrs . Fogwill , was in 

the pro cess of identifying you, can you tell us whether 

she did so immediately , or wheth er she f irst appeared to 30 

hesitate at all ?-She walked pa st 7 she walked along t he 
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line, and she walked past ••• no, she walked along the 

line, and I think she walked a little past me, a few 

yards 1 .then she moved back,·and she turned to, I think 

Captain somebody or other, who was organising the 

parade ••• 

Yes, Captain Diederichs, and •••• ?---And she 

started asking him something, and she said a word or two, 

or was about to say a word or two, and he said "No, you 

cannot ask me anything", and then she turned again, and 

""' then she crune over to me • 

. And the other man who identified you, Ivlr. 

Jansen?-He walked along the row, he walked right past 

to the end or near the end, I was in the middle, and then 

he came back. 

Ji.nd then touched you ?---Ja. 

AT THIS ST.AGE THE CO '"'.RT .ADJOURNS UNTIL 2 P .M . 

ON RESillflNG 1 

FREDERICK JOHN H.lillRIS, still under oath 

~/IINATION BY MR. PHILIPS ( CONTINTJEDlc 

10 

Mr. Harris, are you feeling very tired?---I 20 

am feeling fairly tired: yes. 

(Court gives permission f or accused to be 

seated). Take your time ~~. Harris, just listen to the 

questions. I wanted you to explain something that you 

said shor tly bef ore lunch, when you s aid that your idea 

was an explosion in the main concourse of the station, 

and people standing around looking at it. I want you 

to explain to his l or dship, what you mean by people 

standing ar ound?---Well, you see, I assumed that the 

police acting on the warnings, would cle~r t he concourse, 30 

and that obvi ously, you have got people inside a hall 
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and you clear them, you clear them to the perimeter of 

the hall, and I had a vision of just this happening. 

People being cleared away from within the hall, the con­

course building to the perimeter, in the sense, that t h ey 

were an audience. 

BY THE COURT TO WITNE~ What do you mean by the perimeter, 

inside or outside?---No, I had visualised t hat they would 

be cleared right out, but there would be openings through 

the walls you know, the exits and in and out going places, 

and of course, a lot of it is, you know, there would 10 

be enough of this sort of thing for them to see. First 

of all, enough for them to see, and in any case, they 

would have been present as it were, when it happened. 

E.XAMINATION BY MR., PHILIPS (CONTINUED) l 

Is there glass in the Weste:r;:n wall to that ., 

concourse?--Yes. 

Now, one other thing I would like you to 

clear up Mr. Harris, and that is when you got back home, 

the evening of the 24th of July , what sort of a mood 

you were in, and what you did a s the result of the mood 20 

that you were in?-Yiell, I felt rather less elated than 

l had earlier in the afternoon, but still very full 

of myself you might s ay, and I do not ~uite f ollow what 

you say what did I do? 

Did you do anything as t he resul t of the 

mood that you were in? Did you speak to anybody?--­

Oh yes, I remember - I wanted to go out that evening , 

I wanted t o visit some people , all go t o a f ilm, and 

I do not think my wife was very keen on the idea. I 

did not press it .particularly, and then I telephoned 30 

people . I telephoned one or two f riends and chatted to 
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them, and made an arrangement actually to go and visit 

some friends in a couple of days after that. 

Now1 I want to now start on the subject of 

your own personal history Mr. Harris, if you would cast 

your mind back - what sort of a child were you, according 

to what you can tell us? Did you have m~1y friends, did 

you get on well with people at school?---Well you see, it 

was difficult in this way - at the convent, I wentthere 

because my mother was teaching and my father was a tra-

veller, he used to be away a lot, and I went to the con- 10 

vent. I was only four when I went to the convent, be­

cause there was no other way of looking after me, and of 

course, it was a Catholic school and I was not a catholic~ 

so I suppose I did not fit in as I might have fitted for 

that reason, and then when we went to Eikenhoff, that is 

about 12 miles out of Johannesburg South? near the Lido 

Hotel, when we went to Eikenhoff, I was the Engelsmantjie. 

I was the only English speaking child there, and then later 

one or two came, but I was at firs-t the Engelsmantjie. I 

did not like that, and then when I went to Rosebank 1 2C 

after Danie Theron, then I was as much Af rikaans as English, 

and I was only there for a year and a bit 9 a year and a 

half. It was just chance I suppose, that I was not a 

member of the major group you can say. So I suppose 

this led to my being learning to lead a solitary life. 

BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS: Have you got any brothers 

or sisters?--I have got one sister, she i s about 3~/ 

4 years younger than I. 

EXJI.MINil.TION BY MR. PHILIPS ( CQ_p_t:J;BpE~1: 

As a child, were you a happy, or an unhappy 30 

child, cheerful or a depressed person?---1.7-oll: it is you 
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know, difficult to remember everything. I would not say 

that I was a ••• well, I can remember being unhappy, on 

various occasions. I do not suppose I was as happ'y as I 

could have been, let us say that. 

Did you ever become subject to fits of de-

pression? ---Well, I suppose a lot of people are like that. 

I sometimes feel, for a day br a few days, or sometimes 

even more, I just sort of feel that things are black you 

know, pessimistic. I feel pessimistic. I look on the 

wrong side, as you can say 1 but it always passes. 10 

As this ever attained any great precautions 

in your case?--Well, I explained this to Doctor Hurst .. 

There are two things really - sometimes for a few days, a 

week maybe even a bit longer, I feel pretty down, but 

sometimes I feel worse than that, short periods, shorter 

than the first period, when I feel worse, when I feel a 

lot worse. I feel very ••• I do not feel there is much 

point in things. I feel lousy, very bad. 

Have you ever contemplated doing a.11ything to 

yourself as a result of this?---I suppose it i s something ? :" 

that a lot of people have felt. When I feel very bad~ I 

sometimes thought of doing away with myself, cormni tting 

suicide, different ways. 

Well, has that happened seldom or often?---

A few times. You know, when you feel very down, very down, 

then you do not feel t her e is any point in car r ying on , 

and you sort of feel why carry on. 

Well now, you said it happened a few times, 

tha t you hav e f elt t ha t way?-Ja. 

And you hav e said in di f f erent ways. What 30 

sort of ways?--Ag, I can remember quite recently, it must 
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be, well, sometime in the past nine months or so, I 

can remember feeling that ••• I read about an American who 

had driven over a edge of a bridge, and I thought that 

just by driving a oar into•eooff the edge of a bridge or 

into a wall or something; a parked lorry or something, 

especially a light oar like a Volkswagen - I have got a 

Volkswagen. That if you drove a Volkswagen into some­

thing heavy, something very solid, or off the edge of a 

bridge, that that would be a way of committing suicide, 

but it struck me as being a very sort of messy and nasty 10 

way, and you might just torture yourself, not kill yourselfe 

BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS: Have you ever tried to 
. . 

commit suicide Mr. Harris?---I have never tried to commit 

suicide, I have ••• once ••• a few times at Maraisburg, I went 

up to the station early and I stood there, and there was 

a special train, I looked it up. Maraisburg is a station 

near Florida, we were staying there at the time, I was 

about .Std. 8, 7-8. You know I used to catch a certain 

train, so I looked up a fast train before that train, and 

went up and I stood very near. Vfuen it came through I f elt 20 

sort of bad, sort of on edge~ 
EXAMINATION BY MR. PHILIPS ( COW~INl~D): 

So, what do you meru1 w en you say you felt 

bad Mr. Harris, did you associate anything with this train, 

or any idea ••• ?-Yes, the idea was that I woul d jump in 

f ront of that train, 

Well then, why do you not say so?---I am 

sorry, I thought I said soc 

You see 1 t he Court wants to know what you 

really felt?---Yes, No, I ~1 sorry. 

You must not ask t hem to dr aw inferences. Now 30 

you have t old us now about your idea of a Volkswagen, and 
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you have told us about the train• Is there any other, 

instances that you can recall that you can tell his lord­

ship about that occurred to you as possibilitios?---A 

couP£ of times when I was in detention, and once just a 

little before that, I remember thinking. I could not 

get to sleep once on one of these occasions, and I remember 

thinking ••• I remember imagining a little ••• you know on 

desks you sometimes see a little square or rectangle with 

a button in it, and I remember wishing and imagining that 

if I had a button like that ••• I can remember visualising 10 

it very, very clearly, I visualised that it was a sort 

of dark 1 a sort of marroon/brown, well dark brown you can 

say, dark brown with a little button in it, a little 

yellow plastic button in it, and I remember thinking that 

if you had a button like that ••• I mean this is not real, 

it is just what I thought, and if you could press it and , 

just be gone. I felt sometimes I wished I ha d a button 

like that. I remember I told, this is Dr. McMillan, 

I told Dr. McMillan about that. 

Was there ever an occasion, when you were at 20 

Eikenhoff, the farm- will you tell his lordship what 

occu.rred on such an occasi on?--We had ••• my aunt had 

a little farm, a small holding , a few acres, and we used 

to go out there quite of ten, and we lived out there at 

one stage , and we visit ed there quite often , and I re~ 

member thinking of a way to kill myself ••• thinking that 

a good way to kill myself would be to jump off the wind­

mill. You know, the or dinary windmill with the metal 
• 

f rame and a ladder going up, and I climbed up a litt le 

bit, and quite a few t~1es, it had a little swimming 30 

bath t hing at the f oot, it was a little irrigation dam 
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really, but we used to swim in it sometimes. I used to 

go over there and swim and then go over there as though 

I was going to swim and then just hang around there, and I 

felt ••• you know, you feel that you had been pushed out of 

the world, that· you know, you can divide the world into 

people who are for you and against you, and sometimes you 

feel that they were against you. It was just that feeling. 

BY J.SSESSOR MR. VM DER MERWE TO WITl\lESSa Were people, 
- .• ...;;;,;;=;..;..;..;;;;.....;;;;..;;...-:.;...=.,;.....;;;;;.=...;.. 

in fact, against you?---People had been against me, yes. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

Mr. Harris, did you ever read a series of 

books for boys called the Willirun Books?---Ja, yes I read 

practically all the William books. 

Now, did anything in those books ever suggest 

anything to you?---They were quite important to me, the 

William Books. I used to imagine I was William, and that 

was quite fun doing that$' and there was something ••• I 

mear.~., I know now th~t the William Books were written in 

about •• ., in the twenties or thirties, but you know how 

10 

it is when you are small and you are reading a book, you 20 

just sort of ••• it has net got any time, it is where you 

are and when you are~ and I got the impression that, 

there was a character in one of the William Books, he 

was fat and I was fat, and everybody poked fun at him. 

I thought that this was me, you know. It is R:! .cbp~ 

Crompton. It is the writer, it is a woman- Richmar 

Crompton, had somehow modelled this character, I forget 

his name, had modelled this character on me, because 

it all seeme d so, it seemed t o f i t , except that he was 

rich and we were not rich, but apart from that, it seened 

to fit perfectly, absolutely perfect ly. 

Were you a fat boy?---Ja. 

30 
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And what was your attitude to forms of phy­

sical violence?---I got a bit bullied and I bated it, and 

they had,,.at Rosebank they had a whole lot of trees on 

one side of the playground. They had been chopped down 

now, they had put tennis courts, and they had •• ,most of 

the boys in the upper classes, Standard 5 and 4 ••• when I 

went there I was in Standard 4, most of the boys in 4 and 

5, they formed gangs. You know how it is, you have the 

blues and the reds or the ••• whatever it is, and I was 

not in any of these gangs, because I did not know them lC 

very well, and sometimes they used to rush round and grab 

somebody and hold him agai nst a tree, and then pull. 

his hair out or something. That happened to me sometimes. 

I hated it. On Hi gh School too, I ha ted it. 

Did you t ake these things calmly? (iu.c stions 

of violence to others, did you take them cal~ly or emo­

tionally?---I do not thi~~ ••• I am not a very,.,I do not 

t ake things very calmly I am af raid, I tend to get annoyed 

or whatever it is. I did not take these thing s very calmly , 

~ASSESSOR MR. HART 10 WITNESS& Did you fight back?--- 20 

Sometimes , but you know, there would be a few of them, 

and t hey would get hold of you and do s omethi ng to you. 

~INATION BY MR, PHILIPS (CONTINUED): 

Did you i ndulge in physical violence your­

self at all?--- I t made me ••• I bated i t. I knew my mother 

did not like it at all. I.,.once or t wice, when we were 

living at Rosebank , I cannot remember t his clearly -

there was a bloke on the other side of t he r oad. There 

was l ike two stree t s f ormi ng a v ee, and he l i v ed on t he 

island, and we lived i n Bacer Street, i t was over the 30 

r oad, and this bloke and I had .. , we were small , about 5 
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or 6, we ••• once or twice we had fights, and I know my 

mother would not let me see him again. It was horDble 

and it was brutal and barbaric. 

What was your reaction to the ill-treatment 

of animals?--It used to make me sick. I once tried to 

stop some cats that were fighting - I have still got the 

scars. You know, even when they were fighting, or ••• I 

hated people who hit animals. I used to sometimes find 

natives who would get hold of an animal, and just for 

fun they ••• I once saw a dog with something tied on its l.C 

tail~ It was lousy. 

You referred to your mother Mr& Harris?---Jao 

What was your relationship with your mother? 

---Very good, very close. 

Did you pay much regard to her opinions and 

views?--Ja. 

Did she pay much regard to your opinions?---

I think so, I mean, you see my father was a commerci al 

traveller, he used to travel for Joe ( ?) (Witne ss upset, 

cannot hear last part of name), and he went away mainly, 20 

for long trips to the Western Transvaal and Bechuana-

land and g_ui te far awa;y, and I was with my mother all 

the time, and I think we feel alike and we are the smne 

sort of person . T have always fel t that, and I sort 

of felt that there is a particular closeness between 

her and me. You might say my s i ster is like tha t with 

my f ather, but I felt that very much vdth my mother , 

(Witness is extremely upset) . 

Now, Mr. Harris you mentioned too in your 

evidence this morning , that you had a polio attack a t 30 

one time?--Ja . 
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When was that?--I was second year univer­

sity in 1956. 

What effeot did this attack have on you, 

at the time - physical effects?---I was paralysed. I 

do not know for how long, for a few days, a couple of 

weeks 1 I was almost entirely parao•cmy lower part was 

para ••• almost entirely paralysed, not my feet, I could 

always move my toes, but my legs were, and then after 

that I had a lot pf physiotErapy, and my left leg got 

better. It is still not 100%, it is about 70% or 80%. 

It is shorter, and this big muscle at the back, they 

call it the , is shrunkena 

Now, did this have any effect on you men­

tally?---Well, you see this was right at the beginning 

of the University term of 1956, the University year, and 

afterwards I found that when I went.aawhen I tried to go 

back to University, after a month or so, it did not 

work, because any little fright or dif ficulty would make 

me feel very upset, and then I would feele.~I would start 

lC 

crying, and I would feel I had to get outside, because 20 

I hated having a roof over me ~ any roof over me, and my 

jaw would sort of go opent and I could not control it, 

my jaw going open, and obviously I could not go to lec-

tures or • I remember once , I was 

on a wit h her, and it just happGneu . You know oo•• 

you .. oi could not really do anyth::Lng about it:~ so the 

doctor said I should go away <J 

You are telling us t hat wha t u s ed t o happen 

was that you would start weeping?~·-,Ye s., 

And that you wou.ld get some s ort of a 30 

clos t r ophobi c fe eling - is t hat it?L ... --Ye s l pa r t icularly 
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with something over me. I did not want anything over me. 

Yes~ and you say that there was some peculiar 

motion· of your jaw, that it opened?---Yes~ it sort of 

went open.· 

Were you unable to close it?---Yes, I used 

to have to fight to close it • 
. 

And did this happen seldom or frequently, 

after you had the polio?---Qh 1 it happened a ha ••• three 

times a day. A lot, it gradually declined you know. The 

spaces between, but it happened a heck of a lot. That 10 

is why I could noto •• I mean, if it only happened occasio­

nally, it would not have been so bad, but I remember it 

happened in the traj_n quite a lot. Then ••• then Dr .. 

Jacobson said that I had to go away, so I went away for 

about 6 weeks I think, to the coast. 

And after your return, did you go back to 

University?---I went back after the half-year, about 

August when it started again. 

Yes, was there any improvement?---It got 

better, it did not happen so often. 

Has it happened since then?---Ja, it has hap­

pened a few times, but much further apart you know - 6 

months, three months aparto 

Does it still happen?-Yes, yes. 

When was the last time that this happened to 

you?-On Tuesday, they took me outside , and I had some 

cold water. If I wash my faceS' it always helps. 

They took you outside from this Court?---Ja. 

Was that af ter the Court had adjourned?---

20 

No, it was just before, when"' •• no, there vvas a pause, .30 

there was a sort of a pause. Mr~ van Rensburg knows. 
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Well now, you have said Mr .. Harris, that you 

always had the feeling that there were people who were 

against you? •••••• 

BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS& May l just ask - what 

happened to your examinations in 1956 Mr. Harris? Did 

you fail or did you pass?---I managed to get through. I 

had help from the lecturers, they were very decent, and 

notes from the other students& 

What year was that? Your second year B.A.? 

---Yes. 10 

And you passed?---Jlud I had easy subjects 

luckily, and I was very lucky, because I spotted 

Sosiolog;y'j l left out half the years work, and I was very 

J.ucky~ because I spotted Sosiology, I left out half the 

years work, and it worked fine. 

EXAMINATION BY MR. PHILIJ?S (CONTINUED): 

Now, on the subject that you have mentioned 

of people being against you 1 would you give his lordship 

examples of people whom you have believed to be against 

you, whether they were or not?--Well, on various •• ewhen 20 

teaching you know (long pauge) I can think of a few people 

who have been against me. 

Well, can you mention some?---Well, when I 

taught at that Indian schook, there was an Indian bloke, 

Ebrahim his nrune was, and there was a white chap Prinsloo. 

YcQ must understand, it is not that I felt anything 

nasty against them, they were just - well Prinsloo 

was a crazy sort of bloke anyway~ He did not worry me 

very nn-1-ch. Ebfahim was just a bit of a snake. I was 

quite friendly with him at one stage, and then I took 30 

him to a meetj ng orre, twiceo He and I once organised 

a meeting tog3tiher 1 and then I once tqok him to a meeting? 
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out at a hall in Coronationville, and then he was ••• and 

then K could feel that he was nasty• 

Were there any other people at any of tho 

other schools that you taught at, who you believed to be 
. . 

against you and hostile to you?---Well, at Randfontein 

everybody was very nice. I liked it at Randfontein. 

Any of your principals that you regarded 

as being hostile to you?---My first school I taught. The 

very first school I taught at was Hyde Park near Rose-

bank, and the headmaster there was a chapo •• a bloke I 10 

think called Crossley. At first I liked him and he liked 

me, I am sure. I had a few discussions. He was a very, 

what you might say, rigid bloke. He had been in the 

air force, he had been a colonel.".a commandant in the 
force 

aiv, and he got to dislike me, I do not know why. 

Was that what you believed'?---Ja, I mean ••• 

I mean he gave me some lousy classes, bad classes. You 

know when you have got •••• I was teaching English and 

French, mainly English, about 50-50 English and French, 

and he gave me some o£ the worst English classes, the 20 

wors t English classes. He gave me 7E and it wa s a ter rible 

class, and I knew that he was getting his own back. 

Mr. Harris, have you ever felt that a pro­

minent clergyman in Johannesbur g, was r eferr ing to you 

in a hostile way?---Yes. 

Vfuo?---Not actually talking about me, but 

you know, I am not areligiou s porson 1 jus t out of in­

terest I always read his column in t he Mail~ Rev. Web ... , 

J.B. Webb, and I have only seen him once., He taught at 

school when I was there once, t o do a lecture when I 30 

was a pupil at J?arktown , but Yvebb was o • ., he writes this 
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article, and he always writes ~uite interestingly in the 

Mail~ · Last Saturday I remember it was about why is there 

suffering in the world. I read it pretty regularly; and 

I reme·mber once he had an article on people who sort of 

upset things. I suppose this would be, I do not know, 

about the end of last year, roughly, I am not sure, and 

he said some people go round causing upsets, sUrring up 

trouble, and that was about the time of the SANROC busi­

ness, and I think he was thinking of me.. You know, it 

was so appropriate, I knew some people had said that what 10 

I had done in SANROC had stirred up trouble, and just 

one.,. two ., three, in se~uence he wrote his article •• , •• 

BY THE COURT TO MR. PHILIPS! Are you not going rather 

far afield Mr~ Philips?---My lord, I am eliciting some 

evidence in the hope that your lordship, will at a later 

stage, have expert evidence who will endeavour to inter-

pret this to your lordship. I shall try to keep it within 

bounds if I can. 

EliMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

Mr. Harris, did you ever read any articles 2C 

in magazines, which you believed were directed at you?--­

Well~ not really in articles. You know this Magazine 

Personality, it used to be called the Outspan. I do not 

read it regularly, but I pick up a copy sometimes. I 

picked up one, it was in the dentist's waitingroom, I 

think, or in a shop, and I just paged through it. There 

was an article on, you know, ~uestions on rating your-

self, or how do you rate your husband - something like 

that" How do you rate yourself as a husband, or how.,. • • 

yes, like tha·t, and I did not work through it, I did not J.:":; 

work it out, I did not go through it to fill in the blanks: 
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but I read what the solution is; and I looked at the 

different categories, and you know there was no name 

to this thing. I could recognise from terms of phrase 

md so on, that the second last category, not the very 

worst, but the s·econd last category, had obviously been 

written with me in mind, and I knew there had been a 

couple of blokes at University with me, and ••• who had 

become journalists, and I presumed that one of them had 

written this, because I had not liked them particularly. 

No, one was at school with me, one was. at University with 10 

me. 

Now Mr. Harris, did you ever have any large 

scale ambitions, did you ever imagine yourself ih lofty 

positions?---~ell, I think everybody has times when he 

SIDrt of pretends and thinks about possibilities of being 

very important, rising to very Dnportant positions. 

Well, what sort of ideas did you have, the 

positions you might rise to?-Well, you never know. I 

mean I was teaching and sometimes I would see something 

that was wrong in teaching, in the organisation of the 20 

school or something like that, and I used to think that I 

wished I were in a position to do something about i t , and 

I thought well, who knows, one day I might be the Minister 

of Education and if I were Minis ter of Educationf then I 

thought exactly what I would do. 

Did you ever have ambitions or notions that 

you might become any other kind of Cabinet Minister?--­

~ell, it struck me that the foysi~Blicy of South Africa 

was very important, and that if one ••• that this is some-

thing I might sort of head for, as it were, because I 30 

spoke French, and I thought I was int elligent , and in 
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this way I thought that a position in the foreign minis­

try could sort of in some circumstanc EE, sort of take me 

to the top, and I once met the under minister, and talked 

to him ••• from another country, and talked to him for a 

short while and I thought, here is this bloke he is quite 

nice, but I mean I am sure I could do his job as well as 

he could. 

Well, did you ever have any greater ambition, 

even that being foreign minister?---Well you know, this 

is just day-dreaming. 

Yes?~I mean I have had day-dreams about ••• 

well, sometimes my thoughts would say you cannot do this. 

I had day-dreams of being prime minister, you know, you 

never know, it works out. Look at Mr. Wilson, when he 

was small, I read it in the paper just the other day, when 

he was small they photographed him outside No. 10, Dow­

ning Street, and now he is Prime Minister. You never know. 

Did you day-dream much?-Ja, you know at 

odd times, to pass the time, waiting for a bus or a train, 

or •••• 

Well, would you say that you did it seldom 

or often, or average?---No, quite a lot, quite a lot. 

Now, I think you have already told his lord­

ship, generally sp eaking , do you remain of t he same con­

sistent mood, or do you have swings up and down?---No, 

I go up and down. I mean most of the time, I would say 

probably ••• I do not know, I am either up or I am down. 

I mean, I know whether I am up or whether I am down 

usually. 

10 

20 

And how long do t hese periods las t a t the 30 

one end or the other of the s cal e?- --Well , down periods I 
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can feel depressed for anything up to a week or twoj 

sort of generally feeling depressed. Imn feel very de­

pressed for much shorter periods, mostly half an hour or 

an hour or a little bit more even, shorter than the long 

downs. 

Do you take anything when you are in a mood 

of depression?-Well, I know what you are thinking of , 

in ••• when I was marking some exams once, somebody sugges­

ted that things called Rittelin(?) were very good, to 

sort of keep you cheerful, and this was, I can remember lC 

exactly when it was, it was the end of 1960, and since 

then I have ••• I mean there is no point in being depressed 

if you can stop it, and sometimes I took these things. 

BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS& Do they help you'?--Yes, 

they do not last very long. They usually last about a 

couple of hours, 2, .:3, 4 hours. .Also sometimes when I 

feel very depressed., I make some very strong Ed!'Ee and 

go outside, and going outside helps.· •• usually helps. 

EX..AMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED): 

Now, at the other end of this swing mood that 20 

you speak of'?---Ja. 

What do you experience'?---Oh, I feel very 

happy. Quite often I feel happy for a few days or for a 

couple of weeks, and then sometimes I have a terrific 

surge •• ·.I have a terrific surge in the .~. well, I feel 

very, very, happy. It might last 30 second s , half a 

minute) or a bit longer , but then I f eel very, very 

happy. I wish I had more of these ••• these just catch 

you up and you feel very happy. You feel very ••.•• 

How often does that happen to you'?-Qui te 

of ten. It might average once every few days, once every 
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week• Jat it sort of comes.,.there will be a time when I 

au feeling cheerful' I feel cheerful for a couple of weeks, 
4 

and in that period I might feel very cheerful for/times 

or 6 times. 

And are you able to give us any examples of 

hat? Of it having happened to you at all recently?--­

Feeling very happy? 

Yes, this exceptional degree of happiness 

that you speak of?---I felt happy quite a few times in 

dQtention - not at the beginning, not for the first week 10 

or week and a half, but then I had this broken jaw, and 

that made me feel ••• that was painful and unpleasant, 

after that I felt reasonably happy and quire a few times, 

I felt very happy. I mean, ••••• 

Is this related in any way to the experience 

you have des~ribed to his lordship, that you underwent 

while you were at the station?---I do not know quite what 

you mean by related - it is the same sort of thing. 

Is it the same sort of thing?---But that was 

exceptionally strong. You might say that was sort of, 2G 

hat was in proportion to the ordinary happiness. The way 

the ordinary happiness is, to feeling fairly happy. 

Do you ever find that you get very angry?--­

I do not like doing it, but it happens. 

Yes, but I want you to tell us when it 

happens, how of ten it happens, and on what sort of occa­

sions as it happened?---It happens quite a lot with my 

wif e. I just feel that I am going to be pretty nasty. 

I t i s a horrible f eeling because , I mean it hur ts her a 

lot, it makes her cry, and it is lousy, and it is not 30 

f air, because I pick things. You know, sitting in the 
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car, quite often, she does not drive, and she is sitting 

next to m?, and I am trying to look to see if there is 

any traffic coming from that side, and she seems to be ••• 

and then I say to her sort of 11 Why are you on the sida 
"' like that", . or "Why are you rocking to and fro to get in 

'"' '"' my way, why do you not sit on the ; aide, over to the sidettt 

and then I say really nasty things to her, make her cry, 

and then say . "Why do you not stop crying". It is not niceo 
.... 
Well,. are t hese rages that you described in 

connection with your wife, are they based upon substantial 

grounds, or are they not?--No, they ••• they • .,.you see, I 

remember one thing quite often, I ••• she cooks very well, 

she is a very good cook.. She is a very good cook,. and she 

cooks things just the way I like them, and then sometimes 

I just get the hell in and then I just look f or something 

to criticise and then criticise, and then ••• I usually 

do not shout at her, I just say nasty things to her, and 

then quietly, and it is worse that way, because it hurts 

her a lot you know, and she ••• and then she cries, and 

then ••• and then ••• it is lousy. 

BY ~SSESSOR MR. HART TO WITNESS: Did you eger strike her 

Mr. Ha.rris1___.I would not hit my wife - no. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTINUED)& 

Are these instances that you have been giving 

us of t hese rages with your wife , are t hey during periods 

of depression or elation?-It is when I am down, and I 

am feeling depressed. You know, I just sort of ••• It 

will not go away, perhaps I wo uld take a Rittelen or 

take a couple of Rittelin, and then have some coffee, 

, ,. 

and it does not go away, and then the next day it is ~r 

still ther e a gain. 
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When you are in one of these moods of de­

pression, what sort of things do you think about? What 

sort of things concern you?---Ag, I just think of the 

things that can go wrong. I mean, my mother was very sick 

this year, and that is something ·that I worry about, when 

I am depressed, and I thought I might lose my job at 

Damelin, and you see, my wife could not work because she 

was pregnant this year, and round-about just before Easter, 

just before the Easter holidays, they had those exams 

and so on, and they said that they had a big staff 

turnover, and that I might have to leave. Many people •••• 

several people would probably leave, and I might have 

to leave. Afterwards they said I was alright, at the 

time. You know, I mean, I just sort of look on the ••• 

you might say the negative side. 

On these occasions, do you regard yourself 

as a successful or an unsuccessful person, a success or 

afailure?---Ag, I think of everything that has gone wrong ~ 

I did not finish that Engineering course, and I did not 

get a first, even though I very much wanted one in 

philosophy, and I did not finish that ••• oh, a lot of 

things tha t I can think of . A lot of, sort of unsuccessf ul 

things, and I •••• it is ••• there is no point in thinking 

about them, regret does not get you anywhere, thinking 

about t he pas t do es not get you anywhere , but t hat is 

all I think about. 

Now, you mentioned that your mother was not 

well this year?--Ja . 

What was t he na ture of her illness?-I do 

10 

20 

not know sort of medically, but I can tell you what I 30 

saw. She t aught last year , and then the end of the year 
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that job ended, and then the beginning of this year there 

was a period of a few weeks that she could not get a job. 

She got a job, and then she went to this private school. 

She found she had to give it up, because she was getting 

terribly depressed, bur.sting into tears in the classroom 

and feeling terrible. 

BY THE COURT TO WITNESSa How old is she now?---She is 

about 60 1 and then she had to leave that job~ It was a 

pity because it was a nice headmaster; and then she left 

that job and then she went too,.she got a.."lo ther job at 

the end of the first term. Right at the e nd of the first 

term, Mari tz Brothers at Observato"!."Y: I remember, and 

something happened. She said she would just get it 

under ct•?:'l.trol, and she would feel b etter by herself., 

She would not go to a doctor, and then eventually she 

went and the doctor said he wcU::d give hl.r things - vita-

min injections, and she said she was feeling better, but 

she did not look so hot to n: -:: 1 and then she got the se-

cond job, and during the s3oc:rcd. job 9 the saiTI.e thing 

happened. Just as bad as bc::ore; vvcrso., They were li- 20 

ving in a flat then~,~ I wcu2_d go up to the flat, and she 

would be sitting there. ~ ., juG t sitting there crying f oi ; no 

reason, and the dootoro .~ .-:I fc:~ prct~,y annoy;;.d 7 because 

the doctor was •• ~.~I thought he was me ssing around. I 

mean if he hears about th i s 1 I do net r.10an anyt hing 

personal because he is avery Lice bloke , but I thought 

that he was not looking a£te~ her properly~.~ So she ••• 

eventually my father and my s iste.r vvent to see the 

doctor 1 and they said how wo r ried they were too, be-

cause I had been nagging away a t h l.m7 and I went to 30 

s ee the doctor and he s c. id m:r moth0::- mu s -!i have more 
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treatment, and she went to see a psychiatrist in Rosebank. 

Do you know the name of psychiatrist?--No, I 

do not know his name, but I can tell you which firm it is 

with, because I once taught the daughter of one of his 

partners. He is a partner of Dr. Veldman. I once taught 

Dr. Veldman's daughter. 

Yes, very well ••• It is, in fact, Dr. Jeffrey. 

Dr. Jeffrey will be called as a witness. So, she was 

taken to Dr • . t.Teffrey as a patient?--Yes .. 

And he treated her?---Yes~ 

Then, apart from your mother and this illness 

fuat you have spoken of, you have another close relation, 

and I want you please not to say what relationship this 

person bears to you. I would just like you to tell his 

lordship if you know anything about that person~s illnesses, 

afflictions?--Well, when that person was 7 this I do not 

remember, this I have been told, when that person was 

young, that person had to lca7e his job, because he went 

through a period of great depression, and a while after 

10 

this that person, I do not remembe.1.~ that 7 this was told 20 

me, and then quite recentl y? two years ago I suppose, 18 

months ago, this person alsc had a period of very great 

depression which is quite unlike this person, because 

this person is usually very in control of things, very 

on top of the world, bossy ab nost , and this person went 

overseas and came back, and the whole time the whole trip 1 

this person was very sad, very depressgd 1 saw doctors 

overseas and then eventually this person ••• we went t o 

visit this person at a place in Johannesburg called 

11 Rusoord 11 where this person wa s bei ng ireatedo 

Now., was this person al so in the hands of 

a psychiatrist?---I "'.hink i -t was J oppe ac t ually , I re-
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member the name. 

Yes, Dr. Jeppe who will give evidence in re­

gard to that as well • . 

Has your mother got a sister?---Ja 1 she had 

about ten. 

I am speaking of a sister cailed Faith?---Yes~ 

Now, can you tell us anything about ••• is she 

still alive?---No 1 she died about five years ago. 

I think it is a little longer, but at all 

events, what do you know about her before she died?-Well~l.C:· 

she used to feel that everybody was against her. She felt 

that natives, Afrioans,were against her. She was house­

keeper at a place called Keller Court, and I used to 

visit her there after school sometimes, because my school 

was quite near her. I liked her, and she hired a detec-

tive to follow her around to hear about these natives. 

She said ••• she came from Natal, and they were a lot there, 

and she said that the ones from Natal had a grudge against 

her, and therefore, they were going to do something to 

her here. 

Do you know whether this was a casual feeling 

that she had, or did she hold this belief ••• ?---I think 

~he believed it. I think she went as far as hiring a 

detective, which was very drama:fiic to me. That was 

the first time I had ever heard of a person that I 

knew hiring a detective. I can remember it very clearlyo 

So far as you are aware, did she ever 

recover f r om this condition bef or e she died?---No, she 

still believed it when she died, I think., 

Do you know whether she had any psychiatric 

treatment bef ore she died?---I do not know <~ 
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Evidence Will be led about that case as well 

my lord. 

Now lYir. Harris, in connection with your mother 

and this close relationship that you have spoken of?~--Ja. 

Have you ever heard any voices, seen any 

visions?---Well, you know, this is a controversial subject; 

but it is scientifically proven that ••• you know, tele­

pathy, Dr. Rhein and North-Western University I think it 

was, some University in America started it ••• started doing 

it scientifically, and there has been a lot since. 
\ 

A lot of doing what?---Testing telepathy. 

Carrying out scientific tests for telepathy, and it has 

pretty well proved tele~athy and precognition - are pretty 

well proved. Knowing something before it is going to 

happen, and one of the things says is that he said and 

that other people have said, is that when ••• you have got 

a much better chance of keeping contact, making contact 

with somebody if, in the first place, there is a close 

relationship between you, and do you remember there were 

some people out here, some Australians ••••• 

Well Mr. Harris, what experiences have you 

had in that regard?---Well, I have had ••• with my mother 

I have had this sort of experience. It is g_uite a commoll 

thing, I mean with g_uite a few people, that I have seen 

her ••• well, at firs t i t j ust used to be, bef ore i t go t 

a bit better, it used to be just a feeling that she 
, 

was near me, and then sometimes ••• I found that it was 

a feeling , and t hen I f elt she was there , and I knew s he 

was ••• she was contacting me. Quite a lot at home, I 

used to see her around, and she used to be saying nice 30 

thing s o 
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So, did you actually see something that you 

took to be your mother?---Well, you see, it sort of a 

projection of her you could say. 

Yes, and did you hear her voice?--Yes, she 

said nice things. 

Has this happened to you often?---Ja. 

Does it still happen to you?---Yes. 

Has it happened in regard to any other people? 

-Very little. It happened once or twice with my father, 

and just once with my wife. 

When did these experiences first start - are 

you able to tell us that?---Well, they sort of got more 

definite, but you might say ••• I do not know some years, 

a couple of years, I do not know, but they have got 

clearer lately, with practice. 

BY ASSESSOR MR. §ART TO WITNESSz What do you mean when 

you say with practice?--Well, you see it is like this -

if two people who have established a sort of rapor like 

that, then the more it functions, the better it functions. 

How can I put it to you----

Is your mother co-operating in these experie­

nces?---No, I did not talk to her about it. She ••• she is 

against things like this. 

Did you tell her about this?---I said things 

that I thought she would unders tand, and then I thought 

me did understahd. Do you knovv what I mean - I mean I 

would say it was nice last night, and she would say yes, 

and I would know t~at she knew t hat I knew. Do you see 

what I mean. 

1(. 

20 

Was she having similar experiences to the 30 

ones you were having?---No, it wa s you see ••• because, you 
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see, you know ••• it is because she~ •• I thought, because •• 3 

it is a maternal thing. Your mother wants to look after 

you and so she says nice things to you ? and sometimes he 

is thinking the nice things, and sh e does not sort of ••• 

she is not . trying to contact you, she is not trying to 

contact you, it is just that she is thinking about you , 

and she says something nice, and she thinks something 

nice and it comes through to youo You see. 

Now Mr. Harris, have you eve::r found your- l U 

2elf having a perspective of the wor~which appears to 

be different from that of other p'3ople?-~-I think this 

i se?oa lot of photographers ••• I have done a lot of pho-

tography, I can pat it that way-'11 c." 

Well 7 what do yo-~l me3.n by that?--It is 

l ., I t "t . ' ~ ,l "t . l'k l k' _._ J:.r:: e 1 can pu J. J.n a nu-c;: . ...:. ·L ... , J. J.s J. e oo J.ng 

through a long fo ~etl length l 8:lse, r elatively the dis-

tances between obj oc ts wh:i.cl-.,. J.re p:::c:portJ.o:r:.ately shrunk" 

I mean, say thera is t he ed.g a ~1e::ce of the desk, and there 

is that glass ther9 1 and them .;here i s a water bottle <::: ,. 

tho other side - whsn t h:Ls hcppe~'1.sr :i.f you look at it, the y 

all seem nearer each other, d~ v ery· good exarJJ.ple which 

occurred to moo If you go :::o bj sccope and you see a 

cricket rna tch being _f,rO j ::::c t ed'i :: creened ., and you look 

down the length of the pitch , over t he bo·ivle:c 1 s shoulder 

say~ through the camera, a.·1c1 you s ee the batsman running 

for 22 yards , then you C ' .:r. see him taking s ep arate steps~ 

and that s eems r1uch shor t ' r J...ike tb.a t 9 but if you squeez e 

your eyes ••• I fin.rl that ,_.f.' I sc;_U.JJe ze my eyes together, 

close them for a little .. • -+-o_ , a f ew s e ccnd.si it goes awayo 

Du you eYel 1 a -e any uc.usua.1. experiences when 
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lying down?---Well, I think this might be connected with 

my sense of balance. I get the impression that the room 

is on its side. You know, I mean, yes, that the furniture 

is on a wall, that you are lying on a wall, like being on 

~ bunk against a wall, and that the actual wall is the 

floor, but again, it goes away very easily, if you go up 

the blankets for a few seoonds, and •• o. 
In the month of July Mr. Harris 7 are you 

able to tell us whethert in your normal activities, whsthc~ 

there was anythihg particular? remarkabJ_e about the sort lO 

of things that you did, that you found you had done, 

I am talking now about the early part of July?---It was a 

holiday month, July, so in that way it was an unusual 

monthr-

Was there anything ycu did? You have told 

us that on two occasions you had scraped your chromium on 

your Volkswagen nK coroa r?·---,Yes. 

Agaj.nst what had. you scraped i t ·?--oh, that 

was the side of the road, the kerb. 

And how did that come about?--I was driving, ?0 

I misjudged distances i n dr iv:..ng;. You see, I came home 

at night from town a couple of time s~ Once I can show 

you the ~ot in Discovery~ I can remembe.r that, I was 

driving along , and I hit the s tormwater dra in. I lost 

the hubcap and scraped the crhomium1 and then I bought 

another crhomium from OoJ. Motors, and put it on. It 

costs just over R3 1 and then a few days later I went 

and did amost exactly the s am 1 thiYl_g somewhere else, 

I do not remember where thoug J. Thi s crhomiu.m strip 

along the side of t he s ide. 30 

BY ASSESSOR MR . H.A.RT TO WI TID fS ~ Do you tak e a drink a t -" ' ' .. ~.,.. ____ .... ._.. .... ""'!-------

all Mr. Harris?---Very littl 1o I .like light wine, this 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



-349- F.J. HARRIS. ., 

Lieberstein and things like that, and Port. 

Had either of the~a ocdasions happ~ned after 

you had been out to dinner and had a drink or anything 

like that?---No, I remember ••• I remember on the occasion 

of the stromwater drain, I remember thinking it was just.-•• 

just how pointless it was that it happenede It just 

damaged the car. I think I got a second-hand hubcap and 

bought the strip along the side, but it just cost me about 

R5 or R6 for absolutely nothing. 

EX.AMINi~TION BY MR. PHILIPS ( CONTINUEDJ._s 

In that month of July, what was the financial 

position of your household - were you well off or other-

wise?---We were not well offo When we were both working 

it was quite good, but when I was ••• just I was working , 

my wife was pregnant again, it was pretty close. .Actually 

we worked out that the salary I had at one stage, it was 

not ••• it was just enough to meet every basic expense, 

with nothing over for buying clothes or anything, and then 

I got a rise, and then it was a bit better, but it was 

10 

not ••• it was very stickya We were trying not to spend• 20 

~\nd when things were as close as this' as 

you say they were, were you yourself looking after the 

pennies, were you behaving economically?----Well, that 

was something •• that was a bit of friction between myself 

md my wife. I would sey that maybe I am not so wonder­

ful at budgeting and so on1 but she thinks that she is 

moreu.I think she is better at it than I am. 

Yes well, that is not what I aske d you. I · 

just want to know whethe r , during this month of July, 

you personally, were behaving economically? Do you know? 3C 

Are you able to say?--I do not recolledt ••• we had a couple 
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of squabbles. I bought a big Rayback torch, I remember. 

It was a very nice one that I had wanted to have; and I 

bought new shock absorbers for the car. Not that it 

really nEBied ••.• it was a new car, but these were better 

shock absorbers than the manufacturer fitted, and I 

thought it was very reasonable, but she was not quite so 

happy. 

Were you able to afford to buy the books which 

you needed for your studies?--I had trouble buying them. 

I did not buy the books, because I c0u.l.d not afford them. 10 

Did you buy any other books?---There was a 

second-hand bookshop and I bought things there sometimes, 

light books. 

Just this Mr .. Harris, you have told us about 

the period of very intense elation which you experienced 

while sitting on the ben ch at the station. Did you have 

my such periods of intense ela tion bofore that date?---

I often felt pretty elated, but never as elated as that. 

I think I said that that i s the sort of more extreme, 

sort of like more extreme version of the very happy periods 2C 

that I fel t ·c 

Yes, apart from experiences as intense as 

the one that you experienced on t he station?---Yes~ 

Did you have other experi ences of a high 

degree of elation?---Yes& 

And I am speaking now of cour se , before 

the period of the s tation , an a of your detention?---Yes ~ 

Oh yes, yes, I see wha t you moan - yes. 

Is the ans~ er yo2?--Yes ,. 

You did have such exper·i enoes?---Driving . o • ., 30 

Are you ab~e to give us any instances of that? 
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---I mean1 driving for example. I think it happened more 

than once. I can remember ouo particular occasion when I 

went whizzing round a corner, in the foot of Hurst Hill it 

was 1 and from there for a few miles, I just felt a part of 

the car, it went so beautifully. It just ran so perfectly, 

smoothly and it was very good~ I can •• e. 
Oan you recall any ot~er instances, that 

you are able to tell the Court about?---Ja. Sometimes in 

the mornings, walking up to the station, I walked up by 

myself to the station, I thought ••• I had had periods like .lO 

this, just walking along the road$ •• I mean, you know you 

feel very ••• you feel elated, it is a very fine morning 

and for half a minute or a minute you walk past a house, 

two houses and you feel very good. Sometimes the people, 

say in teaching,. sometimes it is pretty boring, but I have 

had a quarter of a period, when you know that you are 

making contact. You are trying to get a certain point 

across, trying to explain what happened or whatever it is: 

and it really works beautifully. It just goes across, and 

you feel you and the pupils had joined - it is beautiful, 2C 

MR. PHILIPS a No further questions. 

CROSS-EXAMINA TION BY MR & MOODIE 1 
-·~ 

All that you have told the Court today, did 

you tell that to the Psychiatrist who examined you?---I 

do not know that I t old him everything. 

Waat have you omitted?---Do you mean what 

did I say today that I did not tell him bef ore? I cannot 

remember exact examples . He saw me three times, and he 

has asked me most of this. 

Questions were asked, and you gave the ans- 30 

wers?-Yes:· he questioned me . 
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And were you told the significance of the 

questions, of the examination in general?---Oh , he asked 

a million qu~stionse 

Were you told the signi f icance of the exami-

nation?---No. 

Do you know today what the signif icance what 

of the examination was?---Well, the l awyer said to me that 

it was necessary for me to have an examination like this, 

to check whether I was completely balanced. 

I will probably return to that l a ter. Now, 10 

•••o?---It was in the papers too. 

You joined the organisation M.C.L. in Sep-., 

tember, 1963?---Yese 

At whos e persuasion?---The Judge said I did , 

not have to answer names. 

That was in r eference to another question which 

may come up again later. That was in ref erence to two 

men that came t o see you on the 8th. Now do you not want 

~ answer this question either ?---I do not want to say 

things that will get other peopl e i n to t rouble, worsen 20 

other people's troubles . 

Could tha t be because t he organisation was, 

i nsofar as you were conc erned, directed at persuading 

t he Government to change its pol icy?---I do not see the 

r eas oning , yes. 

I s t ha t forr eot?---By s abotage. 

By sabc t agc. ?---Yes. 

You now are not wil ling t o s ay at whos e per­

sua sion you joined that movement?- --I do not want to sey . 

Were you told the objects of t hat organi sa- 30 

tion?---Yes l'! 
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Can you detail them?---To put ••• to commit 

acts of sabotage, to put pressure on the Government to make 

::IDme changes. 

Is that all?---Well, I can expand on that. 

Yes, do please?---I mean to ••• t he acts of 

sabotage that had been done up till then, were blowing up 

pylons and signal cables and the shrt of pressure that was 

~ be put on the Government, was to the end that the 

Government would not keep such a rigid policy, but would 

make some sort of concessions. 

Now, it was put to you in examination that 

there was doubt whether it was anti or pro-communistic, 

do you recall that?---Yest I remember that. 

Now, your answer to that was, it depended 

upon whom you spoke to?---Yes. 

Did you then find a number of people who were 

communistic in the organisation?---No. 

MR. PHILIPS explains that the witness said tha t there were 

some members who were non-communist and some who were 

anti-communist. 

QBOSS-EXAMINATION BY MR., MOODIE (CONTINUED) : 

Is that correct?--•J a . 

BY THE COURT TO WITNESS~ Were there no Communists in the 

movement?---No, no, oh no. 

CROSS-FXAMI NATION BY MR. MOODI E (CONTINUED): 

Was it ever discussed?---No 1 but you know you 

know people's points of view. 

Now?---I mean one knows the points of vi ew 

o f people. I mean , you can say to me A, B, c, and D, 

a re they Oommunis ts 1 and I would say no, and besides, 30 

or I woull say yes or no, dep ending on wha t I knew.. You 

10 

20 
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see 1 when this thing came up in this question of is it 

Communist or non-Comrnunist, it was put to me by somebody 

who was ·non-Communist, and I knew the other one or t wo 

people that I got to know were non-Communist, and I had 

made a point of saying, •• of sort of pushing this a little 

bit further, and confirming, checking, and it was defi­

nitely not. 

So, the question actually was raised, whe­

t~er it was pro or anti-Communist at one time?---I wanted 

to know. I wanted to know. 

Are you prepared to tell us who you consulted 

in the matter?---I will tell you •••• 

No, no, are you prepared to tell the Court 

30 

whom you consulted in the matter?---The person who approached 

Now, you do not want to disclose the name? 

--I do not want · to. 

On the ground that you think it will be un­

fair?---It might harm t his person. 
t. -' 

Is that person still in the country'?--Yes. 2· 

There was also an article in the Observer at this time 1 

on exactly this question, and it said t~a't the M.C.L. 

this fitted in perfectly and confirmed my knowledge. 

Now i t was non-Communist . 

Insofar as t he discussion went at that 

stage, there was some ref erence in your evidence to a 

distinction between the British appr oa ch and the French 

Revolution?---Yes . 

Now how would tha t come about'?---It seems to 

me these are classic examples . That the Fren ch had a 

situation with injustice and pressure building up,. and the 30 
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British had a situation of injusti-ee and pressure building 

up, and the French just hung on to the bitter end, and 

$here was a catastrophic revolution. The British made 

concessions, and they never had an explosive revolution. 

They had progressive change. 

Am I to infer from that, that you thought 

there was oppression and injustice and the situation was 

huilding up in this country?---Yeso 

It wa$ your clear vlew?--Yes. 

And you had to do something about that?---I 10 

felt three possibilites open to me. 

But you had to do something about it-?--Well, 

that was the conclusion I came toe. 

And that is after you joined this organi­

sation?--No, I have been feeling unhappy about the si tua-· 

tion for several years. 

And this then was an attractive means of 

showing your attitude, by joining the M.C.L., because 

you had this feeling before you joined? The organisation 

was there, and you decided to join it?---Yes.. ~0 

Now, that became in April or May, an or ga­

nisation known as the A .. R.Mo?---Yes. 

Do you know anything about the change of 

identity i n t he organisation?--No, this was the t ime when 

I was not involved in its activities. 

When did you hear about the change?--­

About t he end of May, beginning of June or l a ter Jun e. 

Lat e in June I think. 

Who told you?---A person who had contac-

t ed me origi naJ_ly.. 30 

Tge ob j ects r emained t h e same?- Yes . 

:)abotage against pylons, railways and other 
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objects?--Yes, 

Now, you then met Lloyd?---No, I had met 

Lloyd long before that. You are talking about June now? 

Yes?---.No, I met him in Juneo~.July, 1963. 

And you contacted him again - when was that? 

---Well, I had one or two contacts with him, in the middle 

of that year, 1963, and then I got to know him, when he 

came to Johannesburg he was from Pietermaritzburg1 he 

came to Johannnesburg at the ena of the year, beginning 

of 1964, end of 1963 beginning of 1964, and I got to know lC 

him better then. Quite a lot. 

And that was through the association with 

SANRCC~---Mainly that, it was common interests generally­

Li 'berb.l.. _Party. 

And did Lloyd know that you were a member of 

A.R.M.?---At what time? 

At that time in •o• early in 1964?---Well 1 

in February, 1964, we simultaneously got to know that 

we were members of this organisation. 

How did that come about?---The two of us 20 

went out ••• met on the going out on a sabotage job. 

Would I be correct in saying that you were 

in his cell?---I do notcoohe was not the boss in the cell~ 

I was not the boss in the cell - we were in the sruae cello 

Yes, and you knew about the exist ence of 

cells?---Well, I had been told that the thing was orga­

nised in cells, and that this was oneo 

Do you know i f t hos e cell s had cont act with 

each other?---I had been told that they had contact through 

one member, or as few )!~ embers as :possible in ea ch cello 30 

Do you know :those members , or that member t o 
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whom the contact was made?---Well, I gathered really that 

it was done sometimes through one, sometimes through another. 

Do you know the names?---I do know the names. 

Likewise 9 you are not prepared to disclose 

them?-~Well, actually there is no p9int in my not dis­

closing it for myself, but I do not want to harm anybody. 

You are the person who is facing the charges 

in the indictment, it cannot do you any hanm can it?---

No, but •••• 

You see, we do not know whether t hese people 10 

exists, or whether you are telling us the truth or not? 

--They., .I am sure you know that they exi.st. 

We leave it at that then. In an organisation 

that commits sabotage , you undoubtedly knew what is known 

as the sabotage act?---Yese 

That was an act passed about two years prior 

to this - it was passed in 1962. You knew about it?---Yes. 

And you knew it was directed at the very 

activities which you people were accomplishing?---Yes. 

You have no doubt had many discussions about 20 

this act?---Not reallye I mean with whom are you thirlliing? 

With your cc-members?---No. 

~espite the fact that you were facing a risk, 

you were discovered?---Yeso 

Now~ you no doubt also know of the penalties 

that were provided?---Yeso 

In fact, the penalties were so drastic 

t hat they are the penalties f or treason, or fai ling that, 

a minimum punishment of f ive years. You knew that?--­

Not as precisely as that, bu~ pretty close to that. 

Now, you were p1:epared nevertheless , to go 

30 
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on with the sabotage?---Ja. 

Despite that law which is on the statu~e book, 

and there are undoubted intention to enforce it?---Ja. 

You people were prepared to risk that?---Yes, 

For the object which you calim to be to re­

lieve the injustice and oppression?---Yes. 

And you and Lloyd nevertheless, discussed 

plans for sabotage, in a new direction?---Yes, 

Post boxes, a car in an underground garage, 

or a station?---Yeso 10 

Well knowing that that was so clearly sabo-

tage, that you must run that risk inevitably, if you were 

detected.?---Yes. 

Now, in your plans to do this 1 did ymJ. scout 

the territory such a s the post boxes or the post offices 

or the underground garages?---The post boxes, I went an& 

looked at post boxes~ 

Yes?···-What was the second one? 

Underground garages?---Lloyd was supposed to 

do that. I never found r:;1,..t whether he did, ?.0 

Sta+::..cns 7 JY're Harris?~~-Then the station I 

dido Then t here was a..-:: 0 : her one, 

I think the.1 wa.s all. In any event some 

of the post boxes, you hE d to see whether the openings 

wer e big enough?---ITa; n(lt big enough. I had to see how 

big they were, and then ~hat was the point behind it. 

You wer e tc' put some thing - petrol in a 

plastic bag to cause a f :jre?---I thi nk a pla stic enveloep . 

WhEt v:ould cause the petrol to ignite?-

There was some cl Amical i.n.csredient, that when it had elec- 30 

trio cur:::;ent s en·: t o i t ; wo A.ld get very hot , and would cause 
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it to ignite. 

Who told you that?--~utch. 

And did you receive instruction in regard to 

this type of inflammable material?---On the last night 

when they were at the house, when he was at the house, 

that was the only night when he was at the house, he spoke 

about it. 

And that was to set fire to the letters in 

pillar boxes?---Yes,, posting boxes. 

And if necessary, also in a post office?---Yes. 10 

Regardless of what damage waa done?---Yes. 

Did you contemplate that that might even set 

the post office on fire?---I do not remember. The whole 

thing never got very advanced in its planning • 

.i.t what stage did it stop then?---Well,·, I 
' 

was asked in May I think, .April or May, thereabouts, I was 

asked to check up on these things. So I started checking 

up on these things, and then I was never asked again f or 

the results of my checking up. It was ••• I know what hap-

pened, the other members of the organisation, sort of 20 

went off at a tangent about bl01\!ing up pylons at that stage • . 

I think that is your evidence to his lordship -

the other members went of f at a tangent in regard to sabo­

tage of pylons?---Yes, I mean they went ••• they started 

thinking that way, of that, rather than of the posting 

boxes. 

But sabotage up till then had already been 

directed at those things - pylons?---Yes . 

Now, what is the significance of going off 

the post boxes or post off ices? Wold they not ••• were they 30 

not agreeable to accept your suggestions?9-They were not 
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my suggestions. I had been asked by them to do this. 

I think it required a lot of preparation, these posting 

boxes and it was still at the early stage, and whereas 

with the pylons, they knew how to do it. 

Now in February or March, you actually, 

according to your evidence, went out on a sabotage attempt? 

---.Yes. 

It failed?~--Yes. 

Do you know what happened?---It did not go 

Now, do you know why?--1 was told that it was 

probably the timer. 

BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS: Where was this attempt 

10 

Mr. Harris?---Near the railway line, south-e~st of Alberton. 

Was it a pylon?---No, it was a signal cable .• 

Was it a railway signal cable?---Ja. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTINUED)l 

What was the object of that?---I was told that 

if you did this, i f you severed a railway signal cable, then 

all the signals that passed through that cable, they all 20 

went red. 

I see. Were you actually there when the sabo-

tage was done?-- Yes. 

On the cable?---Ja. 

Next to the railway line?---Yes. 

Do you know what strengt h of bomb was usedt or 

explosive?---No, it was a little plastic bag , about so bi ga 

Containing dynamite?---I t was about ••• I 

suppose quite long. 

Who prepared that bomb, s hall we call it?--- 30 

It was brought along already pr epared. 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



-361-

.A.nd did you see this bomb?--I caught a glimpss 

of it when it was being wound on. 

Wound onto the cable?---Ja. 

Now, after that aborted attempt, you were not 

asked to do anything more for a while, is that correct?---

Ja. 

Do you know why?---I did not know why, and I ••• 

and Mr. Lloyd said that it was because I was banned. 

You did not feel that they were not trusting 

you perhaps?---No. 

You did not feel that they were looking down 

on you perhaps?---Well, I did not know. It was difficult. 

I was very active at the time, and I mean in my own mind, 

and it might well have been that they were looking down 

on me. 

Did you feel that way?--Not very strongly. 

I think you told us in your ex~1ination in 

chief "I felt that they were looking down on me"?--

Not very strongly, you know, because •••• 

10 

Did you feel that?---Well, it was mixed up 20 

with feelings of friendship. 

Perhaps you can explain that?---Ja, I mean 

with a friend you feel he is your friend, and he downot 

••• he is on your side, so you do not feel any bad things 

about him• 

How did you feel about it?---Well 1 in a way 

I felt a bit frustrated , because I knew that things were 

going on. They were doing things, but in a way it ra-

ther sui ted me·, because I was very busy. 

Did you have meetings wi th .S. R.:M . during that 30 

period?--Well, it is difficult to say, because I met some 
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of the people concerned, in an ordinary casual way, and 

there might a few minutes about this, if you can vount 

thE!-t . as an A.R.M. meeting, then yes, but they were not 

meetings called specifically for that, purpose - wait, 

there was •••• I think there was one meeting, when there 

was a discussion of the post boxes. 

When was that?--Yes, that ••• I cannot tell 

you whether that was before or after May. I remember it 

was in my car outside. It was a Saturday night, it was 

in my car, and it was outside the Sunday Times Office. 10 

In Roodepoort?---No, in Johannesburg. 

At that time you were banned?---Ja. 

You met in town in your car members of the 

A.R.M.?---Two of them, two friends of mine - they hap­

pened to be members of the .A..R.M. 

Lloyd and ••• ?---Somebody else, the other chap. 

That name also you do not wish to disclose? 

--The same person. 

What did you discuss that day?---That night 

we discussed the posting boxes, because I remember.... 20 

There were three of you then - yourself , 

Lloyd and this other person?---Ja. 

You discussed that night, the posting boxes? 

Wha t concl usion di d you arriv e at?-- - I think it was de­

cided that it was a project that was to be continued with, 

but that it would take a period to prepare everything 

and so on . 

What had to be prepared?---Well, I did not 
• 

know at that stage, anything about who was praparing 

the t hings .. ... the items, the devices , and I was tol d that 30 

it would take quite a long time, and the person concerned 
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was busy, and it was envisaged to do about one dozen or 

15. 

Posting boxes?---Ja. 

Or post offices?-There had not been a deci­

sion at that stage. · 

They were goimg to be done simultaneously?--­

Yes, well one night. 

All in one night?---Yes. 

Who was going to do them?---There would be 

about four pairs of people, would go out. 

Four pairs of people would go out and do them? 

-Yes. 

Is that all that was discussed that night?--­

Well, there was discussion also about this stuff, that 

goes very hot when you put a current through it. 

That would be the substance that was going to 

ignite the petrol ?--Mm. 

That also you discussed that evening in your 

car?---Yes, 

10 

Was that all the discussion that took place? 20 

---That was the central subject of discussion. 

Anything else?---Not that I can recollect. 

Did you then go back home?---I cannot be sure. 

I presume so. 

What happened to Lloyd?---When? 

When you left - you and Llody and another 

person were discussing in your car ••• ?---I probably took 

him back to his flat , I am not sure, 

You do not recall?---No. 

When did you next see Lloyd{---I cannot re- 30 

member when that was , whether it was before or after May. 
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So after when did I next see Llody. 

Can you fix the time·or roughly the date when 

you met in your car?---No, I am sorry I cannot·. 

You cannot?---N o. 

Was.it before or after the 8th of July?---No, 

it was before that. 

How long before?---Anything from two weeks 

to two months. I do not know, and it might ••• yes. 

The 8th of July, two people came to your 

house, and you were told that there had been many arrests? 10 

---Ja. 

In Cape Town?---Yes. 

In Johannesburg?---I do not know whether there 

had been in Johannesburg by that time. I do not think so~ 

I am not sure. 

Any other parts of the country?---Cape Town 

is the one I remember very clearly. There might have 

been others. I do not know. 

There might have been others?---Mm - defi­

nitely Cape Town. 

The whole situation now insofar as A.R.M. 

was concerned, was fluid?---Yes. 

Now, you were asked who those two persons 

were, by his lordship, and you said I do not think it is 

fair for me to say?---I said one of them was Mutch. 

And the other?---I might as well say it, 

the other one was Hugh Le'Wi:mc: 

2C 

You knew them?-- - I did not know Mut ch. I 

never had any knmledge, contact ·with him before. 

-Lewin. you knew?--Ja . 30 

They were re-assessing the whole position? 

---It was not really a c~reful rational re-assessing; they 
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just felt that things were changing fast. 

You knew they were A.R.M.?---Yes. 

And you gathered they might have to leave the 

country at any time?---I gathered that Mutch might have to 

leave immediately and that J:,ewin might have to leave some 

time. 

It was implicit in your discussions there, 

that they were trying to re-assess the whole position, 

and not see the break-up of tho organisation?--No, they were 

seeing that the organisation was breaking up" 

No, they were trying to see t hat it was not 

broken up?-I see what you mean, yes - no, they hoped 

there would be a continuation of the organisation. 

So, you were asked to go out for about 15 or 

20 minutes?;... ...... yes·•· 

While they had a discussion?---Ja. 

J.Ild in fact, when you returned, i t was inti­

mated to you it was very important that the organisation 

should go forward? ............ Yes • 

5 And you were to be made the man in charge? 

----Yes, I gathered that is what they had been talking 

about. 

Did they s ay so to you?--Yes, definitely, 

that is ••• they had been discussing me. 

Now, i n order to do t hat , you wer e t old of 

the explosives?-Ja. 

And the necessary material to go along 

with i t?---Well 1 I was told where the t hings were , 

at two places. 

You were told of dynamite?---Yes. 

Of detonators?-Yes. 

10 

20 

30 
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Anything else?---I was told there was dyhamite 

and dannators and timers. 

By timers you mean one of those watches?--­

Yes, watches and clocks·. 

Watches and clocks?---And they told me there 

was Cordex. 

Now, up to that stage, had you already seen 

one of these timters, Mr. Harris?--On that thing ••• on 

that bomb which had been placed on the s~gnal cable, near 

.Uberton, it was near Natalspruit location. 10 

Yes?---On that there had been a clock. 

A. clock that had been modified to set off the 

explosion?---Ja. 

You understood that?---Yes. 

You were told about it?---I was, yes. 

And you actually saw it?---Yes. 

Now, having been told about the explosives, 

what instruction did they give you?---At that stage, ac­

tually, they did not think that things were likely to 

happen so quickly 7 immediately, and then very early the 20 

next morning, Lewin!ll. · visited my house, and a chap had 

come up from Cape Town and had said that things were hap­

pening even faster than they thought~ 

Yes?---And then obviously, they were happening 

faster. 

He woke you up?---Ja. 

And he told you things were happening fast? 

--Mm. 
Did he tell you that he waw getting out of 

the country'?-No. 

Was he alone?-Yes. 

30 
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Now, on the previous day or evening, did they 

give you any instruction as to how to use explosives?-­

Well, -they sort of ran over the basic steps. 

Would you tell his lordship what they told 

you?---Well, they said that you must put a detonator, or 

detonators in dynamite, and you must pass a current though 

that, and the c~rrent will cause the detonator to go off, 

and the detonator will cause the dynamite to go off. That 

was the main thing. 

Now, about the min~x details - how was the 10 

current to pass through into the detonators?---Oh, you 

must use some sort of timing device, and that was ex­

plained to me - the watch. 

The timing device was explained to you?---

The watch. 

How was it explained?---It was just told me 

and little sketches were made. 

Little sketches were made - were you shown 

one of these timing devices?---No. 

You were given a sketch?---I wa s shown, it 20 

was explained to me by sketches. 

And you ••• ?---It was very simple. 

You were abl e to f ollow it quit e easily? 

The mechanism was easy and the system was easy?---Yes. 

You had to set the watch at a particular 

time?-Yes . 

And you had t o connect it up t o a battery? 

---Ja. 

And then a t the r equir ed time , when t he hands 

ma de contactr there would be an explosion?---Yes 1 there 30 

should be an explosion. 
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' 

explained to you Mr. Harris?---On that occasion, 

On the one occasion only?---Yes, 

Were you given any literature to study?---I 

was told that there was some literature. That it was with 

some of the stuff that was stored. 

Did you yourself make the bomb that exploded 

on the station?---Yes, 

Without assistance?---Yes, I used,,.the po-

lice told me that I had used too many detonators, and too 10 

many batteries, because I did not know how many detonators 

and how mahy batteries. I used the wrong kind of batteries 

and too many, and too many detonators. You see, they 

explained the basic principle which is very straight for­

ward, and then explained exactly how the watch was made. 

There wa$_l1Q:t any - ~xplanati.on ab-out the clock. 

And were you told that you could also use 

petrol in conjunction with the dynamite?---No, they did 

not talk about that. 

We will come to that later. Did either of 20 

these men have any hold over you ?--What sort of hold? 

Mutch and LeWin , did they hav e any hold 

over you?---Did they blackmail me? 

Yes, did you fear that they might talk 

about you as being a member of the or ganisation?--I did 

not fear them. I did not know Mutch at all, I liked 

Hugh. 

You ha d implicit trust in them?---Well , in 

Mutch it did not come up, but I would have sai d that I 

trusted Hugh. Mutch was a ••• I tell you I was quite imo.. 30 

He had a very s tro ng personal i ty, I felt quite glad that 
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the discussion with Hugh ••• that when he had his discussion 

with Hugh, l felt quite glad that he seemed to think t hat 

I was alright, 

Being members of the s~1e organisation, you 

trusted them?---Yes. 

And you felt they were trusting you with a 

responsible job?---Yes, yes, yes. 

In other words, you had to carry on with 

sabotage?---Yes. 

In any form that you thought fit?---I was just~elO 

No, it was not ••• it was not, that they sort of said, there 

you are Harris, do whatever you like with this. The idea 

was that I had to do ••• I ha d to carry on. o. carry on the 

activities of the organisation. 

You did not argue with them or question the 

advisability of tha t at all?---No. 

You had simply to s tep in in the position 

which they had dictated?---Wel, at that, when they spoke 

to me, it was still a possibility, it was not decided at 

all. 

You f oresaw the pos s ibi lity that t hey would 

step out of the organisation of necessity?---Yes, oh yes. 

And then you would have to step in?---Yes. 

And you ha d t h e explosives?---Ja . 

~1d there was no one who could control so­

called policy?---No, t here was no one. 

There was no one left?---Yes. 

There was as f ar as you were concerned, 

just yourself and Lloyd?---Ja . 

And you had the explosives?--Yes . 

You were older than Lloyd?- --J a . 

20 

3 0 
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Lloyd is not a character that will dominate 

you, for instance?---Wellt he was vice~president of NUSAS. 

What has that got referGnce to your position 

in ARM? Did he, in fact, dominate you?---He did not push me. 

Did he dominate you?---I would not say we 

dominated each other. We were friends. He did not push meo 

I see. 

BY ASSESSOR MR. HART TO WITNESS; Was there to be a leader 

between the two of you?---WGll, it was not as formal as 

that. You know, it was just a matter of we discussed 10 

things, the two of us together. 

gRO~S-EXAMIN.A.TION BY MR. MOODIE (CONTINUED): 

And who was to have the ultimate decision in 

any ••• ?---Well, I felt •••• 

Project that you discussed?---I felt the more 

pwerful person, I felt the more important person, I felt 

perhaps it was just chance that they happened to come to 

me, because John was not there at the time when they wanted 

to talk to somebody, and make arrang~nents for the future, 

that it was just chance, but I felt ••• but I felt that I 20 

had been picked out, that I was ••• I felt happy about it 

that they made me the leader. 

You felt in a very powerful position?---Ja. 

Yes, you know, it made mG feel very on top of things. 

You could do in fact, with the dynamite what 

you wished?---Yes, it was just in my hands, and its use 

was up to me. 

Now, that was on t he 9th tha t you las t saw 

Llewyn, is it?--I have seen him once or twice ••••• 

When he knocked you up early in the morning? 3f 

-Yes. 
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F.J. HARRIS. 

!nd your next step was to fetch the explosives? 

-Yes. 

And in order to do that, you contacted .Mrs. 

Helmstead?---Ja. 

At the theatre?---Well, I ran into her by 

chance. 

it the theatre?---The cinema. 

That was on the 9th of July?--Ja. 

The very same day that you last Llewynn at 

your window?---Yes, a fantastic coincidence. 

That is a coincidence?---Ja, you can ask her 

she will tell you. 

10 

Now, did you know Mrs. He~tead well? ---I would 

not say I knew her well. I had seen her around several 

times at University~ and Liberal Party meetings. I think 

my wife m1d she were both Catholics. I do not know ••• my 

wife was no longer a Catholic, I do not know whether she 

was. Yes, she was on my wife's telephoning list, Ire-

member. I did not know her well .• 

Anyway, you spoke to her either at advertise- 20 

ment time or during some interval?---At advertisement time. 

Yes, and she says she was somewhat sur­

prised that when you mentioned you can see my credentials, 

she had no hesitation in discussing matters with you-

i s that correot?---Ja . 

What did you mean by credentials?---I mean •• 

I did not say you can see my credentials, I said you can 

check my credent i als , and I rreant you can quest i on me , be­

cause I could tell her anything about it. I tell you 

what happened.... 3° 

I t hink you had bet ter?---I am s orry, I wi l l 
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tell you what happened w she got a letter from Higgs saying 

that he had left his stuff and would put somebody of the 

University staff onto her. I never saw her letter, but I 

saw her statement later, and in this letter, it said a 

member of the University staff. I think Higgs meant to 

send Mutch to her, and then of course, things changed more 

rapidly, thah Higgs had e~pected. So I said you can chock 

my credentials, I meant you can ask me about how I know 

mout this. I would have told her about Higgs. Yes, I 

did tell her about Higgs. I mentioned Higgs to her. 

Now, in what connection did you mention Higgs 

to her?---That I had heard that he was in Northern Rhodesia. 

Yes, but that has got nothing to do with this 

surely?---No, I mean ••• sorry1 I am sorry, I do not get it. 

Well, the fact that a man by the name of 

Higgs is in Northern Rhodesia, docs not convey very much? 

---No, no, that was extra. Now, I meant that Higgs had 

asked me to pick these things. 

That is the suitcases?--No, not that Higgs 

10 

h~d. I had been asked to pick up the sui teases which Higgs 2C' 

had loft with her. That is what I mean. 

Who asked you?---Mutch and Lew1~. 

~d you told her?---•••• 

Or did she not worry about checking your cra­

dentials?---Well; I ••• I had been told that she did not know 

what was in these suitcases, and I did not want to say 

anything to her, to be sort of upsetting for her• 

Why did you contact Mrs. Helmstead7 whether 

it was a coincidence or not? Why did you contact her?---

Becauso I was going to collect the dynamite. 30 

How did you know? How did you know that she 
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had it?-Well, they told me that night -Mutch and Lewi·p. 

They told you it was dynamite?---Yes • 

.And they told you whore it was?--Ja. 

In tho locker in the University?--No, just an 

ordinary cup board, · 

In a cupboard in the Unyersity. 

AT THIS ST4GE THE COURT .ADJOURNS UNTIL 10 A.M. 

ON .20TH OCTOBER; 1964• 
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